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2 Emisije bo treba πe zmanjπati
Slovenija je sicer v minulih letih æe sprejela vrsto ukrepov za
zmanjπanje emisij toplogrednih plinov, vendar pa jo glavnina
dela πe Ëaka. Za zdaj smo πe najveË storili na energetskem
podroËju, kjer so bile pri glavnih onesnaæevalcih zgrajene
Ëistilne naprave oziroma smo zaËeli domaË premog zamenjevati
z do okolja prijaznejπim uvoæenim. Obeta se tudi moænost
trgovanja z emisijami.

14 Potrjen dolgoroËni razvojni naËrt DEM
Nadzorni svet Dravskih elektrarn je potrdil dolgoroËni
razvojni naËrt podjetja, ki napoveduje vrsto zanimivih
projektov. Med energetsko zanimivejπimi sta zagotovo obuditev
starih naËrtov o gradnji verige elektrarn na Muri in zgraditev
Ërpalne elektrarne Kozjak. V Mariboru poudarjajo, da z
zagotavljanjem potrebnih investicijskih sredstev ne bi smelo
biti teæav, saj gre dolgoroËno za donosne projekte.

20 Vsako leto krajπi remonti NEK
V jedrski elektrarni Krπko bodo do 6. junija potekala redna
letna vzdræevalna dela, v okviru katerih bodo izvedli tudi
menjavo goriva oziroma zamenjali pribliæno tretjino vseh
gorivnih elementov. Sicer pa si v NE Krπko prizadevajo, da bi v
prihodnje Ëase med nujnimi vzdræevalnimi deli postopoma
podaljπevali in s tem dosegali πe veËjo storilnost elektrarne.

24 ©est desetletij TE Brestanica
Termoelektrarna Brestanica bo junija praznovala 60-letnico
svojega delovanja, saj so se prve turbine na tej lokaciji zavrtele
æe davnega leta 1943. Ob tej priloænosti so v Brestanici
pripravili vrsto zanimivih prireditev, visoki jubilej pa bodo
zaznamovali tudi z uradnim odprtjem novih plinskih enot, ki
sta po manjπih zaËetnih teæavah v poskusnem obdobju, uspeπno
prevzele vlogo rezervnih zmogljivosti v sistemu.

40 Prof. dr. Ferdinand Gubina - oËe Sloko Cigre
Konec maja se bodo v Portoroæu æe πestiË zbrali slovenski
elektroenergetiki, ki strokovne izkuπnje redno izmenjujejo v
okviru slovenskega nacionalnega komiteja mednarodne Cigre.
Med njegove ustanovitelje nedvomno sodi tudi prof. dr.
Ferdinand Gubina, ki je bil po osamosvojitvi Slovenije med
glavnimi pobudniki za ustanovitev samostojne strokovne
organizacije in jo je dolga leta tudi vodil.

46 Vse bolj se razvija tudi trg s premogom
Glede na podatke International Energy Agency (IEA) iz leta
2002, premog ostaja najpomembnejπi svetovni vir za
proizvodnjo elektriËne energije. Ob sedanji ravni porabe naj bi
dokazane rezerve premoga namreË zadoπËale πe za veË kot 200
let, medtem ko naj bi zaloge nafte in plina zadoπËale le πe za
40 do 60 let. Skladno s temi ugotovitvami pa se vse bolj veËa
tudi zanimanje za trgovanje s premogom.24
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Ko zapiha zeleno
Toliko medijskega vetra, kot ga je dvignila namera o
postavitvi prvih vetrnih elektrarn na Primorskem, bi
verjetno, Ëe bi ga lahko nekako zajeli, bili zelo veseli
tudi v sami Elektro Primorski, saj bi se naloæba v
gradnjo tega zanimivega obnovljivega vira zelo hitro
povrnila. Æal pa vse kaæe, da trenutna lokalna sapa
piha povsem v nasprotno smer, in sicer celo tako moË-
no, da utegne odpihniti tudi sam projekt gradnje ve-
trnih elektrarn pri nas. »e tovrstne zapise v Ëasnikih
pogledamo podrobneje, namreË lahko hitro ugotovi-
mo, da okoljevarstvenikom, ki sicer naËelno zelo zago-
varjajo veËjo izrabo obnovljivih virov, ni pravzaprav
pogodu nobena reπitev, πe manj pa lokacija, saj je vsa-
ka iz tega ali onega razloga zelo dragocena in nepo-
greπljiva. In dejansko dejstvu, da je vsak koπËek naπe-
ga planeta sila dragocen, niti ni mogoËe oporekati. V
primeru Slovenije, kot ene manjπih evropskih dræav,
pa je nekaj πe posebej dragocenega. Na drugi strani
pa je vsak dan vse bolj dragocena tudi energija, saj
gre podobno kot v primeru prostora, za omejeno do-
brino, ki je ni na voljo v nedogled. Zato je treba æe
danes, πe bolj pa se bo takπna potreba pokazala jutri,
izrabiti vse moænosti in iz razpoloæljivih energetskih
virov iztisniti vsako kilovatno uro. OdloËitev o poten-
cialnih lokacijah za gradnjo prvih vetrnih elektrarn v
Sloveniji ravno na Primorskem ni bila sprejeta na
slepo. Niti ni bila sprejeta zato, ker bi si to Elektro
Primorska silno æelela in bi v tem poslu videla nekak-
πno super poslovno priloænost. ©lo je za odloËitev na
nacionalni ravni v smeri, da moramo dati obnovlji-
vim virom veËjo priloænost. In za temi odloËitvami
stojijo veËletne meritve, primerjanja in strokovna teh-
tanja vseh ekonomskih, ekoloπkih in energetskih pred-
nosti in pomanjkljivosti. Na naπo smolo drugi predeli
Slovenije za izrabo vetrne energije niso primerni, in
Ëe jo æelimo zaËeti izrabljati, se bomo paË morali
sprijazniti z izbranimi lokacijami na Primorskem.
Podobno pa velja tudi za druge naËrtovane projekte,
povezane z veËanjem deleæa obnovljivih virov energi-
je, pa Ëeprav bodo ti vËasih manj v korist okolju in
bolj v prid zagotavljanju nemotene oskrbe z energijo.
Seveda vedno obstaja tudi moænost, da se odloËimo
drugaËe. Toda tedaj bo treba tudi temeljito predelati
vse nacionalne dokumente in strategije, ki obnovljive
vire energije podobno kot evropski postavljajo v prvi
plan prihodnjega energetskega razvoja v Sloveniji.
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lada je 17.oktobra lani
sprejela uredbo o taksi
za obremenjevanje zra-
ka z emisijami ogljiko-

vega dioksida, ki sprva niti ni
imela posebnega odmeva. VeËje
zanimanje zanjo pa je nastalo, ko
je nastopil Ëas njenega uresniËe-
vanja, saj gre za takso, ki se pla-
Ëuje zaradi uporabe goriv in seæi-
ganja gorljivih organskih snovi in
kot takπna pomeni dodatno de-
narno obremenitev podjetij. Na
ta naËin zbrana sredstva so po
uredbi sicer sestavni del dræavne-
ga proraËuna, vendar pa je del
vplaËane takse namenski priho-
dek za delno vraËilo tistim, ki iz-
polnjujejo pogoje oziroma kot
spodbuda tistim podjetjem in
ustanovam, ki bodo vlagala v
zmanjπevanje izpustov tega in
drugih toplogrednih plinov. Po-
dlaga za izraËun osnove za obra-
Ëunavanje takse je enota obreme-
nitve zraka z emisijo CO2 in je
enaka emisiji 1 kg CO2, pri Ëemer
pa je treba poudariti, da je bila
doloËena finanËna dajatev za
obremenjevanje zraka z emisija-
mi CO2 v Sloveniji uvedena æe le-
ta 1996. Poznejπe spremembe in
dopolnitve omenjene uredbe so

mednarodnem merilu kljuËnega
pomena za uËinkovito politiko
varstva okolja. Sicer pa omenje-
na uredba uvaja tudi institut
emisijskega dovoljenja, ki bo
skladno s prihajajoËo evropsko
zakonodajo na podroËju shem za
trgovanje z emisijami postalo
predmet mednarodnega trgova-
nja in tako pomemben instru-
ment doseganja ciljev politike
zmanjπevanja emisij toplogre-
dnih plinov. Z vpraπanjem, kaj
uredba in trgovanje z emisijami
pravzaprav prinaπata naπim
energetskim podjetjem in kako
bosta vplivala na prihodnje po-
slovanje, smo se napotili k neka-
terim kljuËnim akterjem v tej
zgodbi.

Obremenjevanje
okolja se poveËuje
Medvladni forum za spremembe
podnebja pri OZN v svojem red-
nem poroËilu za leto 2002 ugo-
tavlja, da ≈pregled dejstev kaæe
razloËen Ëlovekov vpliv na glo-
balno podnebje«. PovpreËna glo-
balna temperatura povrπja Zem-
lje se je v 20. stoletju zviπala za
0,3 do 0,6 stopinje C, gladina
morja zdræema naraπËa. Zadnje
desetletje ima v povpreËju najvi-
πje izmerjene temperature v vsej
zgodovini Ëloveπke civilizacije.
Tudi najoptimistiËnejπi scenariji
globalnih antropogenih emisij to-
plogrednih plinov nakazujejo, da
bodo koncentracije toplogrednih
plinov, med katerimi z veË kot 70
odstotki prevladuje CO2, v sve-
tovnem ozraËju πe naraπËale.
Emisije toplogrednih plinov so
povezane predvsem z obsegom in
naËinom proizvodnje in porabo
energije, znaten deleæ emisij to-
plogrednih plinov pa imajo tudi
promet, nekateri industrijski
procesi, kmetijstvo ter ravnanje
z odpadki. Za primerjavo so za-
nimivi tudi nekateri podatki iz
poroËila o stanju okolja v Slove-

bile predlagane predvsem zaradi
dodatnega spodbujanja zmanjπe-
vanja onesnaæevanja ozraËja, saj
naj bi bila tako zbrana sredstva
tudi eden kljuËnih ekonomskih
instrumentov programa zmanjπe-
vanja emisij toplogrednih plinov
in s tem izpolnjevanja doloËil
Kjotskega protokola. Ali poveda-
no nekoliko drugaËe, z zbranimi
sredstvi iz naslova takse za obre-
menjevanje zraka z emisijami
ogljikovega dioksida naj bi pod-
prli ukrepe za izpolnitev podpi-
sanih okoljevarstvenih obvezno-
sti, pri Ëemer gre predvsem za
ukrepe, ki pomenijo investicije v
uËinkovitejπo rabo energije v ob-
stojeËih industrijskih obratih, za
naloæbe v soproizvodnjo elektriË-
ne in toplotne energije, za zame-
njavo uporabe fosilnih goriv z
obnovljivimi viri energije, za re-
konstrukcijo obstojeËih naprav
za oskrbo naselij s toploto in za
izvedbo ukrepov zmanjπanja to-
plotnih izgub objektov. Skladno z
evropskimi navodili o dovoljenih
dræavnih pomoËeh na podroËju
varstva okolja so posebej na po-
droËju energetike dovoljene tudi
najπirπe oblike dræavnih pomoËi,
saj gre za podroËje, ki je v med-

MISIJE BO TREBA
©E ZMANJ©ATI
E

Bolj ko se bliæamo vstopu v Evropsko
unijo, jasnejπe postajajo obveznosti in
posledice πtevilnih mednarodnih in ev-
ropskih sporazumov in protokolov, ki
jih je Slovenija podpisala v minulih le-
tih. Med njimi je tudi vrsta okoljevar-
stvenih dokumentov, ki bodo terjali
dodatne ukrepe tudi na energetskem
podroËju.

V
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niji za leto 2002, ki kaæejo, da se
razmere v naπi dræavi sicer poËa-
si, a vendarle postopoma izbolj-
πujejo.Tako πtevilke pravijo, da
so se emisije SO2 v ozraËje pri nas
v primerjavi z letom 1990 zmanj-
πale kar za 47 odstotkov, in sicer
najveË v energetskem sektorju,
kjer je bil v okviru sanacije Ter-
moelektrarne ©oπtanj konËan
projekt razævepljevanja dimnih
plinov oziroma zgraditve ustre-
zne Ëistilne naprave. Za osem od-
stotkov pa so se v enakem Ëasu
zmanjπale tudi emisije Nox.
Spodbudno je tudi, da so se emi-
sije toplogrednih plinov kljub ob-
Ëutno poveËanemu prometu v za-
dnjih petih letih ustalile, kar naj
bi bilo tudi sicer zagotovilo, da bo
s predvidenimi preventivnimi in
spodbujevalnimi ukrepi v prihod-
njih letih vendarle mogoËe dose-
Ëi cilje Kjotskega protokola. Se-
veda pa teh optimistiËnih napo-
vedi ne bo mogoËe uresniËiti brez
korenitejπih posegov v dosedanji
naËin proizvodnje in porabe raz-
poloæljive energije ter prilagodi-
tev æivljenjskega sloga oziroma v
sam sistem druæbenih vrednot. 

V pripravi
operativni program 
Kakπne so trenutne dejavnosti
Ministrstva za okolje, prostor in
energijo na podroËju ukrepov za
zmanjπanje emisij toplogrednih
plinov in pri trgovanju s temi
emisijami?
Kot je povedal Andrej Kranjc,
svetovalec vlade in koordinator
za klimatsko konvencijo za Slo-
venijo, trenutno pripravljajo
operativni program zmanjπeva-
nja emisij toplogrednih plinov, v
okviru katerega naj bi izpolnili
obveznosti iz Kjotskega protoko-
la. Kot je znano, je obveznost
Slovenije zmanjπati emisije vseh
toplogrednih plinov v obdobju
2008-2012 za osem odstotkov gle-
de na izhodiπËno leto 1986. Pred-
vsem na podlagi doloËil direktiv
Evropske unije skuπajo v okvi-
ru omenjenega operativnega pro-
grama doloËiti ukrepe, s katerimi
naj bi dosegli potrebno zmanjπa-
nje emisij toplogrednih plinov.
Operativni program zajema vse
sektorje, ki so opredeljeni v me-
todologiji za izdelavo evidenc
emisij toplogrednih plinov, ki jo
je izdelal Medvladni forum za
spremembo podnebja (IPCC).
Pri tem gre za naslednje sektorje:

Slovenija se je na podlagi doloËil Kjotskega protokola
in direktiv EU lotila priprave operativnega programa
ukrepov, s katerimi naj bi dosegli potrebno zmanjπa-
nje emisij toplogrednih plinov. Zahteve in naloge na
tem podroËju so jasne: Enako kot EU in veËina dr-
æav, ki vstopajo vanjo, mora tudi Slovenija zmanjπati
emisije toplogrednih plinov za osem odstotkov v pr-
vem ciljnem petletnem obdobju (2008-2012) glede na
izhodiπËne emisije iz leta 1986.
S problematiko zmanjπevanja emisij toplogrednih pli-
nov se æe veË let intenzivno ukvarjajo tudi v Centru
za energetsko uËinkovitost pri Inπtitutu Joæef ©tefan.
PravoËasno so opozorili, da v Sloveniji raven in
trend emisij toplogrednih plinov odstopa od naπih
kjotskih ciljev. To stanje je treba v prihodnjih letih
popraviti s programom ukrepov zmanjπevanja emisij
toplogrednih plinov. Strokovnjaki pa ne ostajajo sa-
mo pri spodbudnih nasvetih, temveË tudi sami dejav-
no sodelujejo pri pripravi omenjenega programa.
Kjer gre za proces proizvodnje in porabe energije,
tam se seveda poleg koristnih uËinkov pojavljajo tudi
πkodljive emisije toplogrednih plinov. Seveda pa za
vse, kot hoËejo nekateri javno prikazati, πe zdaleË ni
kriva energetika. Za znaten deleæ toplogrednih pli-
nov so zasluæni tudi drugi sektorji - promet, industri-
ja, gradbeniπtvo, ne nazadnje tudi kmetijstvo in rav-
nanje z odpadki. Nehote se vsiljuje vpraπanje, zakaj
se pritisk po zmanjπevanju emisij toplogrednih plinov
tako silovito stopnjuje le v odnosu do energetikov, ne
pa tudi do udeleæencev iz drugih sektorjev? Kaj so
odgovorni doslej storili, da bi transportne poπiljke iz
nepreglednih kolon tovornjakov, ki v ozraËje vsak
dan izbruhajo ogromne koliËine πkodljivih izpustov,
preusmerili na æeleznico?
Podatki, ki priËajo, da so energetiki zmanjπali emisi-
je toplogrednih plinov v proizvodnji elektrike in to-
plote od izhodiπËnega leta 1986 do leta 2000 za do-
brih 15 odstotkov, so zelo spodbudni. Z vidika za-
stavljenih ciljev in potrebe po Ëistejπem okolju pa bi v
operativni program morali vkljuËiti tudi take ukrepe,
s katerimi bi znatnejπe zmanjπali emisije πkodljivih
plinov, ki jih povzroËa promet. OdveË je pojasnjevati,
kaj bi ta prispevek pomenil za zdravje ljudi. 

Miro Jakomin
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Je promet
nedotakljiv?
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energetika, industrijski procesi,
uporaba topil in premazov, kme-
tijstvo in gozdarstvo, odpadki. V
okviru omenjenih sektorjev so
tudi podsektorji; najveË emisij
prispevata proizvodnja elektrike
in toplote ter promet, ki sodita v
sektor energetika. Eden od
okvirnih ciljev je doseËi zmanjπa-
nje toplogrednih plinov za vso
dræavo po najniæji ceni.
V tem operativnem programu so
opredelili tudi potenciale oziro-
ma moænosti po posameznih sek-
torjih in podsektorjih za zmanj-
πevanje emisij toplogrednih pli-
nov. To nalogo je preteæno opra-
vil Inπtitut Joæef Stefan, Center
za energetsko uËinkovitost, in si-
cer tako, da je vsak ukrep uvrstil
v ustrezen razred glede na ceno
zmanjπanja emisij za eno tono
ekvivalenta ogljikovega dioksida.
Z ekvivalentom ogljikovega dio-
ksida izrazimo emisije drugih to-
plogrednih plinov tako, da njiho-
vo emitirano maso pomnoæimo z
ustreznim faktorjem, na primer
za metan z 21 (to pomeni, da ima
ena tona metana tak toplogredni
uËinek kot 21 ton ogljikovega di-
oksida).
Pri industrijskih procesih je v
Sloveniji zelo pomemben segment
proizvodnja aluminija, kjer se
pri elektrolizi pojavljajo znatne
emisije tako imenovanih PFC-jev
(CF4, C2F6). Tam se z uvajanjem
novih tehnologij - kljub poveËe-
vanju proizvodnje aluminija -
specifiËne emisije toplogrednih
plinov zelo zmanjπujejo. 
Po besedah Kranjca so energetiki
zmanjπali emisije toplogrednih
plinov v proizvodnji elektrike in
toplote od izhodiπËnega leta 1986
do leta 2000 za dobrih 15 odstot-
kov. ≈Energetiki menijo, da so
doslej æe dovolj naredili in naj
svoj deleæ prispevajo tudi drugi
sektorji. Teh zadev pa ne more-
mo obravnavati izolirano. Ker ne
moremo priËakovati, da bi lahko
na primer v prometnem sektorju
v kratkem Ëasu zmanjπali emisi-
je, moramo to zmanjπanje doseËi
na drugih podroËjih, πe zlasti na
energetskem. Tu naj bi v priho-
dnje do leta 2010, ki je sredina
ciljnega obdobja od 2008 do
2012, emisije zmanjπali πe za pri-
bliæno osem odstotkov.«
Na Ministrstvu za okolje, prostor
in energijo bodo operativni pro-
gram zmanjπevanja emisij toplo-
grednih plinov predvidoma pri-

pravili do konca maja oziroma v
zaËetku junija, zatem pa ga bodo
posredovali vladi. Po dogovoru
so dolæni ta program posredovati
tudi parlamentu, da bi se poslan-
ci seznanili z njegovo vsebino, ni
pa predvideno, da bi o tem tudi
odloËali. 

Predvideno trgovanje
z emisijami 
Poleg omenjenih ukrepov govori-
mo tudi o moænostih trgovanja z
emisijami toplogrednih plinov.
Kot je povedala mag. Nives Na-
red, ki je na MOPE pristojna za
implementacijo direktive EU na
tem podroËju, gre pri tem za tr-
govanje s pravicami do emitira-
nja toplogrednih plinov, za zaËe-
tek samo ogljikov dioksid. Trgo-
vanje kot tako je predvideno kot

eden od mehanizmov, ki jih pre-
dvideva Kjotski protokol za iz-
polnitev obveznosti. Ne glede na
to je v pripravi sprejetje evrop-
ske zakonodaje, konkretno direk-
tive, ki dræavam Ëlanicam nalaga
vzpostavitev sheme trgovanja z
emisijami toplogrednih plinov.
To direktivo naj bi predvidoma
sprejeli do letoπnjega poletja.
Njene obveznosti naj bi prenesli
v pravni red dræav Ëlanic EU, pa
tudi pridruæenih dræav, do konca
letoπnjega leta. Trgovanje z emi-
sijami ogljikovega dioksida se bo
predvidoma zaËelo 1. januarja
2005 v okviru evropskega prosto-
ra. Pri pravicah emitiranja oglji-
kovega dioksida oziroma drugih
toplogrednih plinov pa bo moral
biti zagotovljen nadaljnji okvir,
ki bo omogoËal prenosljivost teh
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pravic. Za zaËetek bo dræava mo-
rala pripraviti naËrt alokacije
oziroma dodelitve teh pravic, ki
jih bo podelila predvsem najveË-
jim onesnaæevalcem, pozneje pa
se bodo lahko v ta trg vkljuËile
vse pravne in fiziËne osebe. 
Kot æe reËeno, je za zaËetek pred-
videno samo trgovanje z emisi-
jami ogljikovega dioksida, leta
2004 pa naj bi Evropska komisi-
ja prouËila tudi moænosti za trgo-
vanje z drugimi toplogrednimi
plini. Trgovanje samo naj ne bi
pomenilo zmanjπanja emisij ne-
posredno, temveË le posredno.
To naj bi omogoËalo, da bo do
zmanjπanja emisij toplogrednih
plinov dejansko priπlo tam, kjer
je to najceneje. Vsak upravljalec
naprave bo namreË presodil, ali
bodo tisti ukrepi, ki jih morajo
uresniËiti za zmanjπanje emisij
toplogrednih plinov cenejπi, ali
pa draæji od tone ogljikovega dio-
ksida, ki se bo oblikovala na ev-
ropskem trgu. »e bo upravljalec
imel draæje ukrepe, bo rajπi kupil
te pravice, Ëe bo imel cenejπe
ukrepe, pa bo zmanjπal emisije in
bo lahko te pravice prodal.

Takse naj ne bi omejevale
konkurenËnosti TE
Vse naπe termoelektrarne so sre-
di osemdesetih let podprle usta-
novitev skupine za varstvo zraka
pri Elektroiniπtitutu Milan Vi-
dmar. Poslanstvo skupine je v
povezovanju znanja in usmerja-
nju akcij k reπevanju najbolj pe-
reËih problemov. Skupino vodi
Andrej ©uπterπiË. Po njegovih be-

sedah je izhodiπËe naπe dræave po
Kjotskem protokolu, da v letih
2008 do 2012 zniæa emisije oglji-
kovega dioksida za osem odstot-
kov z danaπnjih 5.000.000 ton,
od Ëesar jih slovenske termoelek-
trarne prispevajo tretjino. S tem
zniæanjem so se energetski politi-
ki strinjali, vpraπanje pa je, kako
bodo to politiko izvajala energet-
ska podjetja.
≈Po eni poti se bo vpraπanje emi-
sij ogljikovega dioksida reπevalo s
trgovanjem teh emisij doma in v
tujini. Naπe termoelektrarne bo-
do dobile pravice do trgovanja v
koliËinah, ali bo teh pravic za 92
odstotkov emisij, pa πe ni znano.
Do leta 2005 bo treba te pravice
razdeliti, tako da je do srede leta
2004 πe Ëas za odloËitev, koliko
teh pravic bo kdo dobil,« poja-
snjuje ©uπterπiË, in dodaja, da
obstaja veË kriterijev za delitev
pravic, od katerih pa nobeden ni
dober. Prvi temelji na tem, da
izrabiπ kvoto emisij v doloËenem
obdobju, zmanjπano za del, za
kolikor naj bi dræava zmanjπala
emisije. Druga moænost je, da vsi
nosijo enake stroπke, medtem ko
so obveznosti razdeljene po sek-
torjih in ti razliËno zmanjπujejo
emisije. K slednjemu predlogu se
nagiba tudi MOPE. ≈Seveda pa
bo trg s kvotami trgovanja ome-
jen in za dodatno proizvodnjo v
termoelektrarnah bo treba kupo-
vati pravice, v nasprotnem pri-
meru bo treba iskati moænosti pri
drugih energentih. Znano je
namreË, da je pri kurjenju plina
za polovico manj emisij ogljiko-
vega dioksida kot pri kurjenju
premoga.«
Drug naËin pokrivanja stroπkov
obremenitve okolja z ogljikovim
dioksidom so takse. Te so pri nas
v veljavi æe pet let, so pa termoe-
lektrarne za zdaj izvzete iz plaËe-
vanja teh taks. V prihodnje je
priËakovati, da bo energija doda-
tno obdavËena za onesnaæevanje,
po evropskih direktivah naj bi se
to zgodilo æe leta 2004. S tem bi
bili tovrstni prispevki v energeti-
ki izenaËeni z gospodarstvom. Ta
predpis je v Evropi æe nekaj Ëasa
v veljavi, vendar se po dræavah
razliËno izvaja. Kot pravi ©uπter-
πiË, je enotno staliπËe njihove
skupine, da naj takse ne bi ruπile
konkurenËne sposobnosti naπih
proizvajalcev. Znano je, da so ev-
ropska posebnost, pri nas pa tudi
eden od naËinov reπevanja okolj-

ske problematike. Prav tako so si
enotni, da je treba pripraviti sce-
narij trgovanja z emisijami in
ugotoviti, kaj je za naπe druæbe
ekonomsko ugodnejπe: ali kupo-
vati dovoljenja ali preiti na kur-
jenje drugega energenta z drugo
tehnologijo, pri kateri se izloËa
manj ogljikovega dioksida. Lah-
ko pa se bo zgodilo, da bo posa-
mezni proizvajalec elektriËne
energije izkoristil priloænosti na
trgu in prodajal kWh po najviπji
ceni, ne da bi potreboval dodatne
kvote. Vse to je predmet poslovne
politike druæb in vplivov trga na-
njo.
Problema emisij ogljikovega dio-
ksida se dobro zavedajo v lju-
bljanski TE-TOL. V ta namen so
zaËeli prouËevati moænost kurje-
nja lesne mase v njihovih kotlih.
Uporaba lesa je glede toplogre-
dnih plinov emisijsko nevtralna,
dokler je poraba enaka prirastu
v naravi. Drugo moænost pa vidi-
jo v kurjenju gorljive frakcije ko-
munalnih odpadkov, ki se odla-
gajo na deponiji Barje, in suπene-
ga mulja iz Ëistilne naprave za
komunalne vodne odpadke mesta
Ljubljane. Analizirajo moænost
kombiniranega kurjenja obeh
mas. Pred kakrπnimi koli odloËi-
tvami pa bo treba najprej dobiti
odgovore na vpraπanja, koliko je
lesne mase pri nas in v kakπni
obliki je, ter po kakπni ceni jo je
mogoËe uporabljati kot primarni
energetski vir.
O pereËem vpraπanju takse na
ogljikov dioksid so veliko razmi-
πljali tudi v TE Trbovlje. IzraËu-
nali so, da Ëe bi jo morali zaËeti
plaËevati leta 2005, bi to podraæi-
lo njihovo kWh za petino. Izra-
Ëunali so, kaj to pomeni za njiho-
ve stroπke po posameznih letih.
Leta 2005 bi bili ti stroπki 83 mi-
lijonov tolarjev in leta 2015 æe 2,1
milijarde tolarjev. »e se bo odprl
trg za trgovanje z emisijami oglji-
kovega dioksida, pa bi bili njiho-
vi stroπki od 390 do 500 milijonov
tolarjev na leto.

Brane JanjiÊ
Miro Jakomin
Minka Skubic
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Vsaka proizvedena
kWh v termo-

elektrarnah
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Pri plinski
tehnologiji
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RTPKR©KO IMA
UPORABNO
DOVOLJENJE
V drugi polovici aprila so republiπki inπpektorji
opravili v RTP Krπko 400/110 kV tehniËni pregled
razdelilne transformatorske postaje. Na podlagi
pregledane tehniËne dokumentacije, opravljenih
del, predloæenih a-testov, izjav in rezultatov
opravljenih meritev ustreznih strokovnih institucij
je komisija za tehniËni pregled ugotovila, da je
RTP v celoti dokonËana in da je uspeπno prestala
poskusno obratovanje. Poleg tega je investicijska
skupina Elesa pridobila soglasje Zdravstvenega
inπpektorata in poæarno soglasje Ministrstva za
obrambo. S tem so bili izpolnjeni pogoji, da je ob-
jekt RTP 400/11O kV z razpletom daljnovodov
kot naπ najveËji in najzahtevnejπi prenosni objekt
dobil uporabno dovoljenje.
Pred πtevilnimi zbranimi predstavniki dobavite-
ljev opreme, izvajalcev del, projektantov, investi-
cijsko ekipo je direktor projekta Janez Kern πe
enkrat podal zgodovino in pojasnil vlogo objekta v
naπem elektroenergetskem sistemu s posebnim po-
udarkom na prednostih, ki jih ta 3.682 milijonov
vredna naloæba prinaπa. Z zaËetkom obratovanja
RTP Krπko v lanskem letu se je dvignila zaneslji-
vost napajanja Posavja in Dolenjske, zanesljivost
celotnega elektroenergetskega sistema Slovenije,
razbremenila se je transformacija v Podlogu in
BeriËevem, zmanjπale so se izgube v sistemu za
okrog 5 MW, dvignila se je zanesljivost napajanja
NE Krπko, omogoËena pa je tudi vkljuËitev priho-

dnjih daljnovodov proti BeriËevem in proti Mari-
boru. Med poskusnim obratovanjem je Elesova in-
vesticijska skupina poskrbela za odpravo manjπih
pomanjkljivosti, sicer pa objekt obratuje nad pri-
Ëakovanji.

Minka Skubic

MOPE

EVROPSKO-
SREDOZEMSKA
MINISTRSKA
KONFERENCA
Minister za okolje, prostor in energijo mag. Janez
KopaË se je 20. in 21. maja v Atenah udeleæil ev-
ropsko-sredozemske ministrske konference. Mini-
stri dræav Ëlanic EU in sredozemskih dræav (to so
Alæirija, Maroko, Tunizija, Ciper, Egipt, Izrael,
Jordanija, Libanon, Malta, Sirija, TurËija in
predstavnik Palestine) so na konferenci sprejeli
deklaracijo o evropsko-sredozemskem sodelovan-
ju. Omenjeni dokument je za EU koristen pred-
vsem z vidika zagotavljanja veËje zanesljivosti
oskrbe in razvoja notranjega trga z elektriËno
energijo in zemeljskim plinom. Deklaracija navaja
cilje, kot so sodelovanje, varnost oskrbe, konku-
renco in varstvo okolja, ter potrjuje prednostne
naloge za obdobje 2003-2006. Poudarja usmeritev
v gradnjo cevovodov Ëez Sredozemlje in okoli nje-
ga, z namenom zmanjπanja tveganja morskih
transportov ogljikovodikov. Projekti naj bi zago-
tovili tranzite elektrike, plina in nafte iz srednje
Azije in Afrike v Sredozemlje in Evropo. Okoli
Sredozemlja naj bi nastali tudi obroËi daljnovo-
dov in plinovodov za oskrbo regije in odpiranje
trgov z energenti. Za pripravo in uresniËevanje
deklaracije so omenjene dræave æe leta 1996 usta-
novile Evropsko-sredozemski energetski forum, ki
je pregledal stanje energetike v sredozemskih dr-
æavah ter na podlagi delnih analiz pripravil se-
znam prednostnih nalog za obdobje 2003-2006.
Forum pa bo v prihodnje spremljal uresniËevanje
politiËnih reform energetskega sektorja, prestruk-
turiranje energetske industrije v sredozemskih dr-
æavah, povezovanje EU in sredozemskih trgov ter
promocijo obnovljivih virov energije v okviru
trajnostnega razvoja. Predlagani so æe mehanizmi
financiranja projektov skupnega interesa in indu-
strijskega sodelovanja ter logistiËne podpore za
nadzor nad izvajanjem. Prednostne naloge dekla-
racije so predvsem modernizacija in gradnja pove-
zovalnih energetskih omreæij ter poveËanje njiho-
ve energetske uËinkovitosti, kar je pomembno za
zagotovitev uËinkovite evropsko-sredozemske po-
vezave. Konkretne dejavnosti, navedene v dekla-
raciji, ki so pomembne tudi za Slovenijo, so mo-
dernizacija in gradnja treh plinovodov, in sicer:
TurËija-GrËija-Italija, TurËija-Bolgarija-Romuni-
ja-Madæarska-Avstrija in GrËija-Makedonija-Srbi-
ja/»rna gora-Bosna in Hercegovina-Hrvaπka-Slo-
venija-Avstrija. Prav tako poudarja deklaracija
potrebo po zagotovitvi povezave na podroËju elek-
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Ekspert za elektro stroko Milan Pavlica vestno
opravlja svoje delo v sodelovanju s predstavniki
investicijske skupine Elesa.

Foto Minka Skubic
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triËne energije med sredozemskimi dræavami in
EU preko balkanskih dræav. Na konferenci v Ate-
nah so dræave Maghreba, to so: Maroko, Alæirija
in Tunizija, podpisale tudi sporazum o elektriËni
energiji.

Sluæba za odnose z javnostmi MOPE

MOPE

SESTANEK SAVSKE
KOMISIJE
©estnajstega maja se je v Ljubljani konËal drugi
sestanek tako imenovane zaËasne Savske komisije,
ki pomeni mednarodno telo za uresniËevanje
okvirnega sporazuma za Savo. Sporazum, ki je bil
podpisan 3. decembra lani v Kranjski Gori, ureja
sodelovanje dræav za upravljanje vodnih virov v
poreËju reke Save. Sestanka v Ljubljani so se ude-
leæili predstavniki πtirih dræav podpisnic sporazu-
ma, in sicer predstavniki Slovenije, Hrvaπke, Sr-
bije in »rne gore ter Bosne in Hercegovine. Cilj
sestanka je bil predvsem ta, da Savska komisija
Ëim prej uradno zaËne svoje delovanje, zato so se
Ëlanice dogovorile za natanËen Ëasovni potek dela
do ratifikacije sporazuma v vseh podpisnicah. Na
sestanku so bile obravnavane naslednje vsebine:
proraËun in delovanje Savske komisije, priprava
protokolov k Okvirnemu sporazumu za Savo, so-
delovanje Savske komisije z drugimi mednarodni-
mi institucijami na podroËju upravljanja vodnih
virov ter druga odprta vpraπanja. Udeleæenci se-
stanka so sprejeli sklep, da Slovenija obvesti Me-
dnarodno komisijo za varstvo reke Donave, ki je
do sedaj urejala poreËje reke Save, o tem, da æeli
Savska komisija dejavno opravljati koordinacijo
nad projekti Evropske unije za poreËje Save.

Sluæba za odnose z javnostmi MOPE

NE KR©KO

ZAHTEVEK
V VREDNOSTI
54 MILIJONOV
DOLARJEV
Sredi maja je minister za gospodarstvo Hrvaπke
dr. Ljubo JurËiÊ poslal naπemu ministru mag. Ja-
nezu KopaËu zahtevo po mirnem reπevanju spora
v vrednosti 54 milijonov dolarjev. Zahtevek se na-
naπa na nedobavljeno elektriËno energijo od 1. ju-
lija lani do 19. aprila letos. Zahteva sodi v sklop
predarbitraænega postopka na podlagi energetske
listine. Hrvaπko elektrogospodarstvo jo je naslovi-
lo na vlado naπe dræave.
Po meddræavnem sporazumu naj bi sosednja dr-
æava zaËela prevzemati elektriËno energijo iz NEK
1. julija lani, dejansko pa jo je 19. aprila letos.
Kot navaja hrvaπki minister, je zato Hrvaπko elek-
trogospodarstvo utrpelo 54 milijonov dolarjev
πkode, v kar so vπteli stroπke kapitala in stroπke

dodatno angaæiranih draæjih virov. Zahteva pa ne
upoπteva stroπkov za shranjevanje radioaktivnih
odpadkov.
Minister KopaË ocenjuje, da je zahtevek previsok
in izraËunan na nerealnih predpostavkah. V na-
slednjih treh mesecih bo Ministrstvo za okolje,
prostor in energijo pripravilo odgovor, ga predlo-
æilo naπi vladi in po tej poti odgovorilo HEP-u.

Minka Skubic

ELEKTRO MARIBOR

NOVO VODSTVO
Po imenovanju vlade sta v zaËetku maja na upra-
vi delniπke druæbe Elektro Maribor nastopila no-
vo delovno dolænost 41-letni Stanislav Vojsk in 33-
letni Tomaæ OreπiË; prvi je postal predsednik
uprave, drugi pa Ëlan uprave. Kot smo izvedeli,
bo dosedanji direktor ©tefan Lutar pol leta oprav-
ljal dela svetovalca, potem pa se bo upokojil.
V grobih obrisih preletimo πtudijsko in poklicno
pot, ki jo je doslej prehodil novoimenovani direk-
tor Stanislav Vojsk. Po diplomi leta 1987 na Te-
hniπki fakulteti v Mariboru, se je zaposlil v podje-
tju Elektro Maribor, kjer je vodil gradnjo v stori-
tveni enoti Elektrogradnje in montaæa Maribor.
Po treh letih je bil premeπËen v strokovne sluæbe v
oddelek projektive. Kot projektant je opravil tudi
strokovni izpit. Projektiral je elektroenergetske
objekte nizke in srednje napetosti, pozneje pa 110
kV objekte. Iz oddelka projektive je bil premeπËen
na novo delovno mesto, kjer je nadzoroval in vo-
dil investicije zahtevnih objektov, kot so DV 110
kV in RTP 110/20 kV. Pozneje je delal kot vodja
projektantsko-razvojne sluæbe, nato pa je bil ime-
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Stanislav
Vojsk, novi
direktor
Elektra
Maribor.
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novan za tehniËnega direktorja. Poleg tega je de-
loval tudi kot pomoËnik predstavnika vodstva za
kakovost, pristojen za tehniËno podroËje. Dokler
ni bil imenovan za tehniËnega direktorja, je bil v
prejπnjih letih tudi Ëlan sveta delavcev in Ëlan
nadzornega sveta Elektro Maribor.

Miro Jakomin

ELEKTRO PRIMORSKA

VETRNE ELEKTRARNE
V PRECEPU JAVNOSTI
O vetrnih elektrarnah se v javnosti dviga veliko
prahu, med gruËo raznovrstnih staliπË pa je teæko
ugotoviti, kam piha veter. V katera jadra ga bo
mogoËe ujeti, kje in kdaj ter po kakπni ceni? Tre-
nutno so najbolj znana zavzemanja in nasprotova-
nja za gradnjo vetrnic na Volovji rebri, kjer se lo-
mijo kopja med obËinskimi, podjetniπkimi, nara-
vovarstvenimi in drugimi interesi. Zagovorniki
menijo, da vetrne elektrarne sodijo med obnovlji-
ve vire, ki ne onesnaæujejo okolja, okoljevarstve-
niki pa opozarjajo, da tovrstni objekti zaradi gro-
bega posega v okolje πkodljivo vplivajo na redke
rastlinske in æivalske vrste in jih celo ogroæajo.
Kot je razbrati iz javno izraæenih staliπË predstav-
nikov podjetja Elektro Primorska, je gradnja ve-
trnih elektrarn za Slovenijo smotrna odloËitev, πe
zlasti z vidika kjotskega protokola, saj narekuje
resno prizadevanje za dosego veËjega deleæa pri
proizvodnji ≈zelene« elektrike. PrepriËani so, da
je gradnja vetrnih elektrarn v primerjavi s posle-
dicami, ki jih v okolju povzroËa gradnja drugih
energetskih objektov, πe najbolj pametna in spre-
jemljiva reπitev. In kakπen je pomen tovrstnih
objektov za proizvodnjo elektriËne energije? Goto-
vo ni zanemarljiv, saj so s πtudijo v okviru progra-
ma Phare ugotovili, da bi lahko vetrne elektrarne
zagotavljale okrog 200 megavatov moËi.

Miro Jakomin

ELEKTRO PRIMORSKA

PORABA ELEKTRIKE
BO ©E NARA©»ALA
Kot predvidevajo v Elektru Primorska, bo tudi v
prihodnje poraba elektriËne energije na njihovem
obmoËju naraπËala hitreje kakor drugod. V skla-
du s tem bodo prilagodili in razvijali tudi investi-
cijske zmogljivosti. Nujno je treba zgraditi oziro-
ma dokonËati RTP-je v Seæani, Izoli, Ilirski Bi-
strici, Novi Gorici, Vrtojbi in Plavah. Povezave z
Italijo: Seæana-Trst, Vrtojba-Gorizia, Plave-Pod-
gora, Dekani-Milie in Log pod Mangartom-Rajblj
na razliËnih napetostnih nivojih bodo zahtevale
veliko hitrost projektiranja in uresniËevanja teh
projektov. Ker potrebe po kakovostnejπi elektriki
hitro naraπËajo, bo treba nameniti tudi veË sred-
stev za investicije v posameznih manjπih krajih in
zaselkih. FinanËna sredstva bodo bistveno vpliva-

8

HOLDING SLOVENSKE ELEKTRARNE

POSLEJ PREDSTAVNI©TVO
TUDI V BEOGRADU
Holding Slovenske elektrarne je sredi maja odprl
πe eno predstavniπtvo v tujini, in sicer tokrat v
Beogradu. Kot je znano, je holding aprila letos
ustanovil tudi hËerinsko druæbo HSE Italia z na-
menom prodora na zahodne trge, beograjsko
predstavniπtvo pa naj bi bilo odskoËna deska na
trge jugovzhodne Evrope. Internacionalizacija
poslovanja je ena izmed kljuËnih strateπkih usme-
ritev Holdinga, druæba pa æe od svoje ustanovitve
intenzivno iπËe poslovne partnerje na obmoËju
Alpe - Adria in se vkljuËuje na tuje trge, kamor
proda æe veË kot dvajset odstotkov elektriËne
energije. Sicer pa so jugovzhodni trgi za HSE po-
membni iz veË razlogov, med katerimi je v ospre-
dju tudi dejstvo, da postaja Beograd pomembno
regionalno srediπËe energetskih in tudi drugih
poslovnih poti. Temeljne dejavnosti predstavniπ-
tva v Beogradu bodo tako osredotoËene na pod-
poro trgovanju z elektriËno energijo, na iskanje
moænosti zakupa ali nakupa tamkajπnjih proizvo-
dnih zmogljivosti in moænosti investiranja, orga-
niziranje in ponujanje svetovalskih in izvajalskih
storitev s podroËja delovanja trga z elektriËno
energijo, rudarstva ter hidro in termoenergetike,
moænosti poslovanja na drugih energetskih po-
droËjih, kot so nafta, plin in toplotna energija ter
na ustanavljanje potencialnih hËerinskih in sola-
stniπkih podjetij, ki naj bi prispevale k uresniËe-
vanju strateπkih ciljev holdinga. Sicer pa je di-
rektor holdinga mag. Drago Fabijan ob odprtju
novega predstavniπtva poudaril, da si holding tu-
di z internacionalizacijo poslovanja skuπa utreti
svoj prostor v krogu velikih mednarodnih podje-
tij ter s tem zagotoviti ustrezno rast in razvoj
druæbe. Odprtje predstavniπtva v Beogradu je za-
to pri doseganju teh ciljev vsekakor pomemben
korak in hkrati priloænost, da slovensko in srb-
sko elektrogospodarstvo v tem delu Evrope po-
staneta uspeπna partnerja in zaveznika. Naj πe
omenimo, da so se odprtja predstavniπtva v Beo-
gradu udeleæili πtevilni ugledni gostje, med kate-
rimi sta bila tudi slovenski minister za okolje,
prostor in energijo mag. Janez KopaË in dræavni
sekretar za energetiko mag. Djordje Æebeljan. V
okviru omenjenega obiska se je mag. Janez Ko-
paË sestal tudi z ruskim veleposlanikom Vladimi-
rom Ivanovskim in se z njim pogovarjal o sodelo-
vanju med slovenskimi in ruskimi energetskimi
podjetji.

Brane JanjiÊ
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la na dinamiko investiranja posameznih projektov
oziroma na vrstni red uresniËevanja programa.
Poleg tega naËrtujejo tudi dokonËanje modernega
distribucijskega centra vodenja, ki mora zagotovi-
ti πe kakovostnejπo oskrbo odjemalcem, manjπe
πtevilo izpadov, hitrejπe odpravljanje okvar in ni-
æje stroπke obratovanja. Ob tem so na upravi
Elektra Primorska poudarili, da je njihov cilj
vgrajevanje kakovostne in do okolja prijazne
opreme z obËutkom za umestitev v prostor. Rezul-
tat teh dejavnosti pa mora biti pozitivno poslova-
nje ob koncu obdobja, kar je ob izpolnjevanju
vseh predpisanih zahtev globalni cilj druæbe.

Miro Jakomin

DRAVSKE ELEKTRARNE MARIBOR

V PRIPRAVI NOVA
ORGANIZIRANOST
PODJETJA
V Dravskih elektrarnah Maribor so se po odprtju
energetskega trga in z uvajanjem trænih elementov
v poslovanje sreËali s potrebo po postavitvi nove
organiziranosti podjetja, saj je dosedanja v praksi
pokazala kar nekaj pomanjkljivosti. Da bi dobili
jasnejπo podobo, pa so se odloËili, da za prouËitev
sedanje in prihodnje organiziranosti vkljuËijo tudi
zunanjo strokovno ustanovo, in sicer so se odloËili
za ljubljanski ITEO, s katerim so zelo dobro sode-
lovali æe pred leti. Kot nam je povedal pomoËnik
direktorja Dravskih elektrarn Marjan ©mon, so
poleg uvedbe trænega poslovanja med razlogi za
zaËetek reorganizacije bila tudi vse veËja avtoma-

tizacija delovnih procesov oziroma prehod na da-
ljinsko vodenje elektrarn ter s tem povezana po-
treba ne veË toliko po fiziËnem vzdræevanju, tem-
veË bolj po strokovnem obvladovanju naprav, pa
tudi uvajanje sodobnih informacijskih sistemov, ki
so danes æe del vseh poslovnih funkcij podjetja.
To spoznanje jih je pripeljalo do tega, da je treba
organiziranost podjetja nujno prilagoditi novim
zahtevam, seveda z namenom nadaljnjega poveËe-
vanja uËinkovitosti in racionalizacije poslovanja.
Uvedba sodobnih poslovnih procesov poslediËno
pomeni tudi manjπanje potrebnega πtevila zaposle-
nih, na drugi strani pa tudi nenehno dvigovanje
izobrazbene strukture, pri Ëemer bodo Dravske
elektrarne, poudarja Marjan ©mon, skuπale vse te
procese izpeljati brez veËjih pretresov in brez od-
puπËanja preseænih delavcev. V prid jim gre tudi
visoka starostna struktura zaposlenih v podjetju,
Ëeprav pa na nekaterih delovnih podroËjih æe Ëu-
tijo tudi pomanjkanje ustreznih kadrov. ≈Projek-
ta reorganizacije smo se lotili tudi zato, ker smo v
pogovorih z vodstvenimi in vodilnimi delavci ugo-
tovili, da ima sedanja organiziranost podjetja pre-
cej pomanjkljivosti. Analiza obstojeËega stanja je
tudi pokazala, da so naπi poslovni procesi preveË
razdrobljeni in imamo preveË nivojev, zato bomo
skuπali to v nadaljevanju kar se da urediti in pri-
lagoditi novim trænim zahtevam. Za laæji sprejem
nekaterih kljuËnih odloËitev smo se podrobneje
seznanili tudi s sedanjo organiziranostjo avstrij-
skih dravskih elektrarn, ki po novem delujejo v
okviru Verbunda, in so skozi podobne procese
prilagajanja odprtemu trgu z elektriËno energijo
æe πle.« Sicer pa so se izvajanja omenjenega pro-
jekta v Dravskih elektrarnah lotili marca, konËali
pa naj bi ga predvidoma julija, ko bo znano tudi
veË podrobnosti o prihodnji organiziranosti pod-
jetja. Naj πe omenimo, da so se hkrati s tem pro-
jektom v Dravskih elektrarnah lotili tudi prenove
plaËnega sistema, ki bo konËana do novembra.

Brane JanjiÊ 

DRAVSKE ELEKTRARNE MARIBOR

DRUGA FAZA
PRENOVA
NEMOTENO POTEKA
Druga faza prenove Dravskih elektrarn, ki zaje-
ma elektrarni Oæbalt in Vuhred, poteka po noveli-
ranih naËrtih brez teæav in zapletov, saj vsa dela
potekajo po æe zdaj ustaljenem redu in s preizku-
πenimi ekipami. Kot nam je dejal vodja projekta
prenove Kristjan Mravljak, je na HE Vuhred tako
v teku montaæa agregata 1 (gre æe za drugi pre-
novljeni agregat), pri Ëemer naj bi bila vsa mon-
taæna dela konËana konec junija oziroma v zaËet-
ku julija, ko bodo stekli tudi prvi zagonski preiz-
kusi. Prvo vrtenje tega agregata pa je predvideno
v drugi polovici avgusta. Tudi z dobavo potrebne-
ga materiala in naprav ni teæav, saj je veËina po-
trebne opreme æe na obeh elektrarnah oziroma se
dobavitelji dosledno dræijo vseh dogovorjenih ro-
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kov. Po podobnem scenariju potekajo tudi dela na
HE Oæbalt, kjer je bila prav tako æe opravljena
demontaæa agregata 2 (drugega izmed treh) in so
bila opravljena glavna pripravljalna dela za na-
mestitev nove turbine in pripadajoËega agregata.
Po naËrtu naj bi bila vsa montaæna dela konËana
do konca oktobra, prvo vrtenje prenovljene turbi-
ne pa je predvideno mesec pozneje. Tako naj bi se
æe konec tega leta tudi na HE Oæbalt zaËeli zagon-
ski preizkusi. Naj ob tem πe omenimo, da je bil 8.
maja letos uspeπno opravljen tudi tehniËni pregled
prvega prenovljenega agregata na tej elektrarni,
ki je tako vstopil v obdobje enoletnega preizkus-
nega obratovanja. Sicer pa naj bi celotno preno-
vo omenjenih dveh elektrarn konËali konec druge-
ga leta. Po prenovi, ki je bila ocenjena na dobrih
14 milijard tolarjev, se bo povpreËna letna proi-
zvodnja na HE Vuhred poveËala za 31 GWh, na
HE Oæbalt pa za 32 GWh. Za 31 MW se bo pove-
Ëala tudi koniËna moË, s Ëimer se bodo na Dravi
precej izboljπale tudi moænosti sekundarne regula-
cije.

Brane JanjiÊ 

ELEKTRO GORENJSKA

NOVA RTP
V MEDVODAH
Gradnja RTP 110/20/6,3 kV v HE Medvode, ki je
skupno delo Elektra Gorenjske in Savskih elek-
trarn Ljubljana, se bliæa h koncu. Uporabljena
sodobna tehnologija GIS - kar pomeni s plinom
æveplov heksafluorid SF6 izolirano stikaliπËe - bo
gledano skozi celotno æivljenjsko dobo naprav
omogoËala prihranek prostora in manjπe stroπke
vzdræevanja. S prehodom na novo RTP pa se bo-
sta bistveno izboljπala tudi zanesljivost obratova-
nja HE Medvode in kakovost napajanja distribu-
cijskih odjemalcev na obmoËju Medvod. Notranji
tehniËni pregled je bil opravljen 28. marca letos,
8. aprila pa je bilo stikaliπËe tudi vkljuËeno v
110 kV daljnovodno povezavo KleËe-Medvode-La-
bore in prviË dano pod napetost. Hidroelektrarna
Medvode je tedaj oddala v omreæje prve kilovatne
ure elektriËne energije preko novega transforma-

torja 110/6,3 kV moËi 20 MVA, ki mu bo do konca
maja 2003 sledil πe drugi transformator. Po bese-
dah nadzornega organa omenjene investicije Miha
Æumra iz Elektra Gorenjske, bodo takrat preure-
jeni tudi prvi odvodi 10 kV na napajanje iz nove-
ga 20 kV stikaliπËa, stare 35 in 10 kV naprave pa
naj bi se iz HE Medvode povsem umaknile do
konca leta.

Drago Papler

STROKOVNA ZDRUÆENJA

PRVA SKUP©»INA
DRU©TVA DISPE»ERJEV
IN OPERATERJEV
V Ljubljani na Hajdrihovi 2 je 10. maja potekala
prva skupπËina Strokovnega druπtva dispeËerjev
in operaterjev Slovenije. Na skupπËini je 24 Ëla-
nov druπtva izvolilo svoje vodstvo in sprejelo pro-
gram dela za naslednje enoletno obdobje. Pripra-
ve na ustanovitev Strokovnega druπtva dispeËer-
jev in operaterjev Slovenije so se zaËele aprila
2002 na pobudo elektroenergetskih dispeËerjev
DCV Elektro Maribor. Junija 2002 so se predstav-
niki centrov vodenja prviË sestali, ustanovili incia-
tivni odbor in zaËeli priprave za ustanovitev druπ-
tva, tako da je bilo druπtvo ustanovljeno na usta-
novnem zboru æe 22. oktobra isto leto. Druπtvo je
bilo v register druπtev vpisano februarja letos. V
druπtvo, ki je samostojno, prostovoljno in nepri-
dobitno zdruæenje, se lahko poleg energetskih dis-
peËerjev in operaterjev zdruæujejo tudi vsi dræav-
ljani, ki jih to podroËje delovanja zanima.
Na prvi skupπËini Strokovnega druπtva dispeËer-
jev in operaterjev Slovenije so z javnim glasova-
njem potekale volitve za naslednje organe druπ-
tva: upravni odbor, predsednika, tajnika, nadzor-
ni odbor in disciplinsko komisijo. V 6-Ëlanski
upravni odbor so bili izvoljeni: Boris Brglez (OCV
BeriËevo - Eles), Stane »ufer (DCV Elektro Pri-
morska), Gregor Glinπek (DCV Elektro Celje),
Enes HaliloviÊ (RCV - Eles), Milan Rajπp (CV
DEM) in Vojko SaniË (OCV Nova Gorica - Eles).
Za predsednika druπtva je bil potrjen Alojz Le-
πnik, za tajnika Ivan Benec (oba iz DCV Elektro
Maribor). Na skupπËini sprejet program dela po-
leg πiritve Ëlanstva zajema predvsem delo na uve-
ljavitvi strokovnega dela dispeËerjev in operater-
jev Slovenije. Z novo energetsko zakonodajo cen-
tri vodenja dobivajo vse veËji pomen, novi centri
vodenja so oziroma bodo sodobnejπi, ker se izred-
no veliko vlaga v opremljanje centrov. Vendar pa
se pri tem pozablja na neposredne upravljalce
centrov, ki neutrudno dan in noË skrbijo za zane-
sljivo dobavo energije. Strokovno druπtvo dispe-
Ëerjev in operaterjev Slovenije je bilo ustanovlje-
no prav z namenom dati upravljalcem centrov po-
men, ki jim glede na pomembnost opravljanja del
pripada. Po letu ustanavljanja se pravo delovanje
druπtva tako πele zaËenja.

Slavko Renko
10

RTP HE
Medvode je
opremljena 

z novo
tehnologijo

SF6.
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RUDNIK TRBOVLJE-HRASTNIK

ZA»ETEK ODPRODAJE
H»ERINSKIH DRUÆB
Kot je znano, Rudnik Trbovlje-Hrastnik posluje v
skladu z Zakonom o postopnem zapiranju RTH.
Po besedah direktorja Aleπa Bergerja so letos pr-
viË po veË letih dosegli minimalni dobiËek iz skup-
nega poslovanja v viπini 7 milijonov tolarjev.
Program zapiranja so v skladu z zakonom in pri-
dobljenimi proraËunskimi sredstvi uresniËili 106-
odstotno. V okviru kadrovsko socialnega progra-
ma so razreπili 101 delavca in reorganizirali po-
djetje. V skladu z Uredbo o odprodaji dræavnega
premoæenja v RTH letos zaËenjajo odprodajo hËe-
rinskih druæb, katerih skupna vrednost je 11,7
milijarde tolarjev. Poleg tega je Berger povedal,
da je RTH leta 2002 ustvarjal prihodek s prodajo
premoga, Ërpanjem proraËunskih sredstev za za-
piralna dela in prodajo storitev. Proizvodnja pre-
moga se je - zaradi proizvodnje le za enega kupca
(TET) - v primerjavi s preteklim letom zmanjπala
za tri odstotke, prihodki pa so se zmanjπali za 1,3
milijarde tolarjev. »eprav je bila prodaja premo-
ga za dobrih 120 milijonov tolarjev veËja od naËr-
tovane, je v proizvodnji πe vedno negativni poslov-
ni izid. To je predvsem posledica razkoraka med
zakonsko doloËeno in priznano ceno. Sicer pa v
RTH predvidevajo, da bodo letos izkopali 600 ti-
soË ton premoga. 

Miro Jakomin

MUZEJ PREMOGOVNI©TVA

MAJA PRI»AKALI
100.000. OBISKOVALCA
V Muzeju premogovniπtva Slovenije, ki so ga od-
prli 3. julija 1999, so maja doËakali æe 100.000
obiskovalca. Kot je povedal vodja muzeja Peter
Puπnik, so se v muzeju, ko so ugotovili, da bo ju-
bilejna πtevilka izpolnjena med obiskom skupine
πolarjev, odloËili za nagrade, ki bodo πolarjem po-
magale razumeti uËno snov. Tako je bila skupina
uËencev osnovne πole Vrh nad Laπkim nagrajena z
brezplaËnim ogledom Muzeja na Velenjskem gra-
du, ki ga vodi Kulturni center Ivan Napotnik, s
predavanjem inπtituta Erico Velenje o varovanju
okolja, ogledom Muzeja Vrbovec, muzeja gozdar-
stva in lesarstva v Nazarjah ter s sladoledom v ho-
telu Paka. ©olarji so se nagrade zelo razveselili,
saj jim pouËnih ekskurzij πe lep Ëas ne bo zmanj-
kalo. Z jubilejnim obiskom pa so bili zadovoljni
tudi v Muzeju premogovniπtva Slovenije, saj le-ta
pomeni prelomnico v πtiriletnem delovanju muze-
ja. Sicer pa imajo obiskovalci v velenjskem pre-
mogovniπkem muzeju kaj videti. Podzemni del
muzeja je namreË opremljen z zvoËnimi in svetlo-
bnimi uËinki, posebne atrakcije za goste pa so vo-
ænja z izvirnim jamskim dvigalom 160 metrov pod
zemljo, voænja z jamskim vlakom in transportnim
trakom, pa tudi rudarska malica, ki jo pojedo v

podzemlju. Muzej je v πtirih letih delovanja prejel
πtevilna priznanja doma in v tujini, posebej pa so
ponosni na nagrado Evropskega muzejskega foru-
ma leta 2001. Prava nagrada zanje pa so obisko-
valci, ki jih je najveË iz Slovenije, vendar pa vse
bolj naraπËa tudi πtevilo tujcev, ki jih je med vse-
mi æe kar devet odstotkov.

Simona Prah
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ELEKTROIN©TITUT MILAN VIDMAR

VABILO NA VIDMARJEV DAN
V torek, 10. junija, ob 10. uri bo v Kosove-
lovi dvorani Cankarjevega doma æe enajsta
podelitev Vidmarjevih plaket, ki jih Elektro-
inπtitut Milan Vidmar podeljuje za uspehe
trajnega pomena na podroËju elektrotehnike
in elektrogospodarstva doma in v tujini. Letos
bomo podelili πtiri plakete. 
Po podelitvi oziroma ob 12. uri pa bo pote-
kala strokovna delavnica na temo Prenosa
elektriËne energije v prostor. Sodelavci Elek-
troinπtituta Milan Vidmar so za uvod pripravili
naslednje tematske sklope:
1) Prenos elektriËne energije v Sloveniji da-

nes in jutri
Joæe Perme: Strateπki razvoj slovenskega
prenosnega omreæja
dr. Pavel Omahen: Obratovalni vidiki iz-
gradnje novih interkonencij elektroener-
getskega sistema Slovenije
dr. Brane HlebËar: Nove tehnologije pri
prenosu elektriËne energije

2) Elektromagnetni vplivi elektroprenosa na
okolje (mag. Breda Cestnik)

3) Vpliv orografije in atmosferskih pogojev za
prenosne poti
dr. Janko KosmaË: Ogroæenost prenosnih
poti zaradi atmosferskih razelektritev
dr. Igor »uhalev: Vpliv dodatnih bremen
na projektiranje prenosnih poti

Vljudno vabljeni vsi, ki sodelujete z nami!

Danila Bartol

Aleπ Berger,
direktor RTH.

Foto Miro Jakomin
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o besedah predsednika
Franca Dolarja je SDE
Slovenije na podroËju
reπevanja problematike

premalo izplaËanih plaË za obdo-
bje 1991/92 praktiËno storil vse,
kar je bilo v njegovi moËi. Pred
leti je za reπitev tega problema
organiziral πiroko zasnovano ak-
cijo, ustanovil celo stavkovni od-
bor in na pogajanjih s predstav-
niki vlade RS dosegel pozitivne
uËinke. »eprav so sindikalisti ak-
cijo sproæili skupaj pod okriljem
SDE, je znano, da pri tem niso
bili povsem enotni. V zvezi s to
problematiko je Dolar æe na 3.
kongresu SDE Slovenije pojasnil,
da so nekateri delavci toæili po-
djetje in se potem dogovorili za
poravnavo, drugi so toæili do
konca. Nekateri delavci pa so
vloæili svoje premalo izplaËane
plaËe v delnice svojih podjetij,

pri Ëemer so bili pritiski posame-
znih podjetij razliËni. Ko so v
SDE-ju zvedeli, da je Holding
Slovenske elektrarne (HSE) od
delavcev v Premogovniku Velenje
odkupil njihove delnice, se je
vodstvo SDE takoj vkljuËilo v ak-
cijo, da bi zadevo na tak naËin
reπili tudi za delavce, ki imajo v
elektrogospodarstvu doloËen de-
leæ delnic iz naslova premalo iz-
plaËanih plaË.
Bistvo problema premalo izpla-
Ëanih plaË je po Dolarjevih bese-
dah v tem, da je bilo doloËeno
πtevilo delavcev, ki je ta del plaË
vloæilo v notranji odkup delnic,
zapeljano s strani nekaterih vod-
stev podjetij (niæja cena notra-
njega odkupa); o tem v sindikatu
πe zbirajo podatke. Prav tako je
res, da je SDE vse zaposlene na
podroËju energetike ob pravem
Ëasu seznanil z moænostmi reπe-

vanja problema premalo izplaËa-
nih plaË. Te informacije je SDE
redno posredoval v Naπem stiku,
Partnerju, spletni strani in z
drugimi sindikalnimi obvestili.
Tistim delavcem, ki so se odloËili
za toæbo zaradi premalo izplaËa-
nih plaË, je omogoËil tudi pravno
pomoË. Poleg tega je na tem po-
droËju storil πe veË drugih kora-
kov in tako v okviru svojih pri-
stojnosti uËinkovito uresniËil za-
stavljeno akcijo.
In kakπne so moænosti za reπitev
problema, ki πe ostaja odprt? Kot
pojasnjuje Dolar, sindikat ne mo-
re nobenega posameznika prisili-
ti, da bi se odloËil za toæbo ali po-
ravnavo. Za tako delovanje SDE
nima na voljo nobene pravne po-
dlage. Konec koncev je to stvar
samostojne odloËitve posamezni-
kov. Kljub temu je SDE v okviru
svojih pristojnosti pripravljen
pomagati delavcem, vendar samo
tistim, ki so Ëlani SDE in so bili
pri notranjem odkupu delnic za-
peljani s strani vodstev podjetij.
O tem problemu se vodstvo sindi-
kata intenzivno pogovarja s
predstavniki vlade in upa na ra-
zumno reπitev, v nasprotnem pri-
meru bo SDE moral nastopiti
ostreje.
V zvezi z drugimi aktualnimi za-
devami je Iztok Cilenπek, Ëlan
predsedstva SDE, pristojen za
podroËje premogovniπtva, odlo-
Ëno zanikal mnenja posamezni-
kov, Ëeπ da rudarji ne vedo, kaj
se dogaja v elektrodistribuciji.
Nekatere trditve je oznaËil za ne-
okusne. Poudaril je, da v vod-
stvu SDE nenehno skrbijo za do-
bro obveπËenost tako rudarjev
kot tudi vseh drugih Ëlanov sindi-
kata. Res pa je, da jim nekateri
predsedniki sindikatov iz distri-
bucijskih podjetij niso posredo-
vali vseh informacij, in to ravno
tisti, ki so v zadnjem Ëasu v jav-
nosti najbolj glasni.
Miro Jakomin

PET O PLA»AH IZ MINULEGA
STOLETJA
S

V ospredje zanimanja energetske javnosti se v za-
dnjem Ëasu spet prebijajo nekateri problemi, ki se-
gajo v æe oddaljena devetdeseta leta prejπnjega sto-
letja. Med vroËa vpraπanja, ki se zastavljajo v zve-
zi z delovanjem sindikata, sodijo tudi naslednja:
Ali SDE Slovenije res ni uresniËil vsega, kar bi mo-
ral storiti za reπitev problema premalo izplaËanih
plaË iz obdobja 1991/92? Zakaj ta problematika
tudi po veË kot desetih letih πe ni povsem reπena?

P

12
Iztok Cilenπek,
Ëlan predsedstva SDE Slovenije.

Foto Miro Jakomin

Franc Dolar,
predsednik SDE Slovenije.
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APRILSKO POVPRA©EVANJE MANJ©E

SU©A SE ©E NE POZNA NA PROIZVODNJI HIDROELEKTRARN

PO ©TIRIH MESECIH 6,2-ODSTOTNA RAST

Potem ko smo bili v prvih letoπnjih mesecih
priËa veliki rasti porabe elektriËne energije,
se je aprila povpraπevanje po elektriËni ener-
giji nekoliko zmanjπalo, Ëeprav je bil aprilski
odjem iz prenosnega omreæja πe vedno za 2,5
odstotka nad lanskimi primerjalnimi rezulta-
ti. Tako smo Ëetrti letoπnji mesec v Sloveniji
iz prenosnega omreæja prevzeli 973,2 milijo-
na kilovatnih ur elektriËne energije, od tega
neposredni odjemalci 233,2 milijona kilovat-
nih ur (9,1-odstotna rast), distribucijska po-
djetja pa 740 milijonov kilovatnih ur (0,6-
odstotna rast). Dejansko doseæena poraba je
bila tudi za 3,2 odstotka nad prvotnimi bi-
lanËnimi priËakovanji. Sicer pa lahko manjπo
rast aprilske porabe v primerjavi z prejπnjimi
meseci verjetno pripiπemo ugodnejπim vre-
menskim razmeram, pa tudi dejstvu, da je
precej podjetij oziroma zaposlenih zdruæilo
aprilske in prvomajske praznike.

V prvih πtirih letoπnjih mesecih smo v Slove-
niji iz prenosnega omreæja prevzeli kar 4
milijarde 82,7 milijona kilovatnih ur, kar je
bilo za 6,2 odstotka veË kot v istem obdobju
lani in tudi za 3,1 odstotka nad prvotnimi
bilanËnimi napovedmi. Poraba se je poveËa-
la pri obeh spremljanih skupinah porabni-
kov, pri Ëemer so neposredni odjemalci do
konca aprila iz omreæja prevzeli 888,8 mili-
jona kilovatnih ur elektrike, pet distribucij-
skih podjetij pa 3 milijarde 193,9 milijona
kilovatnih ur. Zanimivi so tudi podatki na
proizvodni strani, ki kaæejo, da nam je do
konca aprila iz domaËih elektrarn uspelo za-
gotoviti 4 milijarde 388,4 milijona kilovat-
nih ur elektriËne energije. Iz tujih sistemov
smo v tem Ëasu uvozili 786,5 milijona kilo-
vatnih ur elektriËne energije, izvoz na tuje
trge pa je v πtirih mesecih dosegel milijardo
46,5 milijona kilovatnih ur.

Letoπnja suπa v pomladnih mesecih πe ni ter-
jala davka na proizvodnji hidroelektrarn,
saj so te aprila v omreæje poslale 189,5 mili-
jona kilovatnih ur elektriËne energije, kar je
bilo za 6,3 odstotka veË kot aprila lani. Res
pa je, da so bile sprva naËrtovane koliËine
elektriËne energije iz slovenskih hidroelek-
trarn kar za 40 odstotkov veËje, kar je vpli-
valo tudi na slabπe skupne proizvodne rezul-
tate. Iz vseh proizvodnih objektov smo tako
aprila dobili milijardo 35 milijonov kilova-
tnih ur elektriËne energije, kar je bilo za
25,5 milijona oziroma 2,4 odstotka manj kot
v istem Ëasu lani. Za pokritje vseh potreb
smo morali zato 224,6 milijona kilovatnih
ur elektriËne energije tudi uvoziti, izvoz v
tuje energetske sisteme pa je aprila dosegel
276,7 milijona kilovatnih ur.
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okument z naslovom Dol-
goroËni naËrt obnove in
razvoja Dravskih elek-
trarn za obdobje 2003 do

2018 je po besedah vodje sektor-
ja za ekonomiko poslovanja pri
Dravskih elektrarnah Viljema
Pozeba solidna podlaga za na-
daljnje naËrtovanje v podjetju in
tisto gradivo, po katerem se je
potreba izkazovala æe dalj Ëasa, a
do izdelave prej nikoli ni priπlo.
Z nastopom novega direktorja
Danila ©efa pa je priprava dolgo-
roËnega razvojnega naËrta podje-
tja dobila prednostno mesto med
poslovnimi cilji in z veliko truda
vseh strokovnih sluæb podjetja je
v πtirih mesecih nastal pomemben
dokument, ki bo v naslednjih le-
tih dobra podlaga nadaljnjemu
naËrtovanju kljuËnih investicij
na obmoËju poreËja Drave. Nje-
gova vrednost je πe toliko veËja,
ker sovpada s pogodbo o sodelo-
vanju pri gradnji verige elek-
trarn na spodnji Savi, kjer bodo
z denarnimi sredstvi in svojimi
kadri udeleæene tudi Dravske
elektrarne, pa tudi zato, ker so
Dravske elektrarne ravno v fazi
reorganizacije, v okviru katere
bo treba upoπtevati in zasledova-
ti tudi dolgoroËne cilje podjetja.
Sicer pa je med glavnimi naloæbe-
nimi cilji, ki so jih kot ekonomsko
upraviËene in koristne izluπËili iz
πirπega nabora idej in æe obstoje-

Ëih starejπih zamisli, vrsta zani-
mivih projektov, ki bi jih ob
ustrezni podpori druæbenikov
vsekakor kazalo uresniËiti. Tako
so, kot je povedal Viljem Pozeb,
med kljuËnimi projekti v nasled-
njem srednje- in dolgoroËnem 
obdobju dokonËanje druge faze
prenove oziroma konËanje del na
HE Vuhred in Oæbalt (predvido-
ma konec prihodnjega leta), za-
Ëetek obnovitvenih del na HE
ZlatoliËje (letos so zaËeli pridobi-
tev projektne dokumentacije,
obnova pa naj bi bila konËana le-
ta 2007), vzpostavitev in zgradi-
tev centra vzdræevanja, s Ëimer
naj bi optimirali vzdræevalne
stroπke, posodobitev in dogradi-
tev sistema vodenja za potrebe
vodenja proizvodnje HSE, pa tu-
di vrsta projektov, namenjena
nadaljnji optimizaciji obratova-
nja Dravske verige, med katerimi
so denimo prehod na popolno da-
ljinsko vodenje in zagotovitev
enakega pretoka skozi celotno ve-
rigo.
Med drugimi zanimivejπimi dol-
goroËnejπimi projekti pa gre pou-
dariti πe nakup in obnovo edine
male hidroelektrarne na Muri ob
tovarni lepenke Cerπak, ki je na-
Ërtovan za leto 2004, ter obnovo
male HE Melje (2006) ter zgradi-
tev dveh novih malih hidroelek-
trarn na jezu Markovci (2008) in
na reki Pesnici (2010). 

V letih 2012 in 2013 je predvide-
na πe obnova visokonapetostnih
stikaliπË ob HE Dravograd, Fala
in Formin, pri Ëemer naj bi se le-
ta 2007 zaËela tudi pripravljalna
dela za popolno obnovo HE For-
min, ki naj bi jih dokonËali leta
2011. Energetsko izjemno zani-
miva tudi s staliπËa πirπih nacio-
nalnih interesov pa sta tudi na no-
vo obujena projekta izpred pet-
najstih let, in sicer gradnja hi-
droelektrarn na Muri ter zgradi-
tev Ërpalne elektrarne Kozjak.
Mura je zaradi svojih hidroloπkih
znaËilnosti, ki so podobne tistim
na Dravi, energetsko zelo zanimi-
va reka, pri Ëemer je na sloven-
skem delu predvidena gradnja
osmih identiËnih pretoËnih elek-
trarn, ki naj bi z upoπtevanjem
vseh sodobnih tehnoloπkih mo-
ænosti in okoljevarstvenih zahtev,
na leto v omreæje prispevale dra-
gocenih 736 milijonov kilovatnih
ur elektriËne energije. V Drav-
skih elektrarnah se zavedamo,
pravi Vilijem Pozeb, da bo treba
ta projekt zelo dobro pripraviti
in v njegovo koristnost prepriËati
lokalne skupnosti in okoljevar-
stvenike, ki so temu projektu
najbolj nasprotovali æe ob prvi
predstavitvi. Sami pa menimo,
da tedanji razlogi ne vzdræijo
veË, saj gre po tehniËni plati za
nov projekt brez predvidenih
akumulacij, pri Ëemer je v za-
dnjih letih na tamkajπnji ekosi-
stem moËno vplivala æe reka sa-
ma, in to celo toliko, da bi lahko
boljπo reπitev za zaπËito naravne-
ga okolja lahko zagotovili ravno z
gradnjo omenjenih hidroelek-
trarn. Ne nazadnje nam lahko za
dober primer in vzor sluæijo tudi
sosednji Avstrijci, ki so znali odli-
Ëno zdruæiti energetske, okolje-
varstvene in turistiËne potenciale
na svojih rekah. »rpalna elek-
trarna Kozjak, ki naj bi po
osnovnem projektu imela aku-
mulacijski bazen na Kolarjevem

OTRJEN DOLGORO»NI RAZVOJNI
NA»RT DRAVSKIH ELEKTRARN
P

Nadzorni svet Dravskih elektrarn je na
seji 6. maja obravnaval in potrdil do-
polnjen dolgoroËni naËrt obnove in ra-
zvoja Dravskih elektrarn Maribor za
obdobje do leta 2018. Predlagana vrsta
zanimivih projektov, za katere pa bo
treba dobiti tudi πirπe soglasje.

D
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ELEKTRO.TK NAJ BI PO NOVEM STARTAL JULIJA
Nadzorni svet Elektro.TK, skupnega podjetja Elesa, di-
stribucijskih podjetij in HSE, je na seji v zaËetku maja
sprejel sklep, po katerem naj bi skupno podjetje zaËelo
redno delo 1. julija. Do tega datuma naj bi ustanovite-
lji med sabo podpisali komercialne pogodbe ter na
druæbo prenesli æe sklenjene pogodbe in zaposlene. Te-
lekomunikacijska infrastruktura bo πe naprej v lasti
elektropodjetij, Elektro.TK pa jim bo plaËeval za amor-
tizacijo in vzdræevanje, prevzel pa bo tudi naloge, po-
vezane z novimi vlaganji v omreæje.
Finance, 13. maj

APRILSKI ZASLUÆKI DOBRIH 153 TISO»AKOV
V Sloveniji so zaposleni v povpreËju aprila v plaËilnih
kuvertah prejeli 153.627 tolarjev, kar je bilo za 0,1 od-
stotka veË kot marca in za 7,5 odstotka veË kot aprila
lani. Glede na to, da so se cene æivljenjskih potrebπËin
marca letos v primerjavi z marcem lani zviπale za 6,3
odstotka, kar pomeni, da so bili letoπnji marËevski za-
sluæki, izplaËani aprila, v primerjavi z minulim letom
realno viπji le za odstotek. Zanimiva je tudi primerjava
v evrih, ki kaæe, da so aprilske bruto plaËe v povpreËju
znaπale 1049 evrov, od tega pa je bilo za 388 evrov ra-
zliËnih prispevkov. Povedano nekoliko drugaËe, april-
ske plaËe so bile gledano v evrih za 0,1 odstotka niæje
od marËevskih in za 3,9 odstotka viπje od lanskih april-
skih.
Delo, Finance, 16. maj

ODLO»ITEV O JEDRSKEM GORIVU
©ELE LETA 2020
Slovenija je Mednarodni agenciji za jedrsko energijo
oddala nacionalno poroËilo o ravnanju z jedrskim gori-
vom in radioaktivnimi odpadki, ki predvideva kratko-
roËne reπitve, s katerimi bi krπki elektrarni omogoËili
normalno delovanje do konca æivljenjske dobe. Tako
naj bi πe letos v Krπkem poveËali zmogljivosti bazena
za izrabljeno gorivo, ki naj bi zadostovale do leta
2023. KonËna odloËitev o ravnanju z izrabljenim gori-
vom naj bi bila skladno z dolgoroËno strategijo sprejeta
do leta 2020, jedrsko gorivo pa naj bi odloæili v bazenu
ali suho skladiπËenega do leta 2050. Odloæena odloËitev
o tem vpraπanju Sloveniji daje moænost obravnave ra-
zliËnih reπitev in prikljuËitve k projektu uporabe more-
bitnega regionalnega odlagaliπËa, kar je za dræave z
majhnim jedrskim programom zanimiva reπitev.
Dnevnik, 17. maj

BO TALUM OSTAL V SLOVENSKIH ROKAH?
Ponudnika, ki bosta do 30. junija lahko oddala zave-
zujoËo ponudbo za nakup Taluma, sta domaËi Sinal
Naloæbe in Magyar Aluminium. To je sporoËila vladna
komisija za vodenje postopka in nadzor prodaje tega
slovenskega aluminjskega giganta. Kot je znano, je v
zvezi s Talumom na prodaj 3,256.859 delnic, od tega
jih je 3,037.400 v lasti Elesa, ki je svoje zapadle terja-
tve za elektriËno energijo pred leti spremenil v lastniπki
deleæ, 219.459 delnic pa je v lasti Kapitalske druæbe.
Kako visoka bo kupnina za naπega edinega proizvajal-
ca aluminja, ni znano, neuradno pa se govori, da bi
dræava rada s prodajo iztræila okrog 13 milijard tolar-
jev. Naj πe omenimo, da konzorcij Sinal Naloæbe se-
stavljajo tri druæbe, eno izmed njih T-Invest pa je usta-
novilo 29 vodstvenih delavcev Taluma, med katerimi je
tudi direktor Danilo Toplek.
VeËer, Delo 16. in 21. maj

Priredil Brane JanjiÊ

vrhu, pa bi s predvideno moËjo
300 MW in letno proizvodnjo 480
milijonov kilovatnih ur bila idea-
len objekt za potrebe izravnava-
nja konic in rezervo v sistemu ter
zaradi teh svojih lastnosti vseka-
kor sodi med naloæbeno zanimi-
vejπe energetske projekte v tem
delu Slovenije. Med veËje projek-
te, ki se æe izvajajo, gre πteti tudi
gradnjo spodnjesavske verige
elektrarn, v kateri Dravske elek-
trarne sodelujejo z 31-odstotno
denarno udeleæbo. Kot poudarja
Viljem Pozeb, so Dravske elek-
trarne vedno podpirale projekte
izrabe domaËih vodnih potencia-
lov in so zato v podjetju zelo za-
dovoljni, da lahko tudi s svojim
strokovnim znanjem in izkuπnja-
mi sodelujejo pri gradnji verige
elektrarn na Savi.

Do uresniËitve predvsem
z lastnimi sredstvi
Glede na izjemno πiroko zastav-
ljen razvojni naËrt podjetja je za-
nimivo tudi vpraπanje, koliko so
navedeni projekti tudi dejansko
uresniËljivi. Kot je dejal Viljem
Pozeb, so se s podobnim vpraπa-
njem ukvarjali tudi sami in so pr-
votne zamisli, ki jih je bilo πe ve-
liko veË, preËesali Ëez vrsto fil-
trov. Najbolj trdni argumenti za
uresniËitev na koncu predlaganih
so bili naravne danosti reke Dra-
ve, ki ima med vsemi naπimi re-
kami tudi najboljπo hidrologijo,
nato bogato znanje in usposoblje-
ni domaËi kadri in nazadnje tudi
dejstvo, da je veliko teh projek-
tov mogoËe uresniËiti iz lastnih
amortizacijskih sredstev. Za ve-
Ëje projekte, pri Ëemer je sofi-
nanciranje elektrarn na Savi æe
dogovorjeno, pa bi morali k sode-
lovanju pritegniti najprej druæ-
benike, v drugem koraku pa bi
lahko potrebna sredstva poiskali
tudi na trgu. Pri tem gre pouda-
riti, da gre v primeru Ërpalne
elektrarne Kozjak in elektrarn
na Muri za dolgoroËno zelo zani-
mive in donosne projekte, tako
da veËjih teæav s pridobivanjem
kapitala in sodelovanjem skla-
dov, ki se ukvarjajo z dolgoroËni-
mi naloæbami, pravzaprav ne bi
smelo biti.

Brane JanjiÊ
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tevilne goste, med njimi tu-
di predstavnike izvajalcev
del, dobaviteljev opreme,
predstavnike elektrogospo-

darskih druæb, ministrstva, druæ-
benopolitiËnega æivljenja regije
in domaËine iz okolice gradbiπËa,
je nagovoril direktor SENGa Vla-
dimir GabrijelËiË. V imenu inve-
stitorja se je zahvalil vsem sode-
lujoËim pri projektu, ki so pripo-
mogli k temu, da je SoËa postala

bogatejπa za 60 MW moËi in z 106
GWh letne proizvodnje iz novih
enot za polovico poveËala proi-
zvodnjo elektriËne energije elek-
trarn na tej reki. FiziËno gradnjo
HE Plave II so zaËeli sredi leta
1997 in jo konËali julija 2001 in
januarja leto pozneje πe Doblar
II.
≈Pri gradnji obeh elektrarn so 62
odstotkov vseh del opravila do-
maËa podjetja. Projekt je bil fi-

nanciran z 72-odstotnim posoji-
lom tujih bank. Zadovoljni smo z
naËinom izvedbe del, saj smo
konËali objekt v okviru predra-
Ëunske vrednosti, to je 105 mili-
jonov evrov,« je med drugim de-
jal direktor SENGa. Posebno po-
hvalo za uspeπno uresniËitev pro-
jekta je izrazil nekdanjemu di-
rektorju SENGa Valentinu Golo-
bu in vsem primorskim poslan-
cem, ki so enotno podpirali pro-
jekt v parlamentu, da je dobil po-
roπtvo dræave za najem kredita.
Obe elektrarni uspeπno obratuje-
ta. Znanje in izkuπnje z gradbiπË
v Plavah in Doblarju pa si delav-
ci SENGa æelijo Ëim prej prenesti
na naËrtovano Ërpalno elektrar-
no AvËe.
Predsednik dræave dr. Janez Dr-
novπek je ob tej priloænosti Ëesti-
tal soπkim elektrarnam za dese-
tletno dobro delo pri pripravi in
gradnji novih elektrarn. Ob tem
je posebej poudaril skrb in odnos
SENGa do okolja, saj so obe
elektrarni zgradili na kar najbolj
skladen naËin z naravo. Nova
objekta karseda ohranjata lepo
naravo doline SoËe. Ponosen je
na domaËe gradbenike, ki so do-
bro konËali objekta, kar pomeni,
da so lahko uspeπni, Ëe le imajo
naroËilo. KonËal je z dobro æeljo
po uspeπnem delu obeh novih
elektrarn, od Ëesar bomo imeli
korist vsi dræavljani Slovenije, πe
posebno pa krajani okoliπkih ob-
Ëin.
Tradicionalno dober posluh za
okolico in zdravje prebivalcev
Primorske pri Soπkih elektrar-
nah tudi tokrat ni izostal. Sploπni
bolniπnici dr. Franca Derganca
so ob tej priloænosti podarili Ëek
v vrednoti pet milijonov tolarjev
za nakup aparatur za odkrivanje
srËno æilnih bolezni.

Minka Skubic

LAVNOSTNO ODPRTJE
HE DOBLAR IN PLAVE
S

Slavnostno odprtje gradbiπË za gradnjo HE Doblar
II in HE Plave II je bilo 4. novembra 1996. Na
njem je Ëastni gost dr. Janez Drnovπek, predsednik
vlade naπe republike, slavnostni govor sklenil v
upanju, da se ponovno sreËa z gostitelji ob odprtju
objektov. Tokrat je, in sicer 24. aprila, v vlogi
predsednika dræave slavnostno odprl HE Doblar II.

©

k
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Veriga HE na SoËi
MoË Letna proizvodnja

HE Doblar I in II 70 MW 230 GWh
HE Plave I in II 35 MW 130 GWh
HE Solkan 31 MW 120 GWh
Skupaj 136 MW 480 GWh

Veliko zasluænih za uËinkovito izvedbo naloæbe.

Foto Minka Skubic
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eljavni prostorski plan-
ski dokument na dræav-
ni ravni so prostorske
sestavine dolgoroËnega

plana RS za obdobje od leta 1986
do leta 2000, ki so bile izdelane v
prejπnji druæbeno ekonomski
ureditvi v okviru sistema druæbe-
nega planiranja. Zaradi spreme-
njenega druæbenega, ekonomske-
ga in pravnega sistema v dræavi
pa so se pogoji za urejanje pro-
stora bistveno spremenili. Tako
veljavni prostorski plani, kljub
pozneje sprejetim spremembam,
ne zagotavljajo veË æelenega
usmerjanja prostorskega razvo-
ja. Veljavni prostorski plan RS je
zato treba nadomestiti s prostor-
sko strategijo, ki bo opredelila
prostorski razvoj Slovenije in
usmeritve za urejanje prostora v
Sloveniji v novih druæbeno go-
spodarskih razmerah, tehnoloπki
globalizaciji in vstopanju Slove-
nije v evropske integracije. Novi
zakon o urejanju prostora, ki je
zaËel veljati 1. januarja letos, do-
loËa, da mora vlada predloæiti
prostorsko strategijo dræavnemu
zboru v sprejem najpozneje v 
enem letu po uveljavitvi omenje-
nega zakona. Do uveljavitve pro-
storske strategije pa ostajajo v
veljavi dosedanje prostorske se-
stavine dolgoroËnega plana. Za-
kon tudi doloËa, da mora vlada
sprejeti program priprave pro-
storske strategije. Prostorska
strategija doloËa zasnovo pro-
storskega razvoja in strateπke
usmeritve za trajnostni prostor-

ski razvoj dejavnosti v prostoru
na dræavni in podrobnejπi ravni
ter izhodiπËa za koordinacijo ra-
zvojnih politik in varstvenih zah-
tev v prostoru. Prostorska stra-
tegija je poleg Strategije gospo-
darskega razvoja Slovenije izho-
diπËe za Strategijo regionalnega
razvoja Slovenije, druge nacio-
nalne strategije in programe ter
izhodiπËe za prostorsko naËrto-
vanje na regionalni in lokalni
ravni. Spremembe, ki jih je Slo-
venija doæivela v zadnjih desetih
letih - osamosvojitev, parlamen-
tarna demokracija, træno gospo-
darstvo, zasebna lastnina, lokal-
na samouprava in vkljuËevanje v
evropske integracije ter globali-
zacija s svojimi prostorskimi po-
sledicami, ki se jim Slovenija ne
more izogniti, zahtevajo druga-
Ëen odnos do prostora. S prostor-
sko strategijo bomo reπevali seda-
nje prostorske probleme, uve-
ljavljali prostorske prednosti
Slovenije ter usmerjali gospodar-
ski in druæbeni razvoj z name-
nom ustvarjanja kakovostnega
bivalnega in delovnega okolja, ki
bo enakovredno ali celo konku-
renËno drugim obmoËjem Evro-
pe. Prostorska strategija mora
tako, ob upoπtevanju razvojnih,
druæbenih, varstvenih in medna-
rodnih izhodiπË, opredeliti usme-
ritve za prostorski razvoj Slove-
nije. Usmeritve za prostorski ra-
zvoj se bodo oblikovale na podla-
gi opredeljenih prostorskih pro-
blemov, opredeljenih ciljev pro-
storskega razvoja, zasnove pro-

storskega razvoja in razvoja si-
stemov. Cilji prostorskega razvo-
ja, ki naj jim sledi prostorska
strategija, so v evropskih integra-
cijskih procesih uveljaviti naπe
primerjalne prednosti in zavaro-
vati nacionalno identiteto, pospe-
πiti enakovreden razvoj regij, po-
novno opredeliti in dopolniti po-
licentriËni razvoj omreæja mest in
drugih naselji ter ga spodbujati z
uËinkovito prometno in drugo in-
frastrukturo, ki bo omogoËala
dobro prometno povezanost in
dostop do znanja, pri prestruk-
turiranju podeæelja spodbujati
posodabljanje kmetijstva in
ohranjati kulturne krajine, pos-
peπiti prostorsko, lokacijsko
uËinkovitost gospodarskih inve-
sticij in zagotoviti ohranjanje
okolja ter narave in kulturnih
vrednot. Pri tem je posebej pou-
darjena zahteva po integralnem
obravnavanju razvoja sistema
poselitve, gospodarske infra-
strukture in krajine.Vlada je ma-
ja imenovala tudi delovno skupi-
no oziroma programski svet, ki
bo pristojen za pripravo omenje-
nega dokumenta. Programski
svet bo deloval kot delovna sku-
pina vlade do potrditve predloga
prostorske strategije s strani vla-
de oziroma njegove predloæitve
dræavnemu zboru v obravnavo. S
sklepom o imenovanju Ëlanov in
namestnikov je vlada doloËila tu-
di njihove naloge in obveznosti.
Programski svet spremlja in izva-
ja program priprave prostorske
strategije, obravnava in podaja
predloge za njeno dopolnitev, so-
deluje na prostorski konferenci
prostorske strategije, daje pripo-
roËila za izdelavo potrebnih stro-
kovnih podlag za pripravo pre-
dloga prostorske strategije in
usklajuje predlog prostorske
strategije. 

Sluæba za odnose
z javnostmi MOPE

17pr
ost

or
sko

 ur
eja

nje
TRATEGIJA PROSTORSKEGA

RAZVOJA DO KONCA LETA
S

Slovenska vlada je sredi maja sprejela
program priprave Strategije prostorskega
razvoja Slovenije in imenovala delovno
skupino, ki bo pristojna za pripravo ome-
njenega dokumenta. 

V
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dveh letih so pripeljali
podjetje, ki je poslovalo
z izgubo z vnaprej dolo-
Ëeno ceno kWh (16,4

tolarja), v podjetje, ki se brez-
kompromisno spopada s konku-
renco. Ceno za proizvedeno kWh
so lani zniæali na 13,6 tolarja in
za letos naËrtujejo πe niæjo ceno,
in sicer 12,8 tolarja za kWh. Na-
Ërtovano izgubo 800 milijonov to-
larjev za leto 2001 so leta 2002
izniËili, za letoπnje poslovno leto
æe naËrtujejo dobiËek. Dobri so
tudi obratovalni kazalci, saj v za-
dnjih dveh ogrevalnih sezonah ni
bilo daljπih izpadov, kar kaæe na
zanesljivost in dobro vzdræevanje
naprav.
Za πe veËjo konkurenËnost objek-
ta bo vodstvo TE-TOL poskrbelo
z zagotavljanjem ekoloπko in te-
hnoloπko najbolj primernega
premoga po konkurenËni ceni.
Od leta 2001 kurijo v Mostah iz-
kljuËno indonezijski premog. Za-
radi nizke vsebnosti ævepla (do
0,2 odstotka) in pepela (do 3 od-
stotke) v tem premogu v TE-TOL
ni bilo treba graditi razævepleval-
ne naprave, ki bi v konËni ceni
energijo samo podraæila. Letos se
izteËe pogodba s sedanjim doba-
viteljem premoga in v zaËetku
maja je bil objavljen razpis za
dobavo premoga za naslednja tri
leta.
Poleg kurjenja ustreznega ekolo-
πkega premoga je k statusu prija-
znega proizvajalca energije pri-
pomogla tudi obnova vreËastih

filtrov pred dvema letoma in
elektro filtrov lani. Pred njimi pa
je reπevanje zmanjπevanja emisij
duπikovih oksidov in ogljikovih
oksidov, katerih nastajanja ni
moË prepreËiti.

Nadaljnji razvoj
V Mostah gradijo prihodnost na
podlagi letnega odjema toplotne

energije, to je ogrevalne energije
in industrijske pare. Razvoj po-
djetja, velikost in vrsta novih po-
sodobljenih proizvodnih enot bo
zato doloËena na podlagi sedanje-
ga letnega odjema toplote in ob
upoπtevanju predvidene rasti te-
ga odjema. Deleæ elektriËne ener-
gije pa bodo prilagodili najbolj
uËinkovitemu razmerju, ki ga po-
nuja soproizvodnja. Iskali bodo
reπitve, ki omogoËajo Ëim veË
protitlaËnega obratovanja, ko so-
Ëasno poπiljajo v sistem tako
elektriËno in toplotno energijo, 
in Ëim manj kondenzacijskega
obratovanja, ko proizvajajo sa-
mo elektriËno energijo, toplota
pa se z ohlajanjem izgublja v
okolico.
Zadnje analize so pokazale, da je
v Mostah na voljo 452 MW toplot-

KOLO©KO NARAVNANA
VIZIJA TE-TOL
E

Ljubljanska TE-TOL je najveËji proizvajalec to-
plotne energije v dræavi. VroËo vodo in industrij-
sko paro proizvajajo v soproizvodnji z elektriËno
energiji in pri tem dosegajo 80-odstotne izkorist-
ke. Na leto proizvedejo okrog 1200 GWh toplotne
in 400 GWh elektriËne energije. Novo vodstvo je
zaËelo leta 2001 postavljati podjetje na nove te-
melje in slediti novim ciljem.

V
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Zamenjava
vreËastih
filtrov pred
leti prispeva
k okolju
prijazni
proizvodnji
TE-TOL.

Foto Minka Skubic
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ne moËi in 103 MW elektriËne ter
v ©iπki 356 MW toplotne moËi.
Tako znaπa skupna inπtalirana
toplotna moË v mestu 808 MW.
NajveËja toplotna moË, ki je bila
uporabljena v zadnjih desetih le-
tih za pokritje toplotnega konzu-
ma v najbolj mrzlih zimskih
dneh, pa je bila 480 MW. Primer-
java med teoretiËno moæno raz-
poloæljivo proizvodnjo in letnim
odjemom toplotne energije poka-
æe, da Ljubljana trenutno ne po-
trebuje novih energetskih naprav
za proizvodnjo toplotne in elek-
triËne energije. Devetdeset od-
stotkov potreb pokrije TE-TOL
in deset Javno podjetje energeti-
ka, ki tudi distribuira energijo do
konËnih odjemalcev in vzdræuje
daljinski sistem.
Da bi ugotovili, kako dolgo in ka-
ko lahko v TE-TOL obratujejo s
starima dvema enotama, so anali-
zirali æivljenjsko dobo oziroma
stanje vitalnih komponent njiho-
vih naprav, tako strojnih, elektro
kot gradbenih delov. Rezultati
analize so pokazali, da bi lahko
ob upoπtevanju realnih kriterijev
za vlaganja v posodobitve in
vzdræevanje, z uvedbo predika-
tivnega vzdræevanja ter sprem-
ljanjem preostale æivljenjske do-
be teoretiËno in praktiËno zago-
tovili varno obratovanje prvih
dveh blokov do leta 2012, tretji
blok pa ima predvideno æivljenj-
sko dobo do leta 2020. V tem
vmesnem Ëasu bi bilo mogoËe eno
izmed parnih turbin povezati z
novo plinsko turbino. Investicijo
povezujejo z gradnjo plinskega
omreæja in jo bo treba πe eko-
nomsko utemeljiti. O plinu ra-
zmiπljajo predvsem zaradi ekolo-
πkih zahtev po omejevanju emisij
ogljikovih dioksidov, saj je znano
dejstvo, da so pri njegovem izgo-
revanju emisije za polovico manj-
πe kakor pri zgorevanju ekviva-
lentne koliËine premoga.
Minka Skubic pr
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SkupπËina za Ëistil-
no napravo TET
V zaËetku aprila je skupπËina Termoelektrarne Trbovlje
potrdila investicijski program za Ëistilno napravo za raz-
æveplanje dimnih plinov. S tem je omogoËila zaËetek de-
javnosti za gradnjo 18 milijonov evrov vredne naloæbe.
Kot je povedal direktor TE Trbovlje Samo Pajer, so iz
elektrarne takoj naslednji dan odposlali sklep o izbiri
najugodnejπega ponudnika, to je konzorcij Rudis RWE.
Neizbrani ponudnik je najprej vloæil zahtevo po obra-
zloæitvi poroËila o izbiri. Elektrarna mu je odgovorila,
vendar se je v zakonitem roku pisno pritoæil. Tako, da
bo treba opraviti revizijo postopka izbire.
≈Za nas kot investitorja revizija podaljπuje zaËetek gra-
dnje investicije. Kljub temu pa priËakujemo, da bomo
pripravljalna dela, ruπitve starih objektov in gradnjo
novih dimnovodnih kanalov zaËeli septembra. S tako
zastavljenim terminskim naËrtom bi Ëistilna naprava
na naπem objektu zaËela obratovati ob koncu leta
2004,« upa Samo Pajer.
»istilno napravo s predraËunsko vrednostjo 18 milijonov
evrov bodo v Trbovljah financirali z lastnimi sredstvi
amortizacije in iz rednega poslovanja elektrarne. Del pa
bo po vsej verjetnosti kredit EKO-sklada. Kot zagotavlja
direktor, bodo iskali najugodnejπi kredit, ki ga bodo mo-
rali tudi sami vrniti, in sicer iz prihodkov rednega po-
slovanja oziroma prednostnega dispeËiranja. Tudi zato
se bodo πe vnaprej trudili, da na trgu prodajo elektriËno
energijo prednostnega dispeËiranja kot tudi elektriËno
energijo, ki jo proizvedejo nad temi koliËinami.
Skrbeli bodo tudi za racionalizacijo stroπkov skladno s
konceptom ciljnih stroπkov. Pri zniæevanju stroπkov bo-
do prizanesljivi in bodo pazili, da varnost, zanesljivost
in razpoloæljivost objekta ne bodo ogroæene.
Pred upravo termoelektrarne je tudi reorganizacija po-
djetja. Predvidevajo, da se je bodo lotili septembra. Po
sedanjih ugotovitvah bodo do leta 2007 zmanjπali πtevi-
lo zaposlenih za okrog sto delavcev. ≈Ko bomo v celoti
izpeljali reorganizacijo, bomo letne stroπke dela predvi-
doma zmanjπali za okrog petsto milijonov tolarjev,« me-
ni direktor TET.
Aprilska skupπËina je sprejela tudi sklep, da morajo v
elektrarni v treh mesecih razdelati posamezne razliËice
razvoja TET, ki jih imajo navedene v njihovi strategiji.
Sklep je bil sprejet z namenom, da bi doloËene dejavno-
sti sprejete razliËice zaËeli uresniËevati æe letos. Poleg te-
ga je skupπËina zamenjala tri od devetih Ëlanov nadzor-
nega sveta TE Trbovlje.

Minka Skubic

Od fiziËnega zaËetka gradnje Ëistilne naprave je
odvisen tudi letoπnji remont v TET. Najprej so ga
naËrtovali za julij in avgust, pozneje prestavili na
avgust in september, sedaj pa je odvisen od konca
revizije izbire dobavitelja. 

19

Anlize so pokazale, da
Ljubljana trenutno ne

potrebuje novih energet-
skih naprav za proizvod-

njo toplotne in elek-
triËne energije.
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eË kot enoletni gorivni
ciklus vse bolj uveljav-
ljajo v veËini jedrskih
elektrarn po svetu. V

Krπkem gorivnega ciklusa pred
leti niso podaljπevali, in sicer za-
radi stanja ocevja starih uparjal-
nikov, saj je bilo treba vsako leto
pregledati celotno ocevje. Z za-
menjavo uparjalnikov teh ovir ni
veË. Poleg tega pa je svoje opravil
tudi trg s teænjami po Ëim veËji
proizvodnji elektriËne energije in
Ëim niæjimi stroπki. To pa pomeni
Ëim daljπi Ëas obratovanja na
polni moËi in tem krajπe remonte.
Po besedah Janeza Krajnca, vo-
dje proizvodnje v elektrarni, je
njihov cilj preiti na 18-meseËni
gorivni ciklus oziroma remont
elektrarne na leto in pol. Do nje-
ga bodo priπli postopoma z veËjo
obogatitivijo gorivnih elementov
in njihovim veËjim πtevilom ob
vsaki menjavi, kar pomeni, da bo
treba napraviti drugaËne projek-
te sredice. NaËrtujejo, da bo na-
slednji remont Ëez 15 mesecev, to
je avgusta 2004, leta 2005 ga ne
bo, februarja 2006 bo æe po letu
in pol. Pri podaljπevanju goriv-
nega ciklusa so se morali ozirati
tudi na zahteve naπega elektro-
energetskega sistema, ki ne dovo-
ljuje daljπih zastojev NEK v zim-
skem Ëasu. ≈Vse to pomeni, da
cilj - kolikor je mogoËe zadovolje-

vati vse zahteve - lahko doseæemo
le z zniæevanjem polne obremeni-
tve elektrarne pred zaustavitvijo
za remont. V letoπnjem, 19. go-
rivnem ciklusu smo obratovali
stabilno vse od konca lanskega
remonta. Obratovali smo na 98-
odstotni povpreËni moËi. Nekaj
zniæanj obteæbe je πlo na raËun
visokih temperatur reke Save v
poletnih mesecih, sicer pa smo
obratovali bolj, kakor smo naËr-
tovali. To pomeni, da smo prej
izrabili jedrsko gorivo, predvide-
no za minuli gorivni ciklus, zato
smo zadnje tedne pred remontom
postopno zniæevali moË reaktor-
ja,« je o razlogu za zniæevanje
moËi elektrarne od srede aprila
do zaËetka remonta povedal Ja-
nez Krajnc.
Med letoπnjo 28-dnevno zaustavi-
tvijo elektrarne bodo tako kot
med vsakim remontom doslej 
zamenjali del gorivnih elementov.
Letos bo to 44 elementov. Med ru-
tinska dela uvrπËajo tudi preven-
tivna in korektivna dela na Ërpal-
kah, ventilih, ventilacijskih eno-
tah, elektriËnih napravah, ocev-
ju in inπtrumentaciji. Posebna
dela med tokratnim remontom pa
so: remont glavnega generator-
skega stikala skladno s progra-
mom preventivnega vzdræevanja,
remont elektro motorja primarne
Ërpalke, ki pride na vrsto vsakih

deset let, naËrtovani pregled sis-
tema upravljanja kontrolnih pa-
lic. Po zamenjavi uparjalnikov
vsako drugo leto pregledajo polo-
vico ocevja uparjalnikov. Letos
bodo inπpekcijo opravili drugiË.
Lanske analize pa so pokazale,
da se uparjalniki obnaπajo skla-
dno z naËrtovanimi projekti in
odliËno opravljajo svojo nalogo.
Posebnega pregleda bo deleæna πe
reaktorska glava, poseg, ki po iz-
kuπnjah iz jedrskih elektrarn po
svetu postaja redno remontno
opravilo, ki ga opravijo vizuelno

SAKO LETO KRAJ©I
REMONTI NEK
V

Od 10. maja pa do 6. junija poteka v NE Krπko
redni letni remont elektrarne. Elektrarna je obra-
tovala neprekinjeno od lanskega 5. junija, kar je
najdlje v njenem dosedanjem obratovanju. V 339
dneh od zagona po lanskem remontu je proizvedla
5,2 milijarde kWh elektriËne energije. S kakovo-
stno opravljenim remontom æelijo v NEK doseËi
stabilno obratovanje v 20. gorivnem ciklusu, ki bo
trajal 15 mesecev.

V
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s pomoËjo vrtinËnih tokov. Dolæi-
no letoπnjega remonta narekuje,
oziroma aktivnost na kritiËni po-
ti je tokrat remont nizko tlaËne
turbine in pregled diskov te tur-
bine. Zamenjali bodo tudi 16 ter-
mo elementov na primarnem si-
stemu in sanirali puπËanje notra-
nje obloge rezervoarja na pri-
marnem sistemu. Med veËjimi de-
li na pomoænih sistemih je obnove
letos deleæno eno od πestih preliv-
nih polj na Savi. Prod, ki ga nosi
Sava, postopno spodkopava te-
melje prelivnih polj, in odloËili so
se, da med vsakim remontom po-
stopno sanirajo po eno polje.
V okviru strategije stalnega te-
hnoloπkega posodabljanja bodo v
elektrarni do zaËetka junija uve-
dli 20 tehnoloπkih novosti, ki po-
veËujejo raven varnosti in stabil-
nosti obratovanja elektrarne. Med
pomembnejπimi modifikacijami
kaæe omeniti zamenjavo izmenje-
valcev toplote na sistemu odmu-
ljevanja uparjalnikov, zamenja-
vo krmilno blokirnih naprav v

400 kV stikaliπËu, dodajanje kon-
trol na pomoænih panelih v pri-
meru zapustitve komandne sobe,
izboljπanje napajanja procesov
informacijskega sistema, zame-
njavo podvodne razsvetljave v
reaktorskem bazenu, potem za-
menjavo merilnih instrumentov
generatorja, namestitev dodatnih
alarmov v komandni sobi, izbolj-
πanje zanesljivosti delovanja
kompresorjev za zrak in posodo-
bitev detekcije klora.
Med remontom se bo za ograjo
NE Krπko izmenjalo okrog 500
delavcev, preverjenih izvajalcev
iz Slovenije, Hrvaπke in od dru-
god. Seveda bodo dela opravljali
pod budnim nadzorstvom stro-
kovnjakov elektrarne, ki vodijo
in nadzirajo vsa remontna dela.

Minka Skubic

SLOVENIJA
PODPORA EVROPSKIM
NA»RTOM
ZA OSKRBO Z NAFTO
Slovenija podpira predloge novih
predpisov, ki jih pripravlja Evropska
unija za zagotavljanje oskrbe z nafto
in zemeljskim plinom, je na zaseda-
nju ministrskega sveta EU za trans-
port, telekomunikacije in energijo
povedal Janez KopaË, slovenski mini-
ster za okolje, prostor in energijo, ki
se je sreËanja, tokrat prviË, udeleæil v
vlogi opazovalca. Sprva v Ljubljani
nad predlogom niso bili preveË nav-
duπeni, kot je priznal, saj se niso stri-
njali z zamislijo, da bi morale imeti
dræave Ëlanice 120-dnevne zaloge
nafte in naftnih derivatov ter da bi
se morale vse pogodbe za ustvarjanje
teh zalog sklepati na novo. A ker se s
temi predlogi niso strinjale tudi dru-
ge dræave, je grπko predsedstvo pri-
pravilo kompromisni predlog, ki ter-
ja od Ëlanic 90-dnevne zaloge, opu-
stilo pa je tudi zahtevo po ponovnem
sklepanju pogodb, je razloæil mini-
ster. Po drugi strani pa je Slovenija
vseskozi podpirala predlog, da naj
ima nadzor nad naftnimi rezervami
Evropska komisija, prav tako tudi
zamisel o vzpostavitvi mehanizma
evropske solidarnosti, po kateri bi
dræavi v krizi lahko pomagale druge
Ëlanice. Slovenija za zdaj sicer zahte-
vane koliËine zalog πe nima, saj jih
nacionalni predpisi niso terjali, zato
si je v pristopnih pogajanjih z Unijo
izborila prehodno obdobje, ki zahte-
va, da zagotovi do konca leta 2002
60-dnevne zaloge, do konca leta
2005 pa 90-dnevne. Kot je zagotovil
KopaË, poteka izpolnjevanje te zave-
ze v skladu z naËrti. Sicer pa so mi-
nistri EU na omenjenem zasedanju
govorili πe o direktivi za spodbujanje
soproizvodnje toplote in elektrike, ki
za Slovenijo ni problematiËna in bo
terjala zgolj vlaganja v termoelek-
trarno v Ljubljani, ter o nadaljnjih
ukrepih za zagotavljanje trajnostne-
ga razvoja. V tem okviru je minister
KopaË predstavil tudi svoje predloge
- med drugim se je zavzel za obliko-
vanje enotnega evropskega sistema za
trgovanje z zelenimi certifikati, za
razreπitev konflikta med varovanjem
narave in energetskimi objekti, ki
pridobivajo energijo iz obnovljivih
virov, ter za uvedbo skupne troπarin-
ske politike za goriva. STA
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rsta izbire lokacije je
odvisna od Ëasa, kdaj,
in naËina, kako se jav-
nost vkljuËi v odloËanje

o lokaciji. Prvi naËin, to je izbira
lokacije s kriteriji, obravnava
primernost obmoËij po vnaprej
doloËenih kriterijih, glede na te-
hniËno, ekonomsko in druæbeno
sprejemljivost lokacije. Drugi na-
Ëin je zasnovan na pridobivanju
lokacije z zbiranjem ponudb lo-
kalnih skupnosti. Tretji, kombi-
nirani postopek, vkljuËuje oba
prejπnja naËina, s tem da je
vkljuËeno tudi pogajanje med za-
interesiranima strankama. Pri
tem postopku se v prvem delu po-
droËja vrednotijo kabinetno z
uporabo tehniËnih kriterijev, te-
mu sledijo pogajanja z lokalnimi
skupnostmi, na obmoËju katerih
so ustrezni geoloπki pogoji za
NSRAO. V primeru uspeπnih po-
gajanj se lokacije nadalje obdelu-
jejo, vrednotijo ter raziskujejo
na terenu, da se pridobijo dokon-
Ëne ocene potencialnih lokacij.
Slednji postopek je po neuspelem
iskanju lokacije v zaËetku devet-
desetih let v Sloveniji postal za
naπo dræavo najbolj sprejemljiv
in je tudi najbolj uveljavljen po-
stopek v svetu.

Glede na karto potencialnih
obmoËij na podlagi geologije tal
je v Sloveniji veliko primernih
obmoËij za gradnjo odlagaliπËa
NSRAO. Problem je sprejetje te-
ga odlagaliπËa s strani lokalne
skupnosti, ki naj bi po kombini-
ranem postopku od vsega zaËetka
sodelovala pri izbiri lokacije.
Agencija za radioaktivne odpad-
ke (ARAO) se je odloËila, da po
vzoru nekaterih razvitih dræav
vkljuËi v reπevanje te zahtevne
problematike neodvisnega posre-
dnika oziroma mediatorja. S po-
moËjo uveljavljenih slovenskih
strokovnjakov s podroËja komu-
niciranja z javnostjo so v zaËetku
lanskega leta izbrali Margareto
Jeraj Kunc.
Mediatorka ARAO se je prviË
predstavila πirπi slovenski javno-
sti lani februarja, ko je agencija
organizirala delavnico o radioak-
tivnih odpadkih, na katero je po-
vabila vse slovenske æupane.
Udeleæilo se jo je dobrih deset od-
stotkov vabljenih. Sicer pa je Je-
raj KunËeva æe v pokoju. Kot di-
plomantka kemijske in æivilske
tehnologije je desetletje delala
kot tehnologinja v trboveljski ce-
mentarni in bila nato do upokoji-
tve v hrastniπki KemiËni tovarni

najprej vodja analitike in zatem
vodja razvoja aplikacij. Po upo-
kojitvi je najprej vodila druæin-
sko podjetje s kemiËnimi Ëistili za
gospodinjstva, pa Ëistili za pre-
hrambno industrijo in kot tretje
podjetje zastopstvo grelnih siste-
mov za Slovenijo in Jugoslavijo.
Zadnjih nekaj let prideluje za trg
leπnike v nasadu v Libni, v nepo-
sredni soseπËini NE Krπko. Poleg
strokovnih in podjetniπkih znanj
ima tudi politiËne izkuπnje kot
obËinska svetnica v skupπËini ob-
Ëine Trbovlje. Na zadnjih voli-
tvah pa je kandidirala na listi
ljudske stranke za æupanjo Trbo-
velj.

O LOKACIJE S POMO»JO
MEDIATORKE
D

Pri konËnem odlagaliπËu nizko in srednje
radioaktivnih odpadkov (NSRAO) je te-
meljni cilj zagotoviti varno odlaganje od-
padkov z uporabo tehniËnih reπitev, ki za-
gotavljajo, da bo vpliv radioaktivnih od-
padkov na okolico zanemarljiv. Seveda je
najpomembnejπi in najzahtevnejπi del
gradnje odlagaliπËa izbira lokacije. Agen-
cija RAO je v slednjo vkljuËila tudi neo-
dvisno posrednico oziroma mediatorko
Margareto Jeraj Kunc.

V
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Margareta Jeraj Kunc: flVsi razumejo
problem odlagaliπËa NSRAO, nihËe pa
ga ne bi imel na svojem dvoriπËu.«

Foto Minka Skubic
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≈Moja naloga pri iskanju lokacije
je predvsem izmenjava in sooËa-
nje mnenj med investitorjem in
lokalno skupnostjo. Z mojo po-
moËjo naj bi agencija pridobila
povratne informacije s terena o
potencialnih lokacijah. Ljudje na
terenu pa imajo moænost, da z
mojo pomoËjo pridobijo vse in-
formacije o postopku izbire loka-
cije in vseh vplivih, ki jih tak ob-
jekt prinaπa v prostor. Tako sem
zainteresirani javnosti dolæna
priskrbeti ustrezne strokovnjake
za pojasnitev posameznih neja-
snosti. Ljudem po obËinah razde-
lim razliËno literaturo o NSRAO,
ki je je dovolj na voljo, in jim po-
jasnim strokovne stvari na jasen
in njim razumljiv naËin,« je svoje
delo opisala Margareta Jeraj
Kunc. Trenutno obiskuje obËin-
ske svete slovenskih obËin in jih
seznanja s problematiko NSRAO
in moænostmi sporazumnega
iskanja lokacij za tovrstno odla-
galiπËe. Pri uvrstitvi te problema-
tike na dnevni red obËinskih sve-
tov ima nemalo teæav, zato svoje-
ga naËrta ne more v celoti uresni-
Ëiti, in predstavitve potekajo po-
Ëasneje, kakor je prvotno naËrto-
vala. Vsake volitve njene pred-
stavitve πe oteæijo. Povsod razu-

mejo, da je treba problem reπiti,
odobravajo naËin vkljuËevanja
javnosti v iskanje lokacije, ne bi
pa imeli skladiπËa NSRAO v svoji
obËini. Vendar pa ima vsaka ob-
Ëina svoj koncept razvoja s svoji-
mi posebnostmi, ki jim dajejo
prednost. ≈Kombinirani postopek
iskanja lokacije omogoËa lokal-
nim skupnostim, ki bodo dejav-
nejπe sodelovale v postopku, pri-
dobitev denarnih sredstev za ne-
odvisne raziskave in dodatna
preverjanja. Lokalne skupnosti
bodo sodelovale pri izbiri neodvi-
sne svetovalne organizacije. Vse
obËine imajo pravico biti sproti
seznanjene s potekom postopka,
ne glede na to, ali imajo namen
dejavno sodelovati pri iskanju lo-
kacije. Tiste obËine, ki bodo osta-
le v postopku, bodo lahko pre-
dlagale pogoje, pod katerimi bi
bile pripravljene sprejeti odlaga-
liπËe, na podlagi meril, ki jih
predpiπe vlada. Lokalna sku-
pnost, ki bo v svojem prostoru
sprejela odlagaliπËe, bo imela
pravico do nadomestila zaradi
omejitve rabe prostora oziroma
rente,« nadaljuje Jeraj KunËeva,
in doda, da je cilj ARAO, da do-
bijo v Sloveniji vsaj dve do tri lo-
kalni skupnosti, ki bi bile pri-
pravljene sprejeti terenske razi-
skave, da na terenu ugotovijo, ali
so kabinetno doloËene lokacije
ustrezne ali ne. Za zdaj je njeno
poslanstvo zagotavljanje popol-
nih in celovitih informacij med
predstavniki investitorja oziroma
institucijami, ki skrbijo za varno
ravnanje z radioaktivnimi od-
padki in obËinami oziroma lokal-
no skupnostjo. Pozneje pa bo
skrbela tudi za demokratiËno
izvedbo postopkov, ki edini lahko
pripeljejo do sporazumne odloËi-
tve o lokaciji slovenskega odlaga-
liπËa nizko in srednje radioaktiv-
nih odpadkov.

Minka Skubic

Trenutno je v Slove-
niji 2300 kubiËnih

metrov NSRAO. Do
leta 2023, do kate-
rega je naËrtovana

æivljenjska doba
NEK, naj bi jih bilo

5000 kubiËnih me-
trov. Za shranitev

teh odpadkov bi
Slovenija potrebova-

la sedem hektarov
za povrπinsko odla-

galiπËe in do πtiri
hektare za podze-
mno odlagaliπËe.

NOVA ZELANDIJA
STRAH PRED POMANJKANJEM
ELEKTRIKE
Novozelandski finanËni minister Michael
Cullen je napovedal, da bi se lahko dræava
v prihodnjem poldrugem letu znaπla v re-
snih gospodarskih teæavah. Strah je pre-
dvsem posledica nedavne vojne v Iraku in
epidemije atipiËne pljuËnice, sicer pa je za-
skrbljen tudi zaradi vremenskih napovedi,
ki za letoπnjo zimo ne obetajo prav veliko
padavin. V omenjeni dræavi proizvedejo
namreË kar 80 odstotkov elektriËne energije
v hidroelektrarnah. VeËina jezer, od koder
Ërpajo vodo, je æe zdaj skoraj napol pra-
znih, saj je bila tudi letoπnje jesen v Novi
Zelandiji precej suπna. STA

MADÆARSKA
OKVARA V PAKSU
©E NI ODPRAVLJENA
Okvare na hladilnem sistemu drugega re-
aktorja jedrske elektrarne v Paksu v osre-
dnji Madæarski do sredine maja πe niso od-
pravili, zato tudi drugega reaktorja niso
mogli zagnati. Kot je povedal Istvan Vi-
dovszky, namestnik direktorja Inπtituta za
jedrsko energijo v Budimpeπti, reaktor πe
nekaj Ëasa ne bo deloval, saj je popravilo
zahtevno in bo trajalo dlje Ëasa. Okvaro so
odkrili 10. aprila, ko je iz sistema hlajenja
zaËela odtekati radioaktivna snov, ki je na-
to skozi dimnike elektrarne priπla v atmos-
fero. Takrat so v nuklearki razglasili drugo
stopnjo pripravljenosti na sedemstopenjski
mednarodni lestvici, pozneje pa so ugotovi-
li πe, da so poπkodbe veliko hujπe, zato so
okvaro uvrstili na tretjo stopnjo ter na po-
moË poklicali tuje strokovnjake. Vzrok za
napako naj bi bila po njihovem mnenju
napaka na hladilnem sistemu, ki ga je v
elektrarno vgradil za zdaj javnosti πe ne-
znan francosko-angleπki konzorcij. Kot je
doslej znano, je v bazenu popokalo trideset
od skupno tristotih kaset, vsaka pa je teæka
dvesto kilogramov. Po besedah Vidovszkyja
je popravilo zaradi teæe kaset πe toliko bolj
zapleteno, πe bolj veË teæav pa ima nuklear-
ka pri iskanju ustreznega kraja za skladi-
πËenje teh radioaktivnih odpadkov. Kot πe
poroËajo iz elektrarne, snovi, ki so uhajale
v ozraËje, nimajo veËjega vpliva na okolico.
V bliæini objekta so sicer zaznali pribliæno
petkrat veËje sevanje, na bolj oddaljenih
obmoËjih pa tega niso izmerili, zato pose-
bni ukrepi za zaπËito prebivalstva vendarle
niso bili potrebni. Tudi v slovenski upravi
za jedrsko varnost so dejali, da omenjeno
uhajanje ni imelo vpliva na okolje in pre-
bivalstvo Slovenije, saj niso zaznali poveËa-
nih koncentracij radioaktivnosti. Nekoliko
bolj zaskrbljeni pa so pri mednarodni
agenciji za atomsko energijo (INES), kjer
so dogodek ocenili kot resno nezgodo. STA
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rboveljska premogokop-
na druæba, ki je bila la-
stnica rudnika Senovo,
je zaËela graditi termo-

elektrarno v takratnem Rajhen-
burgu z namenom, da v njej po-
kurijo premogov prah, ki ostaja
pri proizvodnji premoga. NaËr-
tovali so postavitev dveh turboa-
gregatov s po 12,5 MW moËi. Do
kapitulacije stare Jugoslavije leta
1941 so dali glavni objekt pod
streho in zaËeli graditi pomoæne
objekte. Nemci so nadaljevanje
del poverili podjetju Energie-
Versorgung Sudsteirmark AG
Kraftwerk, Reichenburg. Leta
1942 so zaËeli montaæo prvega
agregata, po dobrem letu so bile
naprave usposobljene za obrato-
vanje in v zaËetku julija 1943 so
zaËele proizvajati elektriËno
energijo. Obratovalno posadko
so sestavljali delavci, ki so prej
delali pri termoelektrarni v sklo-
pu rudnika Senovo, in nekaj do-
maËinov, podËastnikov nekdanje
jugoslovanske mornarice, specia-
listov za strojne naprave na plov-
nih objektih. Tudi oprema za
drugi agregat z enako moËjo je
bila naroËena v Muhlheimu, ven-
dar ni bila dobavljena, ker je bi-
la tovarna bombadirana. Takoj
po vojni je bila zgrajena razdelil-
na transformatorska postaja za
20 kV napetost. V naslednjih le-
tih pa πe pomoæni objekti: delav-
nice, garaæe, skladiπËe materiala,
pokrita deponija. V zaËetku pet-
desetih let so zgradili dovozno ce-
sto, vratarnico, mehËalnico hla-

dilne vode in hladilni stolp.
V termoelektrarni so vseskozi te-
æili k poveËanju proizvodnih
zmogljivosti oziroma postavitvi
druge enote. Æelja se jim je ure-
sniËila leta 1959, ko jim je Jugo-
slovanska investicijska banka
odobrila kredit za gradnjo II. fa-
ze elektrarne z moËjo 13,5 MW.
Julija 1961 je elektrarna zaËela
obratovati s skupno moËjo 26
MW. Glavni dobavitelji opreme
za to enoto so bili Jugoturbina,
Karlovac; Rade KonËar, Zagreb
in Termoelektro iz Beograda v
sodelovanju s podjetjem KSG iz
Stuttgarata.
Zaradi usihanja zalog premoga
na Senovem in zapiranja nekate-
rih manjπih rudnikov so zaËeli
strokovnjaki v Brestanici v πest-

desetih letih razmiπljati o rekon-
strukciji elektrarne oziroma po-
stavitvi modernejπe enote. Pri
tem so dobro sodelovali s stro-
kovnjaki EIMV iz Ljubljane in
nekaterimi tujimi podjetji, kot je
Sulzer iz ©vice, pritegnili pa so
tudi druge strokovne organizaci-
je in posameznike. V zaËetku se-
demdesetih let so pripravili inve-
sticijsko dokumentacijo za gra-
dnjo edinstvenega elektroener-
getskega objekta v Jugoslaviji,
plinsko-parne elektrarne. Pro-
jekt je bil naËrtovan tako, da bi
poveËali zmogljivost elektrarne
za 3x23 MW s plinskimi turbina-
mi, z izkoriπËanjem odpadne to-
plote iz plinskih turbin pa bi reπi-
li nadaljnje obratovanje parnih
turbin. Tako zasnovana kombi-
nirana plinsko-parna elektrarna
bi imela 95 MW moËi. Leta 1972
so zaËeli pripravljalna dela za to
naloæbo, leto zatem gradbena de-
la.
V zaËetku leta 1975 se je zaËelo
poskusno obratovanje in v leto
1976 je elektrarna stopila z mo-
ænostjo obratovanja na 95 MW
moËi. Glavni dobavitelj opreme
je bilo podjetje AEG Kanis iz Es-

EST DESETLETIJ
TE BRESTANICA
S

T
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V zaËetku junija bodo v Termoelektrarni Bre-
stanica praznovali 60 let, odkar so zaËeli na tej
lokaciji pridobivati elektriËno energijo. Slove-
snost ob visokem jubileju bo povezana z zaËet-
kom komercialnega obratovanja novih dveh
plinskih blokov, ki sta prebrodila zaËetne teæave
in sedaj dobro opravljata vlogo, za katero sta
bila zgrajena.

Foto arhiv TEB

Postavitev prvega Simensovega turbo agregata pred 60. leti.
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sna v konzorciju s podjetjem Wa-
gner Biro iz Gradca. Za gradnjo
tovrstnega objekta so se v Bresta-
nici odloËili z namenom, da bi po-
krivali primanjkljaj elektriËne
energije ob suπnih obdobjih, ko
je nizek vodostaj rek, in da bi za-
gotavljali rezervno moË za takoj-
πnje kritje potreb po elektriËni
energiji. Zagonski Ëas pri plin-
sko-parnih enotah traja 10 do 15
minut in pri parnem delu uro in
pol. Tovrstna elektrarna vseskozi
pomeni elektroenergetskemu si-
stemu Slovenije ≈toplo rezervo«
in prav ta elastiËnost je upraviËe-
vala njeno gradnjo. Namenu so
prilagodili tudi rezervoarske
zmogljivosti bencina in ekstra
lahkega kurilnega olja, ki znaπa-
jo 19.500 kubiËnih metrov. Re-
konstruirana elektrarna je svojo
vlogo odigrala æe med poskusnim
obratovanjem.
V naslednjih letih je bila priho-
dnost podjetja spet vpraπljiva, in
sicer zaradi hude energetske kri-
ze in visokih cen goriva, ki so
zmanjπale ekonomiËnost obrato-
vanja. Funkcija elektrarne kot
rezervnega vira elektriËne ener-
gije za EES Slovenije se je ohra-
nila vse do devetdesetih let, ko so
se spet zaËele porajati zamisli o
modernizaciji in rekonstrukciji
objektov. Predelave plinskih tur-
bin so omogoËile poleg kurjenja
zemeljskega plina in ekstra lah-
kega kurilnega olja tudi uporabo
meπanice obeh. Z dopolnjeno te-
hnologijo si je elektrarna obetala
veË obratovanja, ker pa je bila v
sistem vkljuËena s svojo vlogo
elastiËne elektrarne, te vloge ni
imela komu predati, zato je πe
naprej ostala kot rezervna in in-
tervencijska elektrarna. 
Sredi devetdesetih let so zaËeli in-
tenzivne priprave na razvoj ter-
moelektrarne z novimi veËjimi
enotami. Opravljen je bil infor-
mativni razpis, ki je razËistil mo-
ænosti razvoja s plinskimi turbi-
nami. Kmalu je sledil πe konkre-
tni razpis za postavitev plinskih
turbin omejenih moËi. Izbran je
bil dobavitelj ABB iz ©vice, ki je
postavil dve enoti po 114 MW.
Prva je zaËela obratovati leta
2000 in druga dve leti pozneje.
Po manjπih teæavah v poskusnem
obratovanju, predvsem z veËjimi
vibracijami pri obratovanju na
viπji moËi, kot so bile naËrtovane,
sedaj bloka dobro obratujeta in
sta lansko zimo priπla zelo prav

HSE, kamor je kot hËi sedaj TE
Brestanica vkljuËena.

Pogled naprej
Po besedah direktorja TE Bre-
stanica Bogdana BarbiËa so se v
Brestanici namenoma odloËili, da
odprtje novih plinskih enot pre-
stavijo na nekoliko poznejπi Ëas.
Vedeli so namreË, da je pred nji-
mi jubilej, zato se jim ni zdelo
smotrno pripravljati dveh pro-
slavljanj, temveË so se odloËili le
za eno, pa zato tisto vsebinsko
dobro pripravljeno.
≈Novi enoti sta za elektrarno po-
membna pridobitev, saj bosta po-
djetju v naslednjem srednjero-
Ënem obdobju zagotovili obstoj
na trgu. Vendar pa ne ostajamo
na mestu, temveË jasno naËrtuje-
mo zamenjavo obstojeËe plinske
tehnologije z novo parno tehnolo-
gijo pri teh enotah. DokonËne
odloËitve πe nimamo, ker so se v
zadnjih nekaj letih tako zelo
spremenile razmere na trgu, da
je treba optimizirati proizvodne
zmogljivosti. Optimizacijo oprav-
ljajo strokovnjaki Holdinga Slo-
venske elektrarne na ravni siste-
ma kot celote. »e bo ta optimiza-
cija pokazala, da je naloæba po-
trebna, jo bomo izvedli. »e bo
pokazala, da je bolje imeti turbi-
ne v odprtem ciklu obratovanja,
bo ostalo tako, kot je sedaj,« je o
viziji podjetja s πestdesetletno
tradicijo povedal njegov direk-
tor.
Drugi cilj vodstva elektrarne je
povezan z izvedbo trenutno naj-
veËje naloæbe v Posavju, to je
gradnje spodnjesavske verige
elektrarn. V ta projekt se æelijo
vkljuËiti s svojimi ekipami tako
med gradnjo kot pozneje pri
vzdræevanju elektrarn, kjer lah-
ko lokacijsko bliænjim priho-
dnjim elektrarnam ponudijo
strokovno usposobljene delavce,
ki bodo konkurenËno vzdræevali
energetske objekte v Posavju.
Vse to delajo z namenom, da ne
bi zmanjπevali πtevila zaposlenih
v termoelektrarni, temveË πirili
dejavnosti in s tem bolje izkoristi-
li svoje delavce. Glede na to, da
imajo v elektrarni nekaj starejπih
delavcev z bogatimi izkuπnjami
pri delu z njihovimi napravami,
so se odloËili za proces dokumen-
tiranja praktiËnih znanj teh de-
lavcev, kar bo omogoËilo prenos
minulih izkuπenj in dobre delov-
ne prakse na mlajπe ljudi, ki bo-

do priπli na delo v elektrarno. Si-
cer pa elektrarna dobro opravlja
svojo vlogo. ©e posebno koristna
je zdaj, v Ëasu remonta NE Kr-
πko, ko odigra svojo vlogo ob vsa-
kem izpadu veËje enote v Holdin-
gu Slovenske elektrarne oziroma
ko doseæe cena na leipziπki borzi
doloËeno mejo, ki je viπja od pro-
izvodne cene TEB. Direktor TEB
priËakuje, da bodo njihove enote
veË obratovale v jesensko-zimski
sezoni. »eprav je res, da kljub
minuli ostri zimi cene elektriËne
energije po Evropi niso bile tako
visoke in so enote TE Brestanica
obratovale manj, kakor so priËa-
kovali. 

Minka Skubic
25

Program prireditev
22. maj: sestanek Posavskega ob-
moËnega zdruæenja seniorjev Slove-
nije s predstavitvijo druæbe, njenim
ogledom in ogledom razstave ob
60-letnici druæbe;
23. maj: redno letno sreËanje upo-
kojenih delavcev TEB s predstavitvi-
jo obratovanja novih blokov;
26. maj: slovesno odprtje razstave o
zgodovini, sedanjosti in prihodnosti
TE Brestanica v kulturnem domu v
Brestanici. Razstavo je pripravil
©tefan MarjetiË, dolgoletni vodja
tehniËnega sektorja TEB;
6. junij: sreËanje vseh zaposlenih
s podelitvijo priznanj najdlje zapo-
slenim v podjetju, v organizaciji
sindikata druæbe;
prvi teden junija: slavnostna prire-
ditev ob 60-letnici TEB in zaËetku
komercialnega obratovanja novih
plinskih enot. Kot slavnostni govor-
nik je povabljen minister mag. Janez
KopaË;
v slavnostnem mesecu bo veË pre-
davanj strokovnjakov TEB o zgodo-
vini elektrarne, njenem sedanjem
stanju, novejπih tehnologijah pri
obratovanju naprav in predstavitve
posameznih tehniËnih poklicev po
osnovnih πolah obËine Krπko in na
njihovi srednji tehniËni πoli;
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a upravi delniπke druæ-
be Elektro Gorenjska so
pojasnili, da so tako
kot v drugih distribu-

cijskih podjetjih na podlagi ome-
njenega sklepa opravili nove ce-
nitve osnovnih sredstev. Opravili
so tudi nekaj prodaj poslovno ne-
potrebnih sredstev.
Po naroËilu Ministrstva za oko-
lje, prostor in energijo so januar-
ja letos pripravili program dejav-
nosti koncentracije kapitala in
poslovnih funkcij, ki pa so ga de-
jansko zaËeli uresniËevati æe pred
njegovim sprejemom. Dopolnjeni
program bo kmalu obravnaval
tudi nadzorni svet.
Po programu so opravili analize
stanja zaposlenih po dejavnostih
v primerjavi s kriteriji πtudije
Ekonomske fakultete v Ljubljani
(dr. Maks Tajnikar) ter analizira-
li tehniËne podatke in moæne izlo-
Ëitve dejavnosti po predlogu πtu-
dije. Zatem bo sledila analiza
stroπkov. Sicer pa o posameznih
dejavnostih meseËno poroËajo
Ministrstvu za okolje, prostor in
energijo. ©tudijo uporabljajo le
kot smernice in pomoË pri anali-
ziranju. Dosedanje analize kaæe-
jo, da dejavnosti v πtudiji niso bi-
le zajete v skladu z energetskim
zakonom in spremljajoËimi pred-
pisi ter z organiziranostjo. Glede
na to tudi podatki o zaposlenih
niso bili ustrezno prikazani. Me-
nijo, da so bile premalo upoπte-

vane obveznosti, ki jih morajo iz-
polnjevati v gospodarskih javnih
sluæbah, Ëe hoËejo zadostiti vsem
nalogam in predpisom. 

V smeri poveËanja
trænega deleæa 
Kot so sporoËili iz uprave delni-
πke druæbe Elektro Primorska, je
podjetje takoj po sprejetju nove
zakonodaje na podroËju elektro-
gospodarstva svojo notranjo or-
ganizacijo uskladilo z zahtevami
veljavnih zakonov in potrebami
trga. Hkrati so v podjetju zaËeli
intenzivno usposabljanje kadrov
za nove razmere ter pridobivanje
novih znanj. Lotili so se izdelave
akcijskega programa Racionali-
zacija poslovanja za obdobje
2003-2008, ki ga bodo sredi maja
posredovali v sprejem nadzorne-
mu svetu. Ob tem so poudarili,
da so se doloËenih del æe lotili.
Razvojna vizija podjetja Elektro
Primorska je usmerjena pred-
vsem k poveËanju trænega deleæa
oziroma k zagotovitvi ugodnega
poloæaja druæbe na notranjem in
zunanjem trgu. Podjetje mora iz-
koristiti ustrezno lokacijo, ki jo
ima, predvsem s poveËanjem
izvoza na sosednji trg, ki ima naj-
draæjo elektriËno energijo v Ev-
ropi. Druga pomembna veja ra-
zvoja pa je razvoj proizvodnje na
podroËju vetra oziroma vetrnih
elektrarn. Vse dosedanje meritve
so namreË pokazale, da je izkori-

πËanje vetra ekonomsko upravi-
Ëeno. Njihov cilj je, da bi v obdo-
bju do leta 2007 zgradili vsaj eno
vetrno polje.
O dogajanju v distribucijskih
druæbah Elektro Maribor in Elek-
tro Celje bomo predvidoma pisali
v naslednji πtevilki Naπega stika.
Podatke so sicer æe obljubili in so
menda æe na poti, dejstvo pa je,
da jih v Ëasu do zakljuËka in od-
daje tega prispevka πe nismo pre-
jeli. Pogovor s predstavnico sluæ-
be za odnose z javnostmi Violeto
Irgl pa je pokazal, da v podjetju
Elektro Ljubljana z odgovorom na
zastavljeno vpraπanje odlaπajo.
Povedala je le to, da je akcijski
naËrt pripravljen in bo sredi ma-
ja predstavljen nadzornemu sve-
tu. »e nam bodo podatke, ki so v
neposrednem interesu distribu-
cijske javnosti vendarle posredo-
vali, bomo o tem veË poroËali pri-
hodnjiË.

Miro Jakomin

KTUALNI AK-
CIJSKI PROGRAMI
A

Dræavni sekretar za energetiko mag. Djordje Æebe-
ljan je v aprilski πtevilki Naπega stika glede vladnih
sklepov, πtudije o koncentraciji kapitala in poslov-
nih sredstev v elektrodistribuciji ter rezultatov v teh
podjetjih omenil veË aktualnih momentov. Z name-
nom, da bi to zadevo osvetlili tudi z druge stani,
smo za pojasnilo zaprosili vodstva vseh petih distri-
bucijskih podjetij. Zanimalo nas je, koliko so upra-
ve æe uresniËile zastavljene naloge v smislu sklepa,
ki ga je vlada RS sprejela na seji 14. maja 2001.

N
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Ker se πe vedno pojavljajo ne-
katera vpraπanja glede nalog,
ki jih je vlada naloæila podje-
tjem elektrogospodarstva in
premogovniπtva, v celoti objav-
ljamo naslednje sklepe, ki so
bili sprejeti na seji vlade 14.
maja 2001 (datum dopisa je
14. junij 2001):
1. Vlada Republike Slovenije se je seznanila s

problematiko razreπevanja nasedlih investi-
cij v podjetjih elektrogospodarstva in pre-
mogovniπtva kot posledico prehoda iz regu-
liranih na træne pogoje poslovanja v elek-
troenergetiki po odprtju trga z elektriËno
energijo.

2. Vlada Republike Slovenije kot veËinski la-
stnik nalaga podjetjem elektrogospodarstva
in premogovniπtva, da ugotovijo upraviËe-
nost stroπkov poslovanja ter zagotovijo naj-
veËje moæne uËinkovitosti dejavnosti. V ta
namen morajo podjetja v najkrajπem mo-
ænem Ëasu, a najkasneje do zakljuËka po-
slovnega leta 2001, izvesti: cenitev osnov-
nih sredstev celotnih podjetij in po potrebi
posameznih dejavnosti podjetij; dezinvesti-
ranje podjetij (izloËitev poslovno nepotre-
bnih sredstev); izloËitev doloËenih nepotre-
bnih storitev ali dejavnosti; koncentracijo
kapitala in poslovnih funkcij; normiranje
stroπkov.

3. Koordinacijo ukrepov, ki jih morajo izvesti
podjetja elektroenergetskega sistema in pre-
mogovniπtva, izvaja Ministrstvo za okolje
in prostor - Urad za energetiko.
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Agenciji za energijo so
sredi maja pojasnili,
da so vpraπanja, ki jih
zastavljajo elektrodi-

stribucijska podjetja, povezana
predvsem z aktualnimi dogajanji
in dejavnostmi agencije. Posebej
veliko stikov so imeli ob pripravi
Pravilnika o doloËitvi cen za upo-
rabo elektroenergetskih omreæij
in kriterijev za upraviËenost
stroπkov; tudi po sprejemu pra-
vilnika so na to temo prejeli ne-
kaj vpraπanj.
Med vpraπanji, ki jih je agencija
prejela v zadnjem Ëasu, sta zago-
tovo med najpomembnejπimi
vpraπanji o brezplaËnem prevze-
mu elektroenergetskih vodov in
objektov v last elektrodistribucij-
skih podjetij, predvsem z vidika
vpliva na stroπke in njihovo po-
krivanje z omreænino, in pa pro-
blematika zaraËunavanja jalove
energije. Z obema temama se na
agenciji æe ukvarjajo in zbirajo
vse potrebne podatke. 
Za elektrodistribucijska podjetja
je zelo aktualna tudi teænja neka-
terih velikih odjemalcev, da bi se
z lastnimi oskrbovalnimi linijami
prikljuËili neposredno na proi-
zvajalce. Odjemalcev s takπnimi
æeljami je veË, v odgovoru na
konkretno vpraπanje Elektra Ce-
lje pa so med drugim zapisali, da
se z lastnimi oskrbovalnimi lini-
jami naËelno ni mogoËe izogniti
plaËevanju cene za uporabo om-

reæij, lastne oskrbovalne linije pa
tudi ni mogoËe prikljuËiti na dru-
gega uporabnika omreæja brez
ustreznih soglasij upravljavcev
omreæij. Pri tem je treba upoπte-
vati, da je bil sedanji sistem pla-
Ëevanja cen za uporabo omreæij
doloËen ob predpostavkah javno-
sti celotnega omreæja in obvezne
gospodarske javne sluæbe uprav-
ljanja omreæij. Takπni neposre-
dni lastni vodi bi pomembno po-
segli v uveljavljeni sistem zaraËu-
navanja cen za uporabo omreæij
in zahtevali njegovo spremembo,
predvsem v tem smislu, da ne bi
obremenjevali samo odjemalcev,
ampak tudi proizvodnjo. 
Poleg tega so v Agenciji za energi-
jo povedali, da so prejeli nekaj
vpraπanj tudi v zvezi z razpisi za
dodelitev prostih Ëezmejnih zmo-
gljivosti, in sicer glede pritoæbe-
nih postopkov. Postopek poteka
v skladu z Zakonom o sploπnem
upravnem postopku. Pritoæbe
reπuje agencija, vendar je pravil-
no, da se naslovijo na upravljav-
ca omreæja. »e stranka pritoæbo
naslovi neposredno na agencijo,
jo ta nemudoma posreduje
upravljavcu omreæja v obravna-
vo. Upravljavec mora pritoæbo
preizkusiti in lahko tudi spreme-
ni svojo prvotno odloËitev. »e
upravljavec omreæja vztraja pri
svoji odloËitvi, mora pritoæbo s
celotnim spisom posredovati
agenciji kot drugostopenjskemu

organu v nadaljnje odloËanje.
Agencija mora o pritoæbi odloËiti
najpozneje v roku dveh mesecev.
Sicer pa bodo v Agenciji za ener-
gijo, kjer æe ves Ëas skrbijo za re-
dno obveπËanje, tudi v prihodnje
namenjali veliko pozornost obve-
πËanju sploπne in strokovne jav-
nosti o vseh pomembnih dogaja-
njih na podroËju elektriËne ener-
gije in plina, ki so v pristojnosti
agencije. Doslej so za odnose z
javnostmi delno skrbeli zaposle-

ni, delno zunanji sodelavci, maja
pa so to nalogo zaupali Milojki
Podgornik, ki je bila æe doslej za-
poslena v agenciji.

Miro Jakomin
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ISTRIBUCIJA VPRA©UJE,

AGENCIJA POJASNJUJE
D

Med energetskimi podjetji, ki redno sodelujejo z Agen-
cijo za energijo, so tudi elektrodistribucijska. Æe od sa-
mega zaËetka je med distributerji zaslediti veliko zani-
manje za pojasnitev vpraπanj v zvezi z aktualnim do-
gajanjem. »eprav ta ustanova æe ves Ëas skrbi za redno
obveπËanje tako sploπne kot strokovne javnosti, doda-
tnih vpraπanj, povezanih s spremenjenim poslovanjem
in razvojem energetskega trga, nikoli ne primanjkuje.
Kateri so glavni sklopi vpraπanj, ki jih distribucijska
podjetja v tem Ëasu naslavljajo na agencijo?

V Kot smo izvedeli sredi maja,
pred oddajo prispevka, naj bi
se predstavniki Agencije za
energijo æe v kratkem sreËali
s predstavniki elektrodistri-
bucijskih podjetij, Elesa in
predstavnico revizorske hiπe
Deloitte & Touche. Cilj sre-
Ëanja je, da agencija spozna
teæave, s katerimi se raËuno-
vodski delavci teh podjetij
sreËujejo pri svojem delu, in
da skupaj - tudi za potrebe
agencije - vzpostavijo sistem
poenotenega prikazovanja
knjigovodskih podatkov.
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gledno priznanje je πlo
v prave roke, saj se je
mag. Drago ©tefe vedno
zavzemal za ustrezen

razvoj elektrodistribucijske de-
javnosti. ©e posebej si je prizade-
val za vzdræevanje obstojeËih di-
stribucijskih naprav, za Ëim bolj
racionalno gradnjo novih ener-
getskih naprav, za upoπtevanje
vseh okoljevarstvenih zahtev ter
za Ëim bolj korekten in prijazen
odnos do odjemalcev elektriËne
energije. V zvezi z razvojem di-
stribucijske dejavnosti v zadnjih
trinajstih letih je povedal, da so v
elektro omreæje vgrajevali osnov-
ne elemente evropske kakovosti
in zelo izboljπali naËin delovanja.
Tako se je distribucija precej pri-
bliæala evropski ravni poslovanja
pri zagotavljanju redne in kako-
vostne oskrbe z elektriËno energi-
jo; seveda pa so na tem podroËju
potrebni nadaljnji koraki. 
V podjetju Elektro Gorenjska so
se πe posebej skrbno lotili optimi-
ziranja stroπkov in produktivno-
sti ter pri izboljπevanju poslovnih
procesov dosegli vidne rezultate.
Veliko pozornost namenjajo inte-
gralnemu sistemu upravljanja
kakovosti na vseh ravneh. Pri
gradnji novih elektrodistribucij-
skih naprav in objektov si nene-
hno prizadevajo za ustrezen
odnos do narave oziroma okolja.

V elektrodistribucijsko omreæje
vgrajujejo sodobne naprave, ki
Ëim manj obremenjujejo ekosi-
stem. Glede malih hidroelektrarn
pa je mag. ©tefe prepriËan, da ne
obremenjujejo ekosistema. Mar-
sikje pomenijo pomembne zadr-
æevalnike nakopiËenega proda in
imajo s tega vidika velik vodno-
gospodarski pomen. Z gradnjo
MHE lahko veliko prispevamo k
ohranjanju naravnega ravnove-
sja v ekosistemu, πe zlasti na
obmoËju hudourniπkih voda. 

Prehodil dinamiËno
strokovno pot
Mag. Drago ©tefe je strokovno
pot priËel leta 1956 v Elektrarni
Sava Kranj in prehodil pot od
projektanta preko vodje projek-
tivnega biroja vse do prevzema
mesta direktorja Elektra Gorenj-
ska v letu 1980. V poslovni pro-
ces in tehnoloπki razvoj distribu-
cije in proizvodnje elektriËne
energije je vnaπal najnovejπe do-
seæke znanosti in tehnike, pomen
elektriËne energije za gospodar-
stvo pa predstavljal v πirπi druæ-
beni in politiËni skupnosti. Tako
je uspeπno opravljal dodatne na-
loge, pomembne za razvoj elek-
trogospodarstva. Kot predsednik
skupπËine posebne samoupravne
interesne skupnosti elektrogospo-
darstva in premogovniπtva Slove-

nije v obdobju 1982 do 1986 je
odloËilno pripomogel pri usmeri-
tvi denarnih tokov za gradnjo
najpomembnejπih novih elektro-
energetskih objektov, kot so 2 x
400 kV daljnovod BeriËevo-
Okroglo, razdelilna transforma-
torska postaja Okroglo 400/110
kV ter hidroelektrarna MavËiËe.
PoslediËno je bila zgrajena Ëistil-
na naprava Zarica kot pomem-
bna infrastrukturna pridobitev
za ohranitev Ëistega okolja. 

ZREDNO PRISPEVAL
K RAZVOJU DISTRIBUCIJE
I

Slovenski nacionalni komite WEC je aprila po-
delil ugledno priznanje tudi mag. Dragu ©tefetu,
direktorju delniπke druæbe Elektro Gorenjska,
za velik podjetniπki in strokovni prispevek na
podroËju distribucije elektriËne energije. V slo-
venski elektroenergetiki deluje æe veË kot 40 let.
Njegovo posebno podroËje je razvoj in zaneslji-
vost obratovanja elektrodistribucijskega omreæja
na sploπno, posebno na obmoËju Gorenjske, v
okviru strokovnih povezav in Ëlanstva pa tudi
πirπe v dræavi in regionalno. 

U
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Nadaljevanje na strani 37

Mag. Drago ©tefe je gorenjsko elektrodistri-
bucijo popeljal na zavidljivo raven poslova-
nja pri zagotavljanju redne in kakovostne
oskrbe z elektriËno energijo.

Foto Miro Jakomin
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stajata le dve reπitvi, in sicer odstop od pogajanj
ali sledenje skupnim interesom: zagotavljanju ne-
motene oskrbe porabnikov in ne nazadnje πtevil-
nim gospodarskim prednostim in koristim. Izbrali
sta zadnjo moænost in se vendarle sporazumeli o
besedilu protokola. A kljub temu ostajata nera-
zreπeni πe dve poglavitni vpraπanji, ki pa naj bi ju
Ëlanice uredile na naslednjem sreËanju julija le-
tos.

Prednost prve ponudbe
Prvo vpraπanje, ki ostaja predmet pogajanj, je ta-
ko imenovana ≈prednost prve ponudbe«. Pred-
stavniki ruskega podjetja Gazprom so si namreË
vseskozi prizadevali, da bi v besedilo vkljuËili klav-
zulo, ki bi elektroenergetskim izvoznikom z dol-
goroËnimi pogodbami v primeru prenosa prek tre-
tjih dræav, s katerimi imajo sicer kratkoroËne po-
godbe, dovolila moænost podaljπanja slednjih. Na
primer: Ëe poteËe Gazpromu dvoletna pogodba za
prenos prek Ukrajine, obenem pa je πe povezan z
dolgoroËno pogodbo z NemËijo za oskrbo tamkaj-
πnjih odjemalcev, mora Ukrajina ponuditi podje-
tju moænost, da podaljπa kratkoroËni dogovor.
Glavni argument Rusov za vkljuËitev takega dolo-
Ëila je zaπËita oskrbe Evrope z zemeljskim plinom,
predstavniki Evropske unije pa temu nasprotuje-
jo, saj ni v skladu z evropsko zakonodajo na po-
droËju zagotavljanja konkurenËnosti.

Ekonomska regionalna
integracijska klavzula
Druga sporna toËka je ≈ekonomska regionalna in-
tegracijska klavzula«, ki jo je predlagala Evrop-
ska unija, zahteva pa, da se vsi prenosi elektro-
energetskih materialov in izdelkov znotraj meja
Unije obravnavajo kot notranji prevoz (transport)
in ne prenos (tranzit). Dræave Ëlanice namreË de-
lujejo na skupnem trgu. Temu nasprotuje Rusija,
saj meni, da bi lahko omenjeno doloËilo postavilo
njihove ponudnike v slabπi poloæaj, zlasti zaradi
morebitnih sprememb v evropski zakonodaji, na
katero ta dræava ne more vplivati. Predstavniki
Unije so zato nasprotnikom zagotovili, da temelji
njihov trg na nediskriminaciji in da tega principa
v prihodnosti nikakor ne nameravajo omajati, πe
zlasti ker so taki dogovori tudi del πtevilnih med-
narodnih pogodb, denimo, tistih v okviru Svetov-
ne trgovinske organizacije (WTO) in pogodbe o
energetski listini. »etudi je klavzula vkljuËena v
besedilo protokola, je lahko Rusija prepriËana, da
bodo imela njihova podjetja enake pravice kot ti-
ste pod evropsko zakonodajo, zagotavljajo pred-
stavniki Evrope, toda njihovi nasprotniki temu ne
zaupajo in zahtevajo izkljuËitev omenjenega dolo-
Ëila iz besedila.

Zadræki glede doloËanja tarif
Poleg omenjenih vpraπanj je med stranema πe eno
odprto podroËje - formulacija doloËila o prenos-
nih tarifah. V principu se sicer obe strinjata z do-
loËilom iz pogodbe o energetski listini, ki pravi, da
morajo vse tarife temeljiti na stroπkih izvajanja
prenosa in investiranja, zadræki obstajajo le glede
posebnih prodajnih mehanizmov, kot so, denimo,
draæbe. Toda vkljuËitev slednjih ne bo vplivala na

BOJ ZA DOSTOP
DO PRENOSNIH
ZMOGLJIVOSTI
Dræave podpisnice pogodbe o energetski listini
so se ob sprejetju omenjenega dokumenta sicer
zavezale, da bodo izvajale vse potrebne ukre-
pe za laæji prenos energetskih materialov in
izdelkov v skladu z naËeli prostega prenosa,
toda razpad nekdanje Sovjetske zveze, ki je
imela v lasti najveË teh zmogljivosti, je ta na-
Ëela ogrozil, saj se je pojavilo veË dræav, vsaka
pa je æelela zaπËititi svoje vire. Tako so se
podpisnice zaËele pogajati o sprejemu poseb-
nega protokola o prenosu, ki naj bi premostil
te razlike. A veËletna dogovarjanja πe niso
povsem pri koncu.

Pogodba o energetski listini zagotavlja v svojem
sedmem Ëlenu prost prenos energetskih materialov
in izdelkov brez razlik glede na poreklo, namemb-
ni kraj ali lastniπtvo teh materialov. Pogodbenice
so se tako zavezale, da bodo posodabljale in razvi-
jale objekte, ki jih potrebujejo pri prenosu, in da
ne bodo ovirale tega procesa. Hkrati pa so se do-
govorile tudi, da bodo dovolile postavitev novih
zmogljivosti, razen Ëe ne bo zakonodaja doloËala
drugaËe, je zapisano v Ëetrtem odstavku omenje-
nega Ëlena. Slednji zagotavlja pogodbenicam πe
moænosti za reπevanje medsebojnih sporov: v tem
primeru mora prenos potekati nemoteno, dokler
postopki niso konËani. Pogodbenica o sporu obve-
sti generalnega sekretarja, ki posreduje sporoËilo
πe drugim dræavam Ëlanicam, v 30 dneh pa imenu-
je sekretar spravnega posredovalca, ki si mora
prizadevati k sporazumni reπitvi nastale situacije.

Tri leta dolga pogajanja
Toda razpad Sovjetske zveze je postavil dokaj
transparentne razmere in teænje dræav po prostem
dostopu do prenosnih zmogljivosti na glavo, saj se
je obstojeËe omreæje razdelilo med πtevilne dræave
in zaradi tega so z njimi razpolagala tudi dokaj
razliËne jurisdikcije.Da bi Evropski uniji in dru-
gim dræavam podpisnicam vendarle zagotovila ne-
moten dostop do teh zmogljivosti, je zaËela konfe-
renca energetske listine pogajanja o zakonsko
obvezujoËih pravilih igre na tem obmoËju. Med
glavnimi teænjami so bile zagotavljanje dostopa do
teh zmogljivosti na podlagi nediskriminacije, spre-
jetje obveznosti, s katerimi bi prepreËili nepravi-
Ëno uporabo prenosnih poti, transparentni krite-
riji za doloËanje tarif in naËini razreπevanja more-
bitnih nesoglasij.
Pogajanja, pri katerih je sodelovalo 51 dræav, so
trajala kar tri leta, a vendarle glavni sodelujoËi
akterji πe niso naπli skupne besede na vseh podro-
Ëjih. Rok za podpis protokola so morali zato æe
veËkrat podaljπati - vse do decembra lani, ko so
na zadnjem sreËanju vendarle oblikovali besedilo
dokumenta. Glavni nasprotnici - Rusija in Ev-
ropska unija - sta namreË ugotovili, da jima preo-
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temeljno besedilo, ki bo ostalo podobno tistemu iz
pogodbe o energetski listini, kot je zagotovila Ria
Kemper, generalna sekretarka sekretariata ener-
getske listine. Opisani nesporazumi so torej bolj
ali manj bilateralne narave, zato se morata o njih
pogajati le Evropska unija in Rusija, ki pa se stri-
njata, da je edini izhod popuπËanje na obeh stra-
neh in iskanje kompromisov. »lanice konference
energetske listine so lahko po zagotovilih omenje-
nih strani pomirjene in vendarle upajo, da bodo
lahko na naslednjem sreËanju sprejele besedilo
protokola in ga predale v ratifikacijo domaËim
parlamentom.

Kaj prinaπa protokol?
Po besedah Rie Kemper pomeni sprejetje poseb-
nega protokola o prenosu energetskih materialov
in izdelkov prelomnico na podroËju promoviranja
bolj liberalnega dostopa do infrastrukture za pre-
nos nafte in zemeljskega plina na obmoËju nekda-
nje Sovjetske zveze. Dokument bo namreË defini-
ral, katere zmogljivosti so na razpolago za prosto
prenaπanje omenjenih materialov, in obvezalo la-
stnike zmogljivosti, da jih ponujajo v dobri veri
vsem zainteresiranim tretjim strankam. To pome-
ni, da bodo podjetja iz drugih regij natanËno ve-
dela, katerim kriterijem morajo slediti, torej ne
bodo veË v (ne)milosti zakonodaje posameznih dr-
æav lastnic. Trgovanje in prenaπanje bo tako bolj
transparentno, hkrati pa bo pripomoglo k pospe-

πevanju nediskriminacijskega dostopa do Gazpro-
movega omreæja tudi za neodvisne ponudnike zno-
traj Rusije, je πe dodala Kemperjeva.
Sicer pa je prav transparentnost eden od poglavit-
nih namenov za sprejetje omenjenega protokola,
saj obljublja vzpostavitev sklopa pravil, ki bodo
poveËale preglednost nad uporabo prenosnih zmo-
gljivosti in prenosnimi tarifami. Tako se bo, kot
meni Kemperjeva, bistveno zmanjπalo tveganje,
kar pomeni, da bo oskrba bolj gotova, hkrati pa
ne bo treba graditi novih zmogljivosti, kar bi prav
tako lahko ogrozilo dobavo zaradi morebitnih te-
æav pri financiranju.

A igra πe vendarle ni konËana
Kljub temu da so postavljeni temelji za podpis
protokola o prenosu, pogajanja πe niso pri koncu.
Razplet zgodbe je namreË, kot smo æe poudarili,
precej odvisen od popustljivosti predstavnikov
Evropske unije in Rusije - Ëe se bodo lahko spora-
zumeli, bo tri leta dolgo pregovarjanje le konËano.
Toda obstaja πe druga moænost, ki bi vrnila podpi-
snice na zaËetek. Obe strani sta zagotovili, da bo-
sta naπli skupno besedo, saj bosta od tega imeli tu-
di koristi, a vendarle se zlasti Rusija boji, da bo
ponudila drugim dræavam na voljo svoje zmoglji-
vosti, domaËi ponudniki pa bodo ostali v senci.
Hkrati pa je veliko do dogovora tudi Uniji, saj bo-
do njena podjetja le z dogovorom dobila nemoten
dostop do πirπega azijskega trga.

Simona Bandur

Uradni list RS (17. julij 1997)
in spletna stran http://www.encharter.com

Foto Brane JanjiÊ

EVROPSKA UNIJA
PODRAÆITEV ZARADI VI©JIH
CEN V ENERGETIKI
Obseg industrijske proizvodnje se je marca v
evroobmoËju poveËal za 0,2 odstotka, prav to-
liko pa tudi v celotni Evropski uniji. Rast pri-
pisuje evropski statistiËni urad Evrostat pred-
vsem energetskemu sektorju, kjer so cene v pr-
vi skupini narasle za 0,6 odstotka, v drugi pa
za 0,7. »e teh podraæitev ne bi upoπtevali, bi
se v obeh obmoËjih cene poveËale le za desetin-
ko odstotka. Sicer pa sta imeli marca najveËji
upad cen industrijskih proizvodov Finska, kjer
so bile niæje za 0,9 odstotka, in Portulgalska,
kjer so upadle za 0,3 odstotka. Najbolj pa so se
poviπale v Luksemburgu, in sicer za 3,1 odstot-
ka, v Belgiji za 0,7 odstotka in v ©paniji za
0,6 odstotka. Na letni ravni je bila industrij-
ska proizvodnja v evroobmoËju draæja za
2,4 odstotka in za 2,6 v Uniji. Med dræavami
so te cene na letni ravni najbolj poskoËile na
©vedskem (za 11,4 odstotka), na Nizozemskem
(5,8 odstotka) in v Luksemburgu (5,6 odstot-
ka), najmanj pa na Finskem, kjer so bile viπje
le za 1,4 odstotka, in v NemËiji, kjer so narasle
za 1,7 odstotka. STA
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VE»JE
SODELOVANJE
PRI SKRBI
ZA OKOLJE
Evropa se mora zaËeti zavedati svoje odgovor-
nosti za okolje v svetovnem merilu, je pouda-
ril Emil FerjanËiË z Ministrstva za okolje,
prostor in energijo na sreËanju pred peto vse-
evropsko ministrsko konferenco organizacije
Okolje za Evropo, ki je bila konec maja v Ki-
jevu. Dræave so na njej ocenile poroËilo o var-
stvu okolja v Evropi, ki ga je pripravila Ev-
ropska agencija za okolje, in podpisale tako
imenovano Kijevsko deklaracijo ter protokole,
katerih namen je sprejetje soglasja o ukrepih
za izboljπanje okolja na obmoËju Vzhodne
Evrope, Kavkaza in srednje Azije.

Na omenjeni ministrski konferenci v Kijevu so
predstavniki dræav evropske ekonomske komisije
pri Zdruæenih narodih, ki vkljuËuje 52 dræav,
obravnavali poroËilo Evropske agencije za okolje
(EEA) o razmerah na podroËju varovanja okolja.
Temeljni namen sreËanja in podpisanih dokumen-
tov je bil namreË krepitev sodelovanja in medse-
bojne pomoËi med dræavami ter mednarodnimi or-
ganizacijami pri zagotavljanju bioloπke in kultur-
ne raznolikosti, trajnostnega razvoja ter pri izva-
janju sprejetih obveznosti in usmeritev na podro-
Ëju varstva okolja, so sporoËili iz ministrstva za
okolje, prostor in energijo. PoroËilo, ki je obenem
prva tovrstna analiza v dræavah Zahodne in Vzho-
dne Evrope, dræavah pristopnicah ter srednji Azi-
ji, predstavlja glavne okoljske probleme in priti-
ske na okolje ter napredek, ki so ga dosegle ob
vkljuËevanju okoljskih zahtev v druga podroËja
politike.

Selitev onesnaæevanja 
Eno izmed kljuËnih sporoËil omenjenega poroËila
je, da se je stanje okolja v Evropi sicer izboljπalo z
veË vidikov, vendar kljub temu πe obstaja nevar-
nost, da bo precej tega napredka zaradi gospodar-
ske rasti izniËenega, saj vlade πe niso ustrezno ra-
zmejile okoljskih obremenitev od ekonomske de-
javnosti. VeËina ukrepov za izboljπanje varstva
okolja namreË πe vedno temelji predvsem na posa-
meznih korakih, ki zgolj omejujejo onesnaæeva-
nje. Po drugi strani pa so pozitivni premiki na
tem podroËju pogosto posledica recesije ali preo-
blikovanja gospodarstva v zadnjem obdobju. 
≈Iz izkuπenj vemo, da se bodo te pridobitve po-
novno izgubile, Ëe bo gospodarska rast πe naprej
temeljila na tradicionalnih, okolju πkodljivih de-
javnostih, ki πe vedno prevladujejo, namesto da bi
se osredotoËili na trajnostne in okoljsko uËinkovi-
te moænosti,« meni Gordon McInnes, zaËasni izvr-
πilni direktor EEA. Kot je dodal, ta nevarnost ve-
lja πe posebej za dræave, ki vstopajo v Evropsko
unijo, ter za enajst drugih dræav vzhodnega dela

celine, Kavkaza in Srednje Azije - med slednje so-
dijo dræave VEKSA: Armenija, Azerbajdæan, Be-
lorusija, Gruzija, Moldavija, Rusija, Ukrajina,
Kazahstan, Kirgizistan, Tadæikistan, Turkmeni-
stan in Uzbekistan.Te dræave so namreË v zaËetku
devetdesetih let, ko se je se je Zahodna Evropa
vse bolj spreminjala v storitveno usmerjeno druæ-
bo, prevzele velik del predelovalne industrije.
Takπen gospodarsko-socialni preobrat je sicer bi-
stveno prispeval k izboljπanju okolja v omenjenem
delu Evrope, toda povzroËil precejπnjo degradaci-
jo v tretjih dræavah, ki so zaËele nadomeπËati pri-
manjkljaj.

NeuËinkovito omejevanje prometa
PoroËilo, ki sicer ugotavlja razlike pri varovanju
okolja med razliËnimi podroËji, med drugim ugo-
tavlja, da so tiste okoljske politike, ki so se pravil-
no razvijale, privedle do izboljπav in zmanjπale
obremenitve narave in ozraËja. V Evropi so se ta-
ko, denimo, zmanjπale emisije toplogrednih pli-
nov, ki πkodujejo atmosferskemu ozonskemu pla-
πËu, podobno se je v Srednji in Vzhodni Evropi
ter dræavah VEKSA zmanjπala obremenitev vod-
nih virov, ki jo povzroËa zlasti kmetijstvo. Toda
veËina napredka je πe vedno predvsem posledica,
kot smo æe poudarili, ublaæitvenih ukrepov tehno-
loπkega procesa ali gospodarske recesije in pre-
strukturiranja. Te pridobitve bodo kaj kmalu iz-
gubljene, Ëe gospodarska rast ne bo postala bolj
uËinkovita. Skladno z gospodarskim razvojem se
namreË poveËujejo pritiski na okolje, toda varo-
vanje slednjega bo uËinkovito πele, ko se bo gospo-
darstvo razvijalo, vplivi na naravo pa bodo vse
manjπi, kot poudarjajo predstavniki slovenskega
ministrstva za okolje.
Napredek, ki so ga dosegle na podroËju varovanja
pitne vode zlasti dræave Srednje in Vzhodne Evro-
pe ter VEKSA, je dvoliËen, saj je posledica opu-
πËanja kmetijstva in πirjenja industrije. Zaradi te-
ga so se zaËela razvijati mesta in njim pripadajoËa
infrastruktura, ki so zasedla obseæna obmoËja ro-
dovitne prsti ter na nekaterih obmoËjih ogrozila
æivljenjske prostore rastlin in æivali. Skladno s
tem se je poveËal promet in njegovi vplivi na oko-
lje. Dræave, zlasti Ëlanice Evropske unije, sicer
iπËejo nove naËine in moænosti transporta, toda vsi
ukrepi so bolj ali manj neuËinkoviti, saj je rast
prometa prehitra in prevelika, da bi se lahko po-
kazali rezultati prizadevanj. 

Teæave z odpadki ostajajo
V nasprotju z nekaterimi omenjenimi pozitivnimi
premiki pa niso bile prav niË uspeπne politike dr-
æav, ki naj bi zmanjπale koliËine odpadkov. Komu-
nalni in nevarni odpadki se namreË πe naprej ko-
piËijo in obremenjujejo naravne vire ter vrhnje
plasti zemljiπË, saj vodijo do erozije in zasoljeva-
nja, hkrati pa ogroæajo naravne habitate. KopiËe-
nje je privedlo tudi do pojava πtevilnih nevarnosti
za zdravje ljudi - po vsej Evropi zbuja skrb kako-
vost pitne vode, zlasti v zahodnih mestih pa je za
prebivalstvo zelo nevarna izpostavljenost trdim
delcem v onesnaæenem zraku. PoroËilo tako ugo-
tavlja, da je treba pospeπiti oblikovanje in uresni-
Ëevanje politik, ki v celoti upoπtevajo okoljske
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zahteve, Ëe æeli Evropa ustrezno zaπËititi naravo
in uspeπno preiti k trajnostnemu razvoju. ≈Strate-
gija trajnostnega razvoja Unije je korak v pravo
smer, ki pa zahteva veË operativnega ravnanja re-
lativno dobro razvitih dræav. Evropa bo lahko le v
tem primeru ostala okoljsko verodostojna,« je po-
udaril McInnes in dodal, da najbolj pogreπa naËin
odloËanja, ki bi upoπteval konkurenËne, pogosto
pa tudi komplementarne gospodarske, socialne in
okoljske zahteve. Kot enega izmed primerov do-
brega politiËnega sodelovanja v praksi je navedel
razliËne pobude za evropsko regionalno sodelova-
nje na podroËju energije.

Dokumenti, sprejeti v Kijevu
Prav zaradi naπtetih pomanjkljivosti in zaradi
bolj ali manj klavrnega napredka pri varovanju
okolja se mora zlasti Evropa zavedati svoje odgo-
vornosti za okolje in spodbuditi dræave k veËjemu
in predvsem bolj uËinkovitemu sodelovanju pri
varovanju narave, je sporoËilo poroËila o stanju
okolja v Evropi. To pa je bila tudi ena izmed glav-
nih tem pogovorov na ministrski konferenci Oko-
lje za Evropo v Kijevu, kjer so udeleæenci sprejeli
posebne protokole, ki odraæajo soglasje o doseæ-
kih, razmerah in prihodnosti na omenjenem po-
droËju. Janez KopaË, slovenski minister za okolje,
prostor in energijo, je podpisal protokol o regi-
strih izpustov ter o strateπkih presojah vplivov na
okolje. Cilj prvega je vzpostaviti razumljive in po-
vezane dræavne registre emisij ter izboljπati dostop
javnosti do teh informacij, kar bo omogoËilo sode-
lovanje ljudi pri odloËanju o okoljskih zadevah
ter prispevalo k zmanjπevanju onesnaæevanja oko-
lja, so zapisali pri ministrstvu za okolje. Kot so
pristavili, v Sloveniji æe zbiramo in poroËamo o
delu podatkov, ki naj bi jih vseboval omenjeni re-
gister, vendar pa ga bo treba πe razπiriti in pove-
zati podatkovne baze. Drugi protokol, katerega
namen je predvsem dvigniti raven varstva okolja
in zdravja ljudi, je πe v pripravi, bo pa Slovenija z

njim prevzela vsa doloËila evropske direktive. 
Sicer pa KopaË na omenjeni konferenci ni podpi-
sal protokola o civilnopravni odgovornosti in od-
πkodnini za πkodo, nastalo zaradi Ëezmejnih uËin-
kov industrijskih nesreË na Ëezmejne vode. Kot so
pojasnili pri ministrstvu, za zdaj πe prouËujejo ra-
zliËne vidike in vpraπanja, ki so povezani z okolj-
sko πkodo, zato πe niso pripravljeni na sprejetje v
protokolu zapisanih obveznosti. Slednje med dru-
gim v primeru odgovornosti doloËajo kazni v viπini
od osmih do 32 milijonov evrov ter zahtevajo od
upravljavcev, da zagotovijo zgolj za stalno kritje
odgovornosti od dveh do desetih milijonov evrov.
S sprejetjem navedenih dokumentov so se pred-
stavniki dræav, ki so se udeleæile ministrske konfe-
rence v Kijevu, zavezali, da bodo prevzeli odgo-
vornost za okolje tako na domaËih tleh kot tudi
drugje. Da bi obvarovali naravo, je namreË treba
pri uresniËevanju ukrepov, ki to zagotavljajo, so-
delovati, saj se prizadevanja posameznih deæel ne
obrestujejo. Tako je, denimo, Zahodna Evropa si-
cer nekoliko omilila emisije toplogrednih plinov v
ozraËju, toda predvsem zato, ker je veje industri-
je, ki so jih povzroËale, prinesla na tretje dræave,
kot je zapisano v poroËilu Evropske agencije za
okolje, ki je bila podlaga za presojo v Kijevu. Ta-
ko se okolje v svetovnem merilu prav niË ni izbolj-
πalo, kveËjemu πe poslabπalo na nekaterih obmo-
Ëjih. Ministri menijo, da so sodelovanje, trajno-
stni razvoj in okoljska uËinkovitost edini pravi ko-
raki k ohranjanju naravnih danosti, kako bodo
dræave to v resnici izpolnjevale, pa bo mogoËe
opaziti πele Ëez nekaj let, morda celo desetletij.
Vsekakor pa ni odveË dodati, da so za varovanje
okolja odgovorne predvsem razvite dræave, ki lah-
ko denarno pomagajo dræavam, ki si ne morejo
privoπËiti precej dragih ukrepov za varovanje
okolja.

Simona Bandur
Povzeto po STA

Foto arhiv
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ustanovila nekaj zasebnih podjetij, predvsem na
podroËju distribucije, veËina omreæja pa je kljub
temu πe ostala v rokah dræave oziroma podjetja
Transneft. Svoj deleæ pri proizvodnji in distribuci-
ji nafte v tej dræavi so si prizadevala pridobiti tudi
tuja podjetja, zato je vlada sprejela posebni spo-
razum o delitvi proizvodnje, toda obstojeËa zako-
nodaja ni dovoljevala izpolnjevanja sprejetih
smernic. Da bi lahko sodelovali, mora vlada tako
spremeniti zakonodajo, toda predlogi do zdaj πe
niti niso priπli do dume (ruski parlament). Tako
imata monopol v elektroenergetskem sektorju πe
vedno Gazprom, ki ima roke nad proizvodnjo, di-
stribucijo in prodajo zemeljskega plina, ter Zdru-
æeni energetski sistemi na podroËju proizvodnje
elektriËne energije. Poleg tega pa sta omenjeni po-
droËji razdeljeni tudi administrativno, saj zanje
skrbita loËeni ministrstvi, pristojni za energijo in
jedrsko energijo.

Reforma naftnega sektorja
Prvi korak pri reformi naftnega sektorja je pove-
Ëanje naËrpane koliËine tega vira, toda pred tem
mora dræava ustvariti razmere, ki bodo to omogo-
Ëale. Podjetja namreË zaradi pomanjkanja denar-
ja ne morejo investirati v razvoj novih polj. Zara-
di tega je vlada pred tremi leti odobrila poviπanje
cen, podjetja pa poËasi polnijo blagajne, da bodo
v naslednjih letih vendarle lahko zaËela upora-
bljati nove tehnologije ter izboljπala obstojeËo in-
frastrukturo. A to ne bo zadostovalo, privabiti bo
namreË treba πe tuje investitorje.
Nekoliko bolj obetavne so razmere na trgu z ze-
meljskim plinom, saj se je prenova tega podroËja
zaËela bolj zgodaj. Tako naËrtuje zdaj dræava, to-
rej Gazprom, gradnjo novih plinovodov na zaho-
du deæele, kar bo omogoËilo dostop do kitajskega
trga in do drugih dræav Daljnega vzhoda.

Kriza v rudarstvu
Najslabπe kaæe rudarstvu, Ëetudi je Rusija takoj
za Zdruæenimi dræavami Amerike druga dræava
po koliËini premoga. V zaËetku devetdesetih je
ekonomska kriza namreË zelo prizadela to panogo
- mnoga podjetja, ki so potrebovala ta vir za proi-
zvodnjo, so propadla ali pa so omejila delo, zaradi
Ëesar se je bistveno zmanjπalo povpraπevanje. ©te-
vilne rudnike so zaradi tega zaprli, kar je privedlo
do brezposelnosti in revπËine, preostale obrate pa
so prevzeli zasebni lastniki in ustanovili manjπa
podjetja. Tako se je koliËina nakopanega premoga
med letoma 1992 in 1998 prepolovila in zmanjπala
toliko, da domaËi rudniki niti ne morejo veË oskr-
bovati domaËih porabnikov, zaradi Ëesar je dræa-
va morala zaËeti uvaæati premog s Kitajske in Ka-
zahstana. 
V zadnjih letih gre vendarle na bolje. Vlada se
namreË trudi izboljπati obstojeËe stanje - njen cilj
je poveËati proizvodnjo elektriËne energije, prido-
bljeno v termoelektrarnah, do leta 2020 na 28 od-
stotkov porabe v deæeli, kar je za dvanajst odstot-
kov veË, kot je znaπala leta 1999. A kljub temu ni
mogoËe priËakovati, da si bo panoga tako opomo-
gla, da bi dosegla stanje pred krizo. K temu veliko
prispevajo tudi okoljevarstvene zahteve po zmanj-
πanju emisij - pridobivanje energije s trdimi gorivi

RUSIJA PRED
ENERGETSKO
REFORMO
Ruski elektroenergetski sektor se je znaπel v
devetdesetih letih v velikih teæavah: proizvod-
nja je zaËela zaradi slabega vzdræevanja 
drastiËno upadati, πtevilne rudnike so zaprli,
zmanjπala se je koliËina naËrpane nafte in
pridobljenega zemeljskega plina ... Glede na
to, da je ta sektor ena izmed gonilnih sil tam-
kajπnjega gospodarstva, je vlada pred dvema
letoma sprejela program, po katerem naj bi ga
spet postavila na noge in izrabila elektroener-
getske zmoænosti.

Rusija ima moænosti, da postane na vseh podroË-
jih ena izmed vodilnih elektroenergetskih sil -
proizvede namreË najveË nafte, izvozi najveË ze-
meljskega plina, na njeni zemlji so najveËje zaloge
premoga, poleg tega pa je tretja najveËja porabni-
ca elektriËne energije in elektroenergetskih suro-
vin. Toda kljub temu se je znaπla v hudih gospo-
darskih teæavah, ki so predvsem posledica politi-
Ënih dogodkov v prejπnjih desetletjih, πe zlasti na
prehodu devetdesetih let prejπnjega stoletja. Vla-
da se je zato odloËila, da bo pribliæala elektro-
energetski sektor smernicam, ki so æe vzpostavlje-
ne v Evropski uniji, toda pred tem ga mora πe pri-
vatizirati, predvsem pa privabiti tuje investitorje,
saj bodo ti lahko pomagali obnoviti ter nanovo
zgraditi revno in dotrajano infrastrukturo.

Gospodarske razmere
Dobro poslovanje elektroenergetskega sektorja je
vitalnega pomena za rusko gospodarstvo, saj pris-
peva kar trinajst odstotkov k skupnemu domaËe-
mu bruto proizvodu (BDP) in prinaπa 40 odstot-
kov sredstev od izvoza. Predsednik Vladimir Pu-
tin se sicer trudi, da dræava ne bi bila toliko odvi-
sna od svojih energetskih virov, a vendarle mu ne
preostane drugega, kot da zaËne obnavljati to ve-
jo, Ëe æeli postaviti domaËo ekonomijo spet na no-
ge - sredstva s tega podroËja lahko namreË precej
pripomorejo tudi k obnavljanju drugih gospodar-
skih panog. Po drugi strani pa je gospodarsko sta-
nje na sploπno tudi zelo pomembno za elektro-
energetski sektor - brez rasti namreË ni investicij,
zaradi Ëesar upada proizvodnja, ki ogroæa eko-
nomsko in politiËno stabilnost dræave. Toda v za-
dnjih letih vendarle kaæe nekoliko bolje, saj je
BDP leta 2000 zrasel za 8,3 odstotka, leto zatem
pa za 5,1 odstotka. V istem obdobju se je umirila
tudi inflacija, dræavi ostaja le πe eno veliko breme:
154 milijard dolarjev javnega dolga.

Zakonodajne
in administrativne ovire
Zaradi slabih razmer na domala vseh podroËjih se
je ruska vlada lotila reforme elektroenergetske ve-
je gospodarstva relativno poËasi. Naftni sektor je
zaËela prenavljati æe v zgodnjih devetdesetih in

Nas stik 5_03  26.5.03  17:20  Page 33



34

je namreË eden izmed najveËjih onesnaæevalcev
ozraËja.

Investicije so nujne
Zaradi rudnih in drugih bogastev je Rusija kaj-
pak Meka za tuje investitorje, toda - kot æe reËeno
- slednji zaradi zakonodaje, ki dopuπËa monopoli-
stiËen poloæaj, nimajo vstopa na ta trg. Zdruæeni
energetski sistemi, ki so v 52-odstotni lasti dræave,
imajo monopol na podroËju proizvodnje elektri-
Ëne energije. V lasti imajo 72 elektroenergetskih
podjetij in pribliæno 70 odstotkov distribucijskega
omreæja. V dræavi deluje 469 elektrarn s skupno
moËjo 203 GW, od tega pripada 68 odstotkov ali
156 GW 407 termoelektrarnam, hidroelektrarnam
21,5 odstotka, preostalih 10,5 odstotka pa jedr-
skim elektrarnam.
S temi zmogljivostmi proizvede dræava dovolj za
domaËe potrebe, nekaj energije tudi izvozi, kljub
temu pa so obstojeËe zmogljivosti od leta 1990 ne-
koliko okrnjene. Takrat so namreË prenehale de-
lovati πtiri nuklearke s skupno moËjo 10 GW, po-
leg tega pa je proizvodnja upadala tudi zaradi sla-
bega investiranja v dotrajane objekte. Pridobiva-
nje elektriËne energije se je spet zaËelo poveËevati
od leta 1998, ko je proizvedla dræava 788 kWh -
leta 2000 je namreË ta πtevilka narasla na 836
kWh. Hkrati se je v istem obdobju poveËalo tudi
povpraπevanje, in sicer s 715 kWh na 767 kWh.
»edalje veËje potrebe prebivalstva pa so v naspro-
tju s teænjami Gazproma, ki se je v zadnjih letih
zaËel posveËati predvsem tujim trgom in nekoliko
zanemarjati domaËe porabnike. 

Sodelovanje z Evropsko unijo
Kot æe reËeno, lahko iz takih razmer Rusiji poma-
gajo le tuji investitorji, zato je vlada pripravljena

pospeπevati tako politiko, natanËneje - to je celo
ena izmed njenih prednosti, ki pa jih bo lahko za-
gotovila le z ustreznimi zakonodajnimi spremem-
bami, predvsem na podroËju davkov. Poleg tega
mora razbiti tudi obstojeËi monopolistiËen poloæaj
omenjenih dveh podjetij. V dokumentu, sprejetem
maja 2001, je tako æe zapisala, da bo Zdruæene
energetske sisteme reorganizirala v veË manjπih
proizvodnih in distribucijskih podjetij, a ti naËrti
so po mnenju mnogih strokovnjakov πe vpraπljivi. 
Toda drugih morebitnih investitorjev ni. Pred-
stavniki Zdruæenih energetskih sistemov sicer trdi-
jo, da lahko v naslednjih letih investirajo po mili-
jardo dolarjev v razvoj zmogljivosti, toda po nji-
hovem mnenju to πe zdaleË ne bo dovolj. Kot pra-
vijo, bi potrebovali za modernizacijo in zgolj nuj-
no vzdræevanje v naslednjem desetletju od 20 do
35 milijard dolarjev. 
Prav zaradi takπnih razmer doma ter zaradi pri-
Ëakovanja, da bo kmalu izgubilo monopolistiËen
poloæaj, se je omenjeno podjetje zaËelo usmerjati
na zunanje trge ter se povezovati predvsem z
Ukrajino, Moldavijo, Bolgarijo in Romunijo, po-
zneje naËrtuje πe sodelovanje s Srbijo, TurËijo in
baltskimi dræavami. Sicer pa je kljuËnega pomena
povezovanje z Evropsko unijo - predstavniki po-
djetja so se æe dogovarjali s sorodnimi podjetji s
tega obmoËja o tem, kako ≈uniËiti æelezno zaveso«
med vzhodom in zahodom. Prvi korak k temu je,
kot smo æe veËkrat poudarili, odstranitev zakono-
dajnih ovir ter prilagajanje okoljevarstvenih zah-
tev. V Rusiji so namreË ti standardi v primerjavi z
Evropsko unijo πe zelo nizki. Na novembrski kon-
ferenci v Londonu je Vyatcheslav Voronin, direk-
tor Zdruæenih energetskih sistemov, primerjal li-
beralizacijo v Evropski uniji s smernicami, ki jih
je sprejela ruska vlada, in ugotovil, da so æelje
enake, toda Rusija je kljub temu vsaj tri leta za
Unijo, kar zadeva izvajanje sprejetih zahtev. Tudi
on je poudaril, da so tuje investicije vitalnega po-
mena za rusko elektrogospodarstvo.
Rusija torej kljub neizmernemu naravnemu boga-
stvu sama ne bo mogla premagati klavrnih razmer
v elektrogospodarstvu. Zato bo morala privabiti
tuja podjetja, ki so zagotovo zainteresirana za ta
trg, vendar zaradi ostankov æelezne zavese nanj
nimajo vstopa. Reπitev je v rokah vlade, ki mora
odstraniti zakonodajne okvire. Smernice za refor-
mo elektroenergetike je sicer æe sprejela, a jih ni
mogoËe izvajati, dokler ne naredi omenjenega ko-
raka. Glede na to, da duma niti πe ni obravnavala
teh sprememb, veËjih premikov v kratkem ni pri-
Ëakovati, Ëetudi je krepitev tega podroËja vitalne-
ga pomena za okrepitev gospodarstva v tej dræavi,
hkrati pa tudi za oskrbo sosed in drugih dræav,
saj je Rusija ena izmed dræav, ki ima najveË nafte,
zemeljskega plina in premoga.

Simona Bandur
Povzeto po www.platts.com

Foto Duπan Jeæ
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KOLIKO
JE VREDEN
»LOVEK?
»loveπke zmoænosti, torej zaposleni, so najpo-
membnejπe sredstvo vsakega podjetja. O tem
ni dvoma, toda kakπna je resniËna vrednost
delovne sile? Pogosto se namreË dodaja, da
dve enaki podjetji, ki se ukvarjata z enako
dejavnostjo in delujeta v istem okolju, dosega-
ta razliËne rezultate. Razlogi za to so sicer
lahko πtevilni, vendar pa so najveËkrat posle-
dica razliËnih delovnih sposobnosti zaposle-
nih, meni Franko Milost v knjigi RaËunovod-
stvo Ëloveπkih zmoænosti.

Omenjeni avtor obravnava kakovost Ëloveπkih
zmoænosti z vidika raËunovodstva in ugotavlja, da
je v tem smislu mogoËe izkazati le tista sredstva in
obveznosti podjetij, ki se jih da vrednostno izrazi-
ti. Zaposleni, sicer najkakovostnejπa in najpo-
membnejπa sredstva podjetja, kot poudarja, nam-
reË niso izkazana v bilancah stanja, kar pa πe ne
pomeni, da so obravnavani kot nekaj nepomemb-
nega. Prav zaradi æelje ovrednotiti Ëloveπke zmo-
ænosti se je v πestdesetih letih prejπnjega stoletja
razvila posebna veja raËunovodstva, tako imeno-
vano raËunovodstvo Ëloveπkih zmoænosti, ki je
opredeljeno kot proces ugotavljanja podatkov o
delu zaposlenih in poroËanje o tem zainteresira-
nim uporabnikom.
RaËunovodstvo Ëloveπkih zmoænosti, ki jih nekate-
ri avtorji imenujejo tudi intelektualno premoæe-
nje, obravnava zaposlene kot premoæenje podje-
tja, kar pomeni, da si prizadeva prikazati vre-
dnost delavcev med sredstvi za izkazovanje naloæb
v zaposlene kot poveËanje njihove vrednosti, pou-
darja Franko Milost. Na ta naËin izenaËuje delo,
prvino poslovnega procesa, s preostalimi tremi pr-
vinami (delovna sredstva, predmeti dela in stori-
tve) in poskuπa ugotoviti stroπke delovne sile za
podjetje in vrednost, ki jo prinaπajo slednjemu. Ti
podatki so namreË zelo pomembni za naËrtovanje
kadrovske politike organizacije.

Zaposleni lahko gredo drugam
Kot smo æe poudarili, zaposleni so nujni sestavni
del podjetja, ena izmed prvin poslovnega procesa.
Sleherna izmed njih prispeva h kakovosti in na
koncu tudi dobiËku podjetja. Toda zaposleni se
bistveno razlikujejo od preostalih sestavin, saj po-
menijo najproænejπi in najbolj kompleksen del or-
ganizacije - so namreË netrajna sestavina podje-
tja, saj se lahko zaposlijo drugje. Mobilnost Ëlove-
ka lahko po mnenju Milosta obravnavamo z raz-
liËnih vidikov - poleg tega, da si lahko poiπËejo za-
poslitev v drugem podjetju, so se sposobni tudi
premikati tako v organizaciji sami kot tudi v siste-
mu, kar pomeni, da delujejo v vlogi prenosnika
informacij.
Toda tudi delovno silo je treba podobno kot druge
prvine najprej priskrbeti in nato πe usposobiti. To

pa je povezano s stroπki, ki jih oznaËujejo raËuno-
vodje kot stroπke dela. Mednje sodijo stroπki delo-
vanja kadrovske sluæbe, usposabljanja zaposlenih
za opravljanje dela, prejemki zaposlenih, dajatve
za socialno varnost in druge dajatve, ki so odvisne
od prejemkov delavcev, bonitete in stimulacije,
neobvezne dajatve podjetja za dodatno socialno
varnost zaposlenih in razna povraËila stroπkov, ki
jih imajo delavci pri opravljanju svojih dolænosti.
Med Ëlovekom in preostalimi prvinami poslovnega
procesa torej je neka podobnost, saj so vse pove-
zane s stroπki, obenem pa obstaja med njimi veli-
ka razlika - Ëloveπkih zmoænosti namreË ni mogoËe
natanËno vrednostno izraziti. Prej naπteti stroπki
ne poveËujejo nujno sposobnosti Ëloveka, temveË
je ta odvisna predvsem od posameznika in od po-
djetja ter od tega, koliko so pripravljena vlagati v
svojo delovno silo. ≈Cilj ravnanja z zaposlenimi je
prispevati k poveËanju vrednosti organizacije; to
doseæemo z optimiranjem vrednosti zaposlenih.
Najpomembnejπi kriterij uspeπnosti organizacije
je sprememba (torej poveËanje) vrednosti zaposle-
nih v njej,« meni Franko Milost.

Faze ravnanja z zaposlenimi
©tevilne raziskave, ki jih povzema omenjeni avtor,
so pokazale, da so za podjetja, predvsem pa za ra-
Ëunovodje, pri sprejemanju poslovnih odloËitev
pomembne predvsem naloæbe, ki imajo ugodnejπe
finanËne posledice za organizacijo. Tako informa-
cije o vrednosti zaposlenih in naloæb v zaposlene
niso niti vkljuËene v raËunovodske izkaze, vsaj ne-
posredno ne. Toda praksa je pokazala, da so ti
podatki za podjetje nadvse pomembni, saj lahko z
njihovo pomoËjo usmerja kadrovsko politiko in s
tem tudi ustrezno poveËa svoj dobiËek. Vrednote-
nje zaposlenih je torej kljuËnega pomena za razvoj
organizacije, to nalogo pa naj bi izpolnili raËuno-
vodje s sistemom raËunovodstva Ëloveπkih zmo-
ænosti, ki ne ponuja le informacij o zaposlenih,
temveË oblikuje tudi filozofijo ravnanja z njimi.
Omenjeni avtor tako ponuja faze ravnanja z de-
lovno silo - prva je faza pridobitve, sledijo razvoj
razmestitev, ohranitev, ovrednotenje in nagrajeva-
nje zaposlenih. Prva obsega izbiro in najem zapo-
slenih, ki lahko zadovoljijo tako zdajπnje kot tudi
prihodnje potrebe po delovni sli v podjetju, toda
za to je treba zelo dobro poznati cilje podjetja in
paziti na ohranitev primernega razmerja med na-
Ërtovanimi stroπki in priËakovanimi koristmi, me-
ni Franko Milost. Podjetje mora biti zato dobro
obveπËeno o zaposlenih, saj na podlagi tega obli-
kuje predraËun stroπkov, ki bodo nastali z iska-
njem nove delovne sile, obenem pa mora oblikova-
ti merila, ki bodo v pomoË pri izbiri slednje. 
V fazi razvoja je treba odgovoriti na vpraπanje, ali
je bolj ustrezno poiskati ljudi zunaj podjetja ali pa
za nove naloge zgolj usposobiti æe zaposlene. Tudi
pri tem so kajpak odloËilnega pomena stroπki.

Zadovoljstvo vodi k uspehu
Razmestitev zaposlenih je proces razporejanja de-
lavcev na ustrezna delovna mesta, pri tem pa je
treba paziti, da je ta korak narejen Ëim bolj uËin-
kovito oziroma na podlagi usposobljenosti ljudi
(dejavnik produktivnosti zaposlenega), da so za-
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posleni motivirani za uËenje (dejavnik razvoja de-
lavca) in da bodo na novih poloæajih tudi zadovo-
ljevali svoje æelje in potrebe (dejavnik osebnega
zadovoljstva). Brez upoπtevanja navedenih dejav-
nikov je namreË prerazporeditev neuspeπna in po-
djetju prej πkodi kot koristi.
Naslednja faza, ohranitev zaposlenih, teæi k ohra-
njanju delovnih sposobnosti zaposlenih kot posa-
meznikov in kot celote v podjetju. »e je ogroæena,
lahko povzroËi velike stroπke, poudarja avtor. »e,
denimo, vodja oddelka pritiska na zaposlene, naj
poveËajo produktivnost in zmanjπajo stroπke, bo
to slabo vplivalo na medËloveπke odnose, motiva-
cijo zaposlenih in podobno, kar bo povzroËilo ne-
zadovoljstvo. Zaradi tega se zna zgoditi, da bodo
zaposleni zaËeli odhajati iz podjetja, zato jih bo
moralo nadomestiti, to pa bo privedlo do mnogo
viπjih stroπkov. Zato potrebuje podjetje ustrezen
sistem notranjega nadzora, s katerim ugotavlja
stopnjo zadovoljstva ter na podlagi tega tudi
ustrezno in pravoËasno ukrepa.

Nedenarno vrednotenje zaposlenih
Vrednotenje zaposlenih je proces, s katerim æeli-
mo ugotoviti njihovo zdajπnjo in prihodnjo vred-
nost za podjetje. Toda pri tem niso pomembna
zgolj denarna merila, ki se najpogosteje upora-
bljajo, temveË tudi nedenarna, piπe avtor. Pri sled-
njem poskuπamo ovrednotiti znanje in izkuπnje
zaposlenih, njihovo uspeπnost pri delu, potenciale,
vedenje ter subjektivno priËakovano korist. ©e
zlasti pomembno je vrednotenje znanja in izku-
πenj, saj lahko na podlagi tega ocenimo delovni
potencial zaposlenih, obseg in kakovost storitev,
ki jih je mogoËe priËakovati od njih, meni Milost.
Sicer pa lahko nedenarno vrednotenje v nekaterih
primerih nadomesti tudi denarno, denimo, pri
razporejanju zaposlenih, v veliko pomoË je kaj-
pak tudi pri sprejemanju poslovnih odloËitev.
Uspeπnost ugotavljamo na razliËne naËine, med
katerimi sta najpomembnejπa ocenjevanje in ra-
zvrπËanje. Prvi ugotavlja umske sposobnosti posa-
meznika, njegovo strokovno znanje in motivira-
nost, vpliv na medËloveπke odnose, njegove sposo-
bnosti presojanja in podobno. RazvrπËanje pa je
ocenjevanje glede na predpostavljeno kakovost.
Tako je mogoËe razvrstiti zaposlene na razliËna
delovna mesta.
Zadnja faza - nagrajevanje -, ki obsega plaËo, na-
predovanje in priloænostne nagrade, je neloËljivo
povezana z vrednotenjem. Ustrezno ugotovljena
vrednost zaposlenih je namreË podlaga za obliko-
vanje sistema nagrajevanja v podjetju.
»etudi ocenjujejo podjetja svoje zaposlene pred-
vsem skozi prizmo dobiËka oziroma stanja v bla-
gajni, je tak naËin velikokrat zelo pomanjkljiv, saj
vrednoti zaposlene le v pogledu stroπkov, ne pa tu-
di glede na njihove sposobnosti, uËinkovitost in
znanje, ki jih ni mogoËe neposredno izmeriti.
Franko Milost tako poudarja pomen raËunovod-
stva Ëloveπkih zmoænosti, ki ne ocenjuje zaposlene
le v luËi stroπkov, temveË tudi glede na njihovo
vrednost za podjetje.

Simona Bandur
Povzeto po knjigi Franka Milosta RaËunovodstvo Ëloveπkih zmoænosti

EVROPSKA UNIJA
SPORNO PREDSEDOVANJE UNIJI
NaËin predsedovanja v razπirjeni in institucional-
no prenovljeni Evropski uniji πe vedno buri Ëlani-
ce, zato so na nedavnem sreËanju Evropske kon-
vencije, ki pripravlja skupno ustavo, najveË pozor-
nosti namenili prav tej temi. Predstavniki Benelu-
ksa tako predlagajo, da bi zvezo πe naprej po πest
mesecev vodila posamezna Ëlanica, predsedovanje
sveta Unije za sploπne zadeve pa bi zaupali pred-
sedniku Evropske komisije ter vodenje sveta za zu-
nanje zadeve zunanjemu ministru Unije. Na tak
naËin bi po njihovem mnenju zadostili zahtevam
po kontinuiteti in koherentnosti. Svet EU naj bi,
kot predlagajo, odloËitve (razen v primerih, ko bi
ustava doloËala drugaËe) sprejemal s kvalificirano
veËino oziroma s podporo dræav Ëlanic, ki sestav-
ljajo najmanj tri petine prebivalcev Unije. Poleg
tega so omenjene tri dræave pripravljene sprejeti
predlog, po katerem bi πtela komisija najveË 15
komisarjev, vkljuËno z zunanjim ministrom EU,
ki bi bil tudi podpredsednik komisije, in prav toli-
ko Ëlanov, ki pa ne bi imeli glasovalne pravice,
temveË le posvetovalno vlogo. S tem bi vsaka dræa-
va sicer dobila svojega komisarja, vendar pa bi
lahko glasovala le polovica med njimi, oba dela pa
naj bi se izmenjavala po sistemu enakopravne ro-
tacije. Tako bi po mnenju predstavnikov Belgije,
Luksemburga in Nizozemske omogoËili, da se
ohrani uËinkovitost institucije. Z omenjenim naËr-
tom so æeleli potolaæiti predvsem manjπe Ëlanice
Unije, ki se bojijo, da bodo po πiritvi izgubile svo-
jega komisarja. Podobne zamisli kot dræave Bene-
luksa je predstavila tudi Evropska komisija, ki pa
je predlagala πe, da bi moËan predsednik komisije
lahko sam prestavljal in imenoval komisarje iz
enega dela v drugega, vendar pa meni, da bi mo-
rali glasovalno pravico obdræati vsi Ëlani instituci-
je. Pri tem kaæe dodati, da veËina manjπih Ëlanic
Unije nasprotuje zamisli predsednika Evropske
konvencije o vzpostavitvi poloæaja predsednika
EU, ki naj bi zastopal vlade dræav Ëlanic. VeËje
Ëlanice ta predlog podpirajo, zato se æe stekla po-
gajanja, ki naj bi prinesla kompromisno reπitev.
STA

DENAR ZA POPRAVILO TE NIKOLA TESLA
Evropska unija je v okviru programa pomoËi za
obnovo, razvoj in stabilizacijo Zahodnega Balka-
na (CARDS) namenila Srbiji in »rni gori 242,5
milijona evrov pomoËi za leto 2003. Sredstva so
namenjena gospodarskemu prestrukturiranju in
izvedbi nujnih reform, programom, ki bodo pospe-
πevali uËinkovite oblike vodenja in ustanovitev in-
stitucij, gospodarskemu in druæbenemu razvoju
ter izoblikovanju civilne druæbe. NajveË denarja -
141 milijonov evrov - bo razdeljenih med tri po-
droËja: energijo (69 milijonov), okolje (12,5 mili-
jona) in transport (4,5 milijona). Sredstva za pr-
vo skupino so namenjena predvsem popravilu ter-
moelektrarne Nikola Tesla ter uvajanju sodobnih
naËinov vodenja, v okviru druge skupine pa naj bi
razvili potrebne institucije in pripravili nacional-
ni program ter njegove lokalne razliËice za sanaci-
jo okolja, predvsem omejevanje πkodljivih virov
onesnaæevanja. STA
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Mag. ©tefe je v okviru poslovnega
odbora za gradnjo malih hidroe-
lektrarn pri Elektrogospodar-
stvu Slovenije prenaπal izkuπnje
o gradnji in ohranjanju malih vo-
dnih proizvodnih virov, ki s poso-
dobitvijo, avtomatizacijo in eko-
loπko vpetostjo v prostor proi-
zvajajo ekoloπko najbolj Ëisto
≈zeleno elektriko«. Te male HE
so πe vedno vzor in vzorec za ve-
Ëje izkoriπËanje vodnega potenci-
ala na manjπih vodotokih, ki ga
danes izrablja 105 malih elek-
trarn na Gorenjskem. S sodelav-
ci je uresniËil projekt samosin-
hronizacije malih hidroelek-
trarn; z obremenilnimi diagrami
in preizkuπanji so sledili ustrezni
izrabi jalovih moËi in pri tem
upoπtevali determinirane preto-
kovne obteæbe. Prva cevna turbi-
na v Jugoslaviji je bila kot ekspe-
riment postavljena prav v HE Sa-
va Kranj, pridobljene izkuπnje
pa bodo πe lahko v pomoË pri nji-
hovi nadaljnji uporabi in pravil-
nem izkoriπËanju naπih vodoto-
kov.
Zelo pomembno je, da so pri po-
segih v prostor pri gradnji vozli-
πËnih distribucijskih razdelilnih
transformatorskih postaj, pove-
zanih v 110 kV daljnovodne zan-
ke, kot sta v Kranju RTP Zlato
polje in RTP Labore, upoπtevali
okoljevarstvene vidike. Z gra-
dnjo sodobnih stikaliπË z zaprtim
plinskim sistemom SF6, obnovo

srednjenapetostne distribucijske
mreæe s prehodom iz 10 na 20 kV
obratovalno napetost, zamenjavo
nadzemnih vodov s kabelskim
omreæjem, z zdruæitvijo poslovno
tehniËne dejavnosti na skupni lo-
kaciji v novi poslovni stavbi na
Primskovem v Kranju, z vizijo
novega distribucijskega centra
vodenja je mag. Drago ©tefe po-
vezal elektroenergetske, teleko-
munikacijske in sodobne infor-
macijske poti in storitve.
Organizacijski in poslovni izzivi v
zadnjem desetletju so zahtevali
preoblikovanje druæbenega po-
djetja v delniπko druæbo. Dejav-
no vkljuËevanje delavcev pri sou-
pravljanju, pa tudi priprave za
delovanje v novih razmerah v od-
prtem evropskem okolju so bile
naloge mag. ©tefeta.
In πe πtevilne dodatne naloge, ki
jih je mag. Drago ©tefe uresniËe-
val tudi v dræavnih in strokovnih
institucijah ter zdruæenjih. Bil je
predsednik izvrπnega sveta obËi-
ne Kranj, sodeloval je v nadzor-
nih organih delniπkih druæb, bil
delegat v svetu Fakultete za elek-
trotehniko Univerze v Ljubljani,
bil Ëlan upravnega odbora Gos-
podarske zbornice Slovenije,
predsednik Zdruæenja za energe-
tiko Slovenije, Ëlan Planiπkega
komiteja, vodil je odbor za elek-
trifikacijo Bolniπnice Franja, de-
javno deloval v raznih organih
SNK WEC, sedaj pa deluje tudi v
projektnem svetu za celostno
ureditev starega Kranja. Mag.

©tefe je namreË dejaven ne le v
kulturnih ustanovah, temveË tu-
di pri ohranjanju naπe zgodovin-
ske in kulturne dediπËine. Ome-
nimo samo kompleksno spomin-
sko ureditev Udinega borπta. Je
tudi velik ljubitelj, narave, gora.
Kot je nekoË sam dejal, se veseli
uspeha znanih in neznanih ljudi,
ki na ta naËin ustvarjajo prija-
znejπe okolje.

Miro Jakomin,
Drago Papler
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Foto Drago Papler

Nadaljevanje s strani 28

Mag. Drago
©tefe v krogu
sodelavcev
druæbe
Elektro
Gorenjska.

Mag. Drago ©tefe je s svojim
dosedanjim delovanjem vidno
zaznamoval podroËje razvoja
elektroenergetske dejavnosti,
tako lokalno kot πirπe v dræa-
vi, pa tudi podroËje ohranja-
nja kulturne in zgodovinske
dediπËine. Po veË kot 40 letih
uspeπnega dela bo 30. septem-
bra 2003 odπel v pokoj, po
sklepu vlade pa bosta 1. okto-
bra novo delovno dolænost v
druæbi Elektro Gorenjska
prevzela Joæe Knavs, predsed-
nik uprave, in mag. Andrej
©uπterπiË, Ëlan uprave.
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eter PetroviË, direktor
delniπke druæbe Elektro
Celje, je na podlagi do-
stopnih podatkov poja-

snil, da je bil pomemben vir ener-
gije v mestu Celje zgrajen leta
1910 za potrebe Tovarne emajli-
rane posode, in sicer v izvedbi
dveh parnih kotlov in turbine
moËi 300 kW ter generatorja 300
kVA. Inπtalirana moË je zadosto-
vala za tovarno, preseæek pa je
lastnik Westten zaËel prodajati
mestu Celje. Mestni svet obËine je
iskal reπitev za elektrifikacijo me-
sta in to nalogo zaupal podjetju
Mestne elektrarne Celje, ki je za-
æivelo v letu 1913. Razvoj podje-
tja Elektro Celje sega v leto 1913,
ko je bila z nastankom Mestne
elektrarne v Celju ustanovljena
prva tovrstna gospodarska orga-
nizacija za oskrbovanje upora-
bnikov elektriËne energije na oæ-
jem okoliπu mesta.

Posodobitev
DCV Elektro Celje 
Kot je povedal pomoËnik direk-
torja Rade KneæeviË, so se lotili
posodobitve distribucijskega cen-
tra vodenja Elektro Celje, in si-
cer so trenutno v sklepni fazi pri-
prav. Pred njimi je skorajπnji
podpis pogodbe z izbranim doba-

viteljem, kar po nakljuËju sovpa-
da s praznovanjem 90-letnice or-
ganizirane preskrbe z elektriËno
energijo v Celju. Tudi obstojeËi
distribucijski center vodenja ima
Ëastitljivo starost. Leta 1966 so
bile vgrajene prve telemehanske
konËne naprave Iskra TME66 v
nekaj objektih, kjer je do takrat
morala biti posadka, in v DCV-
ju. Po prvotnih telemehanikah,
ki so bile zgrajene v diskretni
tranzistorski tehniki, so priπle
naprave z integriranimi vezji in
mikroraËunalniki, v devetdesetih
letih pa so le-te zamenjale napra-
ve tretje generacije daljinskega
vodenja, ki temeljijo na uporabi
standardnih osebnih raËunalni-
kov, lokalnih omreæij in pro-
gramskega produkta Scada. VeËi-
na sedanjih naprav obratuje ne-
prekinjeno od leta 1992, zato je
tehnoloπka zastarelost opreme
nujno narekovala posodobitev
DCV-ja.
Podjetje Elektro Celje je 11. ok-
tobra lani v Uradnem listu obja-
vilo javni razpis za oddajo naro-
Ëil za dobavo tehnoloπke opreme
za prenovo distribucijskega cen-
tra vodenja in oddaljenih delov-
nih mest Slovenj Gradec in Kr-
πko. Postopek izbire je skupaj s
pritoæbenim postopkom enega od

neizbranih ponudnikov pred dr-
æavno revizijsko komisijo trajal
sedem mesecev. Izbira dobavite-
lja z javnim razpisom je ob æe
znanih teæavah, ki so jih doæivela
v svojih razpisih vsa elektrodi-
stribucijska podjetja v Sloveniji,
imela to prednost, da so ponudni-
ki iz razpisa v razpis niæali cene,
tako da so se na koncu celo pre-
polovile. Med tremi ponudniki je
bil izbran dobavitelj C&G, d.o.o.
Ljubljana, ki bo dobavo uresniËil
skupaj s podjetjema Iskra Siste-
mi, d.d., Ljubljana in PSI AG,
Aschaffenburg, ZRN.
Poleg glavnega razloga, to je za-
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ELJSKA DISTRIBUCIJA

PRAZNUJE 90-LETNICO
C

V delniπki druæbi Elektro Celje letos praznujejo
90-letnico organiziranega in strokovno vodenega
distribuiranja elektriËne energije. Med pomembne
dogodke, ki sovpadajo s praznovanjem visoke oble-
tnice, sodijo πe zlasti skorajπnji podpis pogodbe o
prenovi distribucijskega centra vodenja, postavitev
nove razdelilne transformatorske postaje 110/20
kV Laπko in 50-letnica Elektrotehniπkega druπtva
Celje. Praznovanju, ki je ob koncu maja doseglo
vrhunec s slavnostno prireditvijo, dajejo vsebinsko
teæo tudi drugi pomembni projekti na poslovnem,
tehniËno-tehnoloπkem in investicijskem podroËju.

P
Foto Miro Jakomin

Peter PetroviË, direktor Elektra Celje.
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starelosti naprav, je πe veË drugih
stvari, ki govorijo v prid posodo-
bitvi sistema daljinskega vodenja
v elektrodistribuciji. Poleg apli-
kacij, ki so znane pod imenom
Scada, bodo zaËeli intenzivno
uporabljati funkcije DMS (Di-
stribution Management System).
Slednje bodo poleg avtomatizaci-
je omogoËile prevzemanje novih
obveznosti, ki jih ima Elektro Ce-
lje v razmerah deregulacije trga
elektriËne energije, zmanjπanje
izgub v elektroenergetskem om-
reæju, analizo razliËnih parame-
trov omreæij, hitrejπe odkrivanje
napak, avtomatizacijo SN omre-
æja in boljπe servisiranje odje-
malcev elektriËne energije.
Posodobitev DCV Elektro Celje
bo predvidoma konËana do juni-
ja 2004, operativno pa bodo nove
naprave zaæivele ob koncu leta
2003, seveda Ëe bodo pravoËasno
in kakovostno pripravljeni vsi
vhodni podatki, kar je obseæna
naloga, s katero se ukvarjajo æe
nekaj Ëasa.

UËinkovitejπa oskrba
na obmoËju Laπkega
Po besedah Alojza MaËka, vodje
sluæbe razvoja in investicij, v tem
Ëasu v Elektru Celje konËujejo
tudi dela v novi RTP 110/20 kV

Laπko, ki bo sluæila za distribu-
cijsko napajanje z elektriËno
energijo na πirπem obmoËju La-
πkega. RTP je zasnovana kot da-
ljinsko voden in nadzorovan ob-
jekt brez posadke. Pri izvedbi te
postaje je sodelovalo veË izvajal-
cev, ki so bili izbrani v skladu z
Zakonom o javnih naroËilih. Za-
radi prostorske omejitve bo po-
staja vkljuËena na obstojeËe dvo-
sistemske 110 kV zbiralnice v
RTP 110/35 kV Laπko, ki je v
upravljanju Elesa. Tako bo nova
postaja tehnoloπko podaljπanje
obstojeËe postaje in povezana na
110 kV strani na skupno obrato-
vanje daljnovodov 110 kV. 
V RTP 110/20 kV Laπko se bo
energija transformirala na nape-
tost 20 kV in se v stikaliπËu razde-
lila na posamezne 20 kV izvode.
Predvideni so 20 kV kabelski
izvodi, ki bodo napajali distribu-
cijske transformatorske postaje
na πirπem obmoËju Laπkega. No-
va postaja bo tudi omoËila rezer-
vno napajanje sosednjih obmo-
Ëij. Z zgraditvijo nove RTP bo
omoËen postopen prehod iz 35 kV
in 10 kV distribucijskega omreæja
na enotni 20 kV napetostni nivo.
RTP Laπko obsega 110 kV zuna-
nje stikaliπËe v prostozraËni
izvedbi, 20 kV notranje stikaliπËe

in komandni prostor s pomoæni-
mi prostori. Transformacija bo
izvedena z dvema transformator-
jema 110/20 kV, moËi 20 MVA.
Poleg tega v podjetju Elektro Ce-
lje na investicijskem podroËju
uresniËujejo πe veË drugih po-
membnih projektov, o katerih
smo v Naπem stiku æe pisali. Veli-
ko prizadevanj namenjajo tudi
kakovosti; prav zdaj se tru-
dijo pridobiti certifikat ISO
9001/2000. Kot predvidevajo,
naj bi certifikacijsko presojo
opravili v oktobru. Dobro se za-
vedajo, da se je treba v novih gos-
podarskih razmerah obnaπati tr-
æno, med adute na trgu pa sodi
tudi certifikat kakovosti. 

50 let Elektrotehniπkega
druπtva Celje 
S praznovanjem 90-letnice distri-
buiranja elektriËne energije na
oæjem in πirπem obmoËju Celja le-
tos sovpada tudi 50-letnica Elek-
trotehniπkega druπtva Celje, ki
ga vodi SreËko Maπera. Druπtvo,
v katerem je trenutno okrog 450
Ëlanov, sodi v sam vrh elektrote-
hniπkih druπtev Slovenije. Znano
je po izredno razgibanih strokov-
nih, izobraæevalnih in druæabnih
dejavnostih. Doslej je pripravilo
æe veË kakor 130 strokovnih eks-
kurzij po vsem svetu, na katerih
so si Ëlani ogledali πtevilne elek-
troenergetske objekte in se hkra-
ti seznanili z novostmi na podro-
Ëju svetovne energetike. Prof. dr.
Marko JagodiË, predsednik Elek-
trotehniπke zveze Slovenije, je v
zvezi z delovanjem tega druπtva
poudaril naslednje: ≈Malo je or-
ganizacij v Sloveniji in po svetu,
ki se lahko pohvalijo z veË deset-
letji uspeπnega dela. Elektroteh-
niπko druπtvo Celje prav gotovo
sodi med najboljπe v slovenski
elektrotehniki, kar neprekinjeno
dokazuje s svojimi doseæki in us-
pehi tako na strokovnem kot dru-
æabnem podroËju æe 50 let.«

Miro Jakomin
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Foto Elektro Celje

Prof. dr.
Marko JagodiË,

predsednik
Elektrotehniπke
zveze Slovenije,
je na slavnostni

prireditvi ob
50-letnici

Elektrotehniπkega
druπtva Celje,

ki je 18. aprila
2003 potekala v
hotelu ©torman,

izroËil plaketo
predsedniku

druπtva SreËku
Maπeri (na levi

strani).
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rof. dr. Ferdinand Gubi-
na (rojen 16. maja 1939)
je diplomiral leta 1963 in
doktoriral leta 1972 na

Fakulteti za elektrotehniko v
Ljubljani. V letih 1963-1988 je
bil zaposlen na Elektroinπtitutu
Milan Vidmar v Ljubljani, od le-
ta 1977 je vodil oddelek za vode-
nje in delovanje elektroenerget-
skih sistemov. ≈Na Elektroinπti-
tutu Milan Vidmar sem se ukvar-
jal z vpraπanji naËrtovanja, delo-
vanja, vodenja in zaπËite elektro-
energetskih sistemov. Opravlje-
nih je bilo okrog 120 raziskav. Na
Fakulteto za elektrotehniko sem
priπel iz EIMV leta 1988, prej
sem delal samo na podiplomskem
πtudiju, tako da sem najprej de-
lal za gospodarstvo, potem pa te
izkuπnje pri reπevanju proble-
mov prenesel iz praktiËnih reπi-
tev na fakulteto in to izobraæeval-
no ustanovo spet povezal z gospo-
darstvom,« pravi dr. Ferdinand
Gubina, ki je postal redni profe-
sor Fakultete za elektrotehniko
leta 1987.

Predavatelj o razvoju,
vodenju
in delovanju sistemov 
Prof. dr. Ferdinand Gubina na
Fakulteti za elektrotehniko v
Ljubljani predava delovanje si-
stemov, razvoj sistemov, vodenje

in zaπËito sistemov in prehodne
pojave, ki se lahko ob izpadu
agregatov dogajajo. Bistveni cilj
regulacije je zanesljivost sistema,
da zagotavlja nemoteno dobavo
elektriËne energije, da morebit-
nih posameznih izpadov agrega-
tov porabniki ne bi obËutili. ≈Na
fakulteti vzgajamo πtudente z in-
æenirsko logiko s teoretiËnim pri-
stopom za potrebe elektroenerge-
tike. Naπa naloga je dati πtuden-
tom teoretiËne podlage, njihova
uporaba pa se zrcali v seminarjih
in v diplomskih nalogah, ki so v
veËjih merah vezane na njihove
πtipenditorje, s katerimi skupaj
doloËimo teme. ©tudentje prido-
bljeno teoretsko znanje veËinoma
uporabijo pri reπevanju prakti-
Ënih vpraπanj problemov,« razla-
ga prof. dr. Ferdinand Gubina. S
svojimi referati je v osemdesetih
letih tvorno sodeloval na posveto-
vanjih Jugoslovanskega komiteja
Cigre. Na 20. posvetovanju elek-
troenergetikov v Neumu, aprila
1991, je na predlog ©tudijskega
komiteja 39 prejel plaketo Juko
Cigre. V znamenju 70-letnice med-
narodne konference za velika
elektriËna omreæja Cigre s sede-
æem v Parizu (ustanovljena je bi-
la leta 1921) in 40-letnice Juko
Cigre pa je bilo takratno posve-
tovanje tudi zadnje v takratni 
skupni dræavi (ustanovljena je

bila leta 1951 v Ljubljani, prvi
predsednik je bil akademik dr.
Milan Vidmar).

Prvi in Ëastni
predsednik Sloko Cigre
Po osamosvojitvi Slovenije si je
prof. dr. Ferdinand Gubina sku-
paj s prof. dr. Antonom Ogorev-
cem in mag. Kreπimirjem Baki-
Ëem prizadeval ustanoviti samo-
stojen Slovenski nacionalni komi-
te Cigre, kot del mednarodne or-
ganizacije za velike elektroener-
getske sisteme s sedeæem v Pari-

ROF. DR. FERDINAND GUBINA -
O»E SLOKO CIGRE
P

©tiridesetletna poklicna pot prof. dr. Ferdnanda
Gubine je raznolika, po univerzitetni diplomi se je
ukvarjal z raziskovalnimi projekti za potrebe gos-
podarstva, po desetletju doktoriral in po 25 letih
dela izziv naπel v pedagoπkem poklicu kot univer-
zitetni profesor moËnostne elektrotehnike. Bil je
med soustanovitelji Sloko Cigre, kateremu je v pr-
vem desetletju dal pomemben peËat, danes je nje-
gov Ëastni predsednik.

P
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Prof. dr. Fer-
dinand Gubi-
na je v πtirih
desetletjih pre-
hodil strokovno
in izobraæeval-
no pot elektro-
energetika, od
raziskovalca do
univerzitetnega
profesorja.

Foto Drago Papler
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zu. ≈Te velike organizacije so ze-
lo vztrajnostne in teæko prepo-
znajo nove dræave, vendar nam
je v nekaj mesecih uspelo te upo-
re in nenaklonjenost premagati
in prepriËati druge Ëlanice Cigre
za enakopravno priznanje, nato
smo zaËeli vzpostavitev slovenske
organizacije Cigre. Sedemnajste-
ga marca 1992 smo imeli ustanov-
no skupπËino in izvolili prvi slo-
venski nacionalni komite Cigre,
ki sem mu predsedoval. S tem se
je tudi slovenska elektroenerget-
ska stroka neposredno povezala z
Mednarodnim pariπkim komite-
jem za velika elektroenergetska
omreæja Cigre.« Od vsega zaËet-
ka si je dr. Gubina prizadeval, da
je cilj delovanja Cigre razvoj teh-
niπkih znanj, izmenjava izkuπenj
in informacij med strokovnjaki,
ki delujejo na podroËju visoko-
napetostnega energetskega siste-
ma. Na podroËju razvoja opreme
ter delovanja, razvoja in vzdræe-
vanja elektroenergetskih siste-
mov je igrala Cigre pomemb-
no vlogo. Med elektroenergetiki
po svetu slovi Cigre kot zdruæe-
nje z najviπjim strokovnim ran-
gom. ≈V dveh mandatnih obdob-
jih od leta 1992 do 2001 smo se
sreËevali z organizacijskimi in
strokovnimi teæavami. Najprej je
bilo vpraπanje delovanja sistema
po osamosvojitvi, kajti elektro-
energetski sistem je pri nas ostal z
velikimi enotami, ki so dosegale
do tretjino porabe, in izpad take
enote je bil silno teæaven za obra-
tovanje. Poleg tega smo se ukvar-
jali z izgradnjo sistema, pred-
vsem pripravo gradenj hidro-
elektrarn na spodnji Savi in pri
tem poskuπali dati usmeritve na-
πim Ëlanom inæenirjem. Lotili
smo se oblikovanja slovenskega
slovarja IEC, kajti s samostojno-
stjo smo potrebovali tudi sloven-
sko izrazoslovje. Prenaπali smo
znanje na mednarodno raven in v
obratni smeri - z nje znanstvene
izsledke uporabljali in jih vklju-
Ëevali v naπe elektroenergetske
projekte.«
≈V desetletju samostojnega dela
smo delovali v 16 πtudijskih ko-
mitejih. Naπ namen je bil dvigniti
pismenost in dejavno udeleæbo
naπih strokovnjakov. Pred veË
kot desetletjem, ko je bila Slove-
nija πe del nekdanje Jugoslavije,
je za ta dræavna posvetovanja
pripravilo strokovne referate
najveË 10 do 20 ljudi. To πtevilo

se je s samostojnim slovenskim
komitejem Cigre podeseterilo, saj
so se na 6. konferenco Sloko Ci-
gre, ki bo od 26. do 30. maja letos
v Portoroæu, uvrstili 203 stro-
kovni referati. V starih Ëasih
nam ni uspelo spodbuditi naπih
strokovnjakov, da bi prikazali
svoje izkuπnje in s tem omogoËili
πirjenje znanja in izkuπenj. S slo-
vensko stanovsko organizacijo pa
sta tudi zavest in pripravljenost
za πtudijski pristop v pisni obliki
narasli, kar je velik korak v pre-
poznavnosti naπe stroke in identi-
tete tako v domaËih kot v medna-
rodnih krogih. Slovenci smo se
moËno uveljavili, saj smo v sko-
raj vseh vodilnih telesih medna-
rodne organizacije,« pravi prvi
in Ëastni predsednik Sloko Cigre
prof. dr. Ferdinand Gubina. Da-
nes je Slovenski nacionalni komi-
te Cigre organiziran v okviru Slo-
venskega druπtva elektroenerge-
tikov in ima 220 individualnih
Ëlanov in 30 podpornih Ëlanov -
podjetij, zadnji dve leti, po peti
konferenci na Bledu, pa mu
predseduje mag. Vekoslav Koro-
πec, direktor Elesa. Med 80 dræa-
vami je Slovenija po intelektual-
nem potencialu solidno udeleæe-
na v mednarodnih druæbi stro-
kovnjakov. Po Ëlanstvu smo moË-
no zastopani v Pariπkem Cigre, v
πtudijskih komitejih in delovnih

skupinah, ki obravnavajo naj-
bolj vroËe teme (na primer uvaja-
nje trga in zaraËunavanje pri de-
lovanju sistema in podobnih
vpraπanjih), kjer sodeluje deseti-
na naπih ljudi.« 

Denarni in energetski tok 
≈Revolucionarno spremembo je v
slovenski elektroenergetski si-
stem prinesel nov pojem - trg z
elektriËno energijo. Ta velika
prelomnica je nastala, ker se je v
svetu zaËela velika globalizacija
industrije in globalizacija gospo-
darstva in Slovenija ni mogla
ostati izjema. Evropska unija je
to prevzela in naloæila tudi Slove-
niji, da se je ustrezno organizira-
la. Sprememba je predvsem v to-
ku denarja in ne toliko v tehniË-
nih problemih. Vsi tehniËni pro-
blemi vzdræevanja, kakovosti,
zanesljivosti delovanja elektro-
energetskega sistema so ostali, po-
javile so se πe dodatne naloge, kot
so prepoznavanje kupcev in pro-
dajalcev ter njihovo odstopanje
od voznega reda - to pa je æe tisti
del, ki zajema tok denarja, ki je
sedaj povsem drugaËen. Zato se
je tudi moralo naπe elektrogospo-
darstvo ustrezno organizirati,«
ugotavlja prof. dr. Ferdinand
Gubina in nadaljuje: ≈Konku-
renca je prvi pogoj za delovanje
trga. V Sloveniji nimamo veliko
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Generalni se-
kretar Sloko
Cigre Kreπe-
mir BakiË je
na 5. konfe-
renci na Ble-
du Ëastnemu
predsedniku
prof. dr. Fer-
dinandu Gu-
bini, v zahva-
lo za delo na
podroËju elek-
troenergetike,
podelil kipec
akademika
dr. Milana
Vidmarja,
delo kiparja
Mihe KaËa.
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proizvajalcev, kar so delne teæa-
ve. Odpiranje trga na hitro je
tvegano, ker so se v Evropi grupi-
rale æe velike enote, velika podje-
tja, ki skuπajo pod sebe potegniti
veliko πtevilo proizvajalcev. So
zelo prilagodljiva pri oblikovanju
cen, dobavi kakovostne elektriË-
ne energije in zanesljivosti. Ob 
izpadu enega agregata imajo na
zalogi πe vrsto drugih agregatov.
Pri nas je bila situacija teæja, na-
πa razdrobljena proizvodna po-
djetja bi ob izpadu agregatov mo-
rala kupiti nadomestno energijo,
ki je draæja. Zato so bila potreb-
na zdruæevanja proizvodnje v
moËnejπi hidro-termo holding.« 
Na Fakulteti za elektrotehniko so
razvili paket Elmas, s katerim je
mogoËe simulirati træno moË, to-
rej zdruæevanje posameznih po-
nudnikov energije na trgu. Z
njim se lahko pripravljajo napo-
vedi in scenariji glede na mogoËe
dogodke na trgu. Naπi strokov-
njaki sodelujejo na posebnih
konferencah s podroËja vodenja
in zaπËite. Pomagajo jugovzhod-
nemu delu Evrope in Balkanu pri
uvajanju trga in novih idej.
≈Slovenija je ob razpadu Jugo-
slavije in uniËenju nekaterih vo-
dov prevzela regulacijsko nalogo
proti interkonekciji UCTE.
Glavni cilj je, da se vzpostavi pot
z energijo in moænost njene izme-
njave in trgovanja preko Hrva-
πke do GrËije.«

©tudijski projekti
Prof. dr. Ferdinand Gubina je
objavil πest publikacij, med njimi
skupaj s prof. dr. Antonom Ogo-
relcem MatematiËno modeliranje

za potrebe vodenja in zaπËite
elektroenergetskega sistema (1981)
in Vodenje elektroenergetskega
sistema (1997). Sam in s soavtor-
ji je napisal 46 Ëlankov, 244 refe-
ratov, 125 πtudij in elaboratov ter
ima preko 60 znanstvenih citatov
v tujin revijah. Imel je vabljena
predavanja na univerzah Ohio
State, Ohio, Washington State,
Washington, Padova, in MIT,
Massachussets. Z vabljenima re-
feratoma je sodeloval na okroglih
mizah konferenc Sloko Cigre:
Elektrogospodarstvo in njegova
organizacija s tehniËnega vidika
na 2. konferenci Sloko Cigre v
Mariboru leta 1995 ter Raziskave
in izobraæevanje strokovnjakov
za izvedbo nacionalnega energet-
skega programa na 3. konfrenci
Sloko Cigre v Novi Gorici leta
1997.
Na konferenci Cigre v Parizu je
leta 2002 organiziral in vodil
okroglo mizo ≈Izobrazba elektro-
inæenirjev«. Leta 2000 je kot dru-
gi Slovenec (za prof. dr. Antonom
Ogorelcem in pred mag. Kreπe-
mirjem BakiËem) dobil najviπje
priznanje pariπke Cigre Distingu-
ished member za veË kot dvajset-
letno dejavno delo v mednarod-
nem Cigre, kjer je deloval kot
Ëlan πtudijskih komitejev 32, 38,
39 in sedaj C4. Na 5. konferenci
Sloko Cigre na Bledu je postal Ëa-
stni predsednik in po statutu Ëlan
Predsedstva za mandatno obdo-
bje 2001-2005 ter predsednik
©tudijskega komiteja E-izobraæe-
vanje.

Drago Papler
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Prvi in Ëastni
predsednik
dr. Ferdi-

nand Gubina
v druæbi s se-
danjim pred-

sednikom 
Sloko Cigre

mag. Vekosla-
vom Koroπ-

cem.
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CENA ENERGIJE NA BORZENU VI©JA KOT NA EEX

DELEÆ DNEVNEGA TRGA LETOS RASTE
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SKUPNI PROMET NA DNEVNEM TRGU IN VREDNOST SLOeX
ZA APRIL 2003

PRIMERJAVA CEN PASOVNE ENERGIJE
NA BORZENU IN EEX

PRIMERJAVA DELEÆEV DNEVNEGA TRGA V CELOTNI PORABI ELEKTRI»NE
ENERGIJE ZA PRVE ©TIRI MESECE LANSKEGA IN LETO©NJEGA LETA

Eden od kazalcev razvitosti in zrelosti trga z
elektriËno energijo je prav gotovo deleæ dnev-
nega trga v primerjavi s celotno porabo. Iz
grafa je razvidno, da je deleæ dnevnega trga v
celotni porabi pri nas od zaËetka letoπnjega le-
ta zrasel in je v zadnjih πtirih mesecih kar tri-
krat presegel 4 odstotke. Svetlejπi in niæji
stolpci, ki predstavljajo deleæ dnevnega trga v
celotni porabi lani, pa kaæejo, kako se je slo-
venski dnevni trg z elektriËno energijo razvil
in zrasel v enem letu. Ta relativni kazalec us-
peπnosti dnevnega trga nedvomno dokazuje,
da slovenski dnevni trg le ni tako majhen, kot
bi o tem morda lahko sklepali po absolutnih
πtevilkah. Tudi Ëe deleæ dnevnega trga v celot-
ni porabi pri nas primerjamo s tovrstnimi 
podatki za nemπki trg, smo lahko dokaj zado-
voljni. Dnevni trg na organiziranem trgu
EEX v NemËiji namreË sestavlja pribliæno
6-odstotni deleæ v primerjavi s celotno porabo
elektriËne energije. 

Graf prikazuje primerjavo cen slovenskega
dnevnega trga s cenami na nemπkem organizi-
ranem trgu EEX. Z zdruæitvijo EEX in LPX
je nemπka borza postala najveËja borza z
elektriËno energijo v Evropi, ter kot taka po-
meni pomembno referenco za primerjavo cen
in prometa. Kot je razvidno iz grafa, je giba-
nje cen za pasovno energijo na slovenski borzi
z elektriËno energijo dokaj skladno z giba-
njem cene pasovne energije na nemπki borzi
EEX, s tem, da so cene na Borzenu praviloma
nekoliko viπje. Poleg tega je krivulja cen na
Borzenu tudi nekoliko manj razgibana, saj
razlike v cenah energije med posameznimi
dnevi v tednu niso tako velike, kot so na EEX.

Aprila je meseËni promet na dnevnem trgu z
elektriËno energijo dosegel 41.662 MWh, kar
je 4,4 odstotka manj kot marca. Promet na
meseËni ravni je upadel predvsem zaradi slab-
πih rezultatov trgovanja v drugi polovici mese-
ca, medtem ko so bili dnevni izkupiËki v prvi
polovici zelo visoki. Tako je na zaËetku aprila
kazalo celo na rekorden meseËni promet, za-
radi vremenske otoplitve in zaradi manjπe po-
nudbe energije, ki je bila posledica remontov
nekaterih elektroenergetskih objektov v tem
Ëasu, pa je v drugi polovici meseca promet na
borzi moËno upadel. K upadu prometa je do-
datno prispevalo πe prazniËno obdobje v drugi
polovici meseca, zaradi Ëesar je bilo tudi pov-
praπevanje po energiji zmanjπano. Poleg tega
je bil zaradi tehniËnih teæav enega od internet-
nih ponudnikov 17. aprila odziv trgovalnega
sistema na strani Ëlanov organiziranega trga
moËno upoËasnjen in veËkrat tudi prekinjen,
tako da ta dan na dnevnem trgu sploh ni bilo
sklenjenih poslov. 
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olgoletni naËin oskrbo-
vanja z energijo je res-
da teæko spremeniti Ëez
noË, a Borzen se pred-

vsem z izobraæevanjem in obve-
πËanjem zainteresirane javnosti
trudi, da bi veËina podjetij Ëim
prej sprejela sodobni naËin ra-
zmiπljanja in da bi se tudi z ener-
gijo zaËela oskrbovati na enak
naËin kot z vsako drugo porabno
dobrino. UËinki zasuka v naËinu
razmiπljanja in delovanja udele-
æencev elektroenergetskega trga
so se pri letoπnjih rezultatih trgo-
vanja na Borzenu namreË æe
odrazili, πe bistveno bolj izraziti
pa bodo na dolgi rok. Z razvojem
dnevnega trga in poveËevanjem
πtevila udeleæencev na trgu Bor-
zen postaja zrel in likviden trg z
elektriËno energijo. Torej takπen,
kjer so udeleæencem trga v vsa-
kem trenutku na voljo zadostne
koliËine elektriËne energije oziro-
ma jih je mogoËe prodati po razu-
mnih trænih cenah, ki jih obliku-
jeta ponudba in povpraπevanje. 

Sprotno in avkcijsko
trgovanje 
Leta 2001 je Borzen organiziral
trgovanje samo vsak teden, v za-
Ëetku januarja 2002 pa se je za-
Ëelo na borzi z elektriËno energi-
jo trgovati vsak dan. Na dnev-
nem trgu z elektriËno energijo se

vsak dan trguje z energijo, ki se
dobavi v naslednjem dnevu. Ude-
leæencem trgovanja sodelovanje
na borzi z elektriËno energijo
omogoËa doseganje niæjih nakup-
nih cen v primerjavi s sklenjeni-
mi bilateralnimi pogodbami, pro-
dajalcem pa prodajo preseækov
elektriËne energije. V sredini lan-
skega leta je trgovanje na dnev-
nem trgu steklo preko novega tr-
govalnega informacijskega siste-
ma Tisot, ki je poleg avkcijskega
trgovanja omogoËil tudi sprotni
naËin trgovanja za produkte pa-
sovne, trapezne in noËne energi-
je. Po novem naËinu trgovanja je
mogoËe sklepati posle za isti pro-
dukt po razliËnih cenah in to je
udeleæence dodatno pritegnilo k
trgovanju. Pri sprotnem trgova-
nju se poskuπa vsaka na novo
prispela ponudba povezati s po-
nudbo na nasprotni strani knjige
ponudb in Ëe je to mogoËe, se po-
nudba avtomatiËno udejani v 
enem ali veË korakih. »e pa to ni
mogoËe, se ponudba prenese v
knjigo ponudb, kjer Ëaka na no-
ve protiponudbe. Udeleæenci tr-
govanja so o sklenjenih poslih
obveπËeni po sistemu Tisot. Po
avkcijskem naËinu trgovanja se
trguje s produkti urne energije.
V fazi izklica se zbirajo ponudbe
za nakup in prodajo, ob koncu
faze izklica pa se nato po naËelu

najveËjega moænega prometa
izraËuna marginalna cena. Po
enotni marginalni ceni se nato
udejanijo vse prodajne ponudbe,
katerih cena je niæja ali enaka,
oziroma vse nakupne ponudbe,
katerih cena je viπja oziroma
enaka marginalni ceni. Glavna
razlika med sprotnim in avkcij-
skim naËinom trgovanja je torej
ta, da se pri sprotnem naËinu tr-
govanja posli sklepajo po razliË-
nih cenah v celotni fazi sprotne-
ga trgovanja, pri avkcijskem na-
Ëinu trgovanja pa se vsi posli
sklenejo po enotni marginalni ce-
ni ob koncu faze izklica. Organi-
zator trga je leta 2002 poleg trgo-
vanja na dnevnem trgu enkrat na
teden organiziral tudi prodajo
elektriËne energije prednostnega
dispeËiranja. Na tem segmentu
organiziranega trga se trguje iz-
kljuËno z energijo kvalificiranih
proizvajalcev in proizvajalcev, ki
uporabljajo domaËa goriva. Kot
prodajalec na tem trgu lahko na-
stopa le upravljalec prenosnega

ETO IN POL
DNEVNEGA TRGA 
L

»eprav smo bili v zadnjih nekaj letih pri nas
priËa πtevilnim spremembam na podroËju
elektrogospodarstva, veËina distributerjev in
veËjih porabnikov v Sloveniji πe vedno veËino
energije kupuje na dolgi rok. Kljub oviram, s
katerimi se je moral Borzen, kot organizator
trga z elektriËno energijo, zaradi tega sooËiti
ob odprtju borze z elektriËno energijo pri
nas, je dnevni trg po letu in petih mesecih
delovanja dodobra zaæivel. 

D

44 Foto Duπan Jeæ
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omreæja, ki je v skladu z zako-
nom dolæan to energijo odkupiti
in jo po træni ceni prodati na or-
ganiziranem trgu. Kot kupci pa
lahko sodelujejo vsi Ëlani organi-
ziranega trga. Dnevni trg je v le-
tu in nekaj mesecih dokonËno za-
æivel ter si utrdil svoj prostor v
srediπËu elektrogospodarstva.
Predvsem z zaËetkom sprotnega
naËina trgovanja se je dinamiË-
nost trgovanja na borzi z elek-
triËno energijo moËno poveËala.
V drugi polovici leta so tudi koli-
Ëine prodane elektriËne energije
na dnevnem trgu vseskozi rasle in
to vse do rekordne koliËine de-
cembra 2002, ko je bilo v enem
mesecu prodanih kar 51.486
MWh elektriËne energije. Merilo
uspeπnosti trgovanja na dnevnem
trgu pa je, poleg πtevila sklenje-
nih poslov na dnevnem trgu, tudi
deleæ dnevnega trga v primerjavi
s celotno porabo elektriËne ener-
gije v Sloveniji. Ker so dnevne
koliËine elektriËne energije ude-
janjenih poslov lani nenehno na-

raπËale, je naraπËal tudi deleæ
dnevnega trga v primerjavi s ce-
lotno porabo elektriËne energije
v Sloveniji. MeseËni deleæi slo-
venskega dnevnega trga so se v
zadnjih dveh mesecih lanskega
leta pribliæali 5-odstotnemu dele-
æu celotne porabe elektriËne
energije v Sloveniji, kar je pri-
merljivo z nemπkim trgom. Kaza-
lec uspeπnosti je tudi πtevilo ude-
leæencev trgovanja na dnevnem
trgu. Borzen ima za zdaj æe 17
Ëlanov organiziranega trga. 

Naslednji korak: urni trg
Naslednji korak na podroËju tr-
govanja z elektriËno energijo je
omogoËiti trgovanje πe bliæje Ëasu
dobave elektriËne energije. Bor-
zen tako æe resno razmiπlja o
uvedbi urnega trga z elektriËno
energijo. Na urnem trgu se sooËa-
ta ponudba in povpraπevanje po
elektriËni energiji nekaj ur pred
dejansko dobavo elektriËne ener-
gije. Analiza urnega trga v ©pani-
ji in Skandinaviji je pokazala, da

urni trg ponuja veliko veËjo fle-
ksibilnost na trgu in dodatno mo-
ænost trgovanja po zakljuËku
dnevnega trga. Glavni cilj urnega
trga je kar se da pribliæati Ëas tr-
govanja Ëasu dejanske dobave
elektriËne energije in tako omo-
goËiti prodajalcem in kupcem ve-
Ëkratno moænost trgovanja za po-
samezni urni blok, s Ëimer je
omogoËeno najveËje moæno prila-
gajanje potrebam po energiji.
Struktura elektroenergetskega si-
stema v Sloveniji je takπna, da
proizvajalci hidroelektrarn ne
morejo natanËno napovedati svo-
je proizvodnje, saj ne morejo z
gotovostjo predvideti, kdaj bo
dovolj vode. Ko je bilo vode do-
volj, so morali proizvajalci hi-
droelektrarn v preteklosti pogo-
sto prelivati, z uvedbo urnega tr-
ga pa bodo lahko trgovali na ur-
nem trgu in prodali elektriËno
energijo, ko bodo proizvajali veË,
kakor so naËrtovali, to je ob po-
veËanem pretoku in naraslih vo-
dah. Tudi udeleæenci urnega trga
bodo laæje predvideli svoje potre-
be po elektriËni energiji in tako
dosegli manjπa odstopanja od na-
povedanih voznih redov, pri Ëe-
mer manjπa odstopanja pomenijo
manjπe stroπke odstopanj. 
Prvi korak k uvedbi urnega trga
elektriËne energije v Sloveniji je
prav postavitev novega naËina
obraËunavanja odstopanj, po ka-
terem se bodo odstopanja obra-
Ëunavala po ceni, ki ustreza ur-
nemu produktu, v katerem od-
stopanja nastanejo. Na ta naËin
bo trgovanje na urnem trgu tudi
bolj zanimivo za vse udeleæence.
Za delovanje urnega trga je po-
treben tudi trgovalni sistem, ki
bo omogoËal Ëasovno neprekinje-
ni naËin trgovanja in ki bo dovolj
prilagodljiv, funkcionalen in do
uporabnika prijazen, da bo omo-
goËal, tako udeleæencem trgova-
nja kot organizatorju trga, po-
polno preglednost nad produkti
trgovanja, ki se bodo za vsak ur-
ni blok trgovanja zamenjali. »e-
prav je vzpostavitev urnega trga
æe jasno opredeljena in naËrtova-
na, pa bo verjetno pred dejan-
skim zaËetkom trgovanja na ur-
nem trgu treba πe marsikaj prila-
goditi in spremeniti glede na po-
trebe in zahteve trga z elektriËno
energijo. 

Barbara SvetiË
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lede na podatke Inter-
national Energy Agency
(IEA) iz leta 2002, pre-
mog ostaja najpomem-

bnejπi svetovni vir za proizvo-
dnjo elektriËne energije. S kar
39,1-odstotnim deleæem v celotni
proizvodnji elektrike, premog ta-
ko πe vedno ostaja dvakrat veËji
vir kot denimo zemeljski plin
(kljub rastoËi ekoloπki osveπËeno-
sti). Premog pokriva veË kakor
23 odstotkov svetovnih potreb po
energiji, pri Ëemer so poleg proi-
zvajalcev elektriËne energije naj-
veËji porabnik premoga æelezar-
ne.

Trg premoga
Podatki nakazujejo, da trg s pre-
mogom πe vedno ostaja zelo zani-
miv. Ob sedanji ravni porabe naj
bi dokazane rezerve premoga za-
doπËale πe za veË kot 200 let, med-
tem ko naj bi zaloge nafte in pli-
na zadoπËale le πe za 40 do 60 let.
Poleg tega se zaloge premoga na-
hajajo v kar sto dræavah, med-
tem ko se 70 odstotkov zalog naf-
te in plina nahaja na Srednjem
vzhodu in nekdanji Sovjetski
zvezi. »e primerjamo trgovanje z
nafto in plinom s trgovanjem s
premogom, je slednje πe vedno
relativno nerazvito, Ëeprav je trg
s premogom bil in je πe vedno
ogromen. Podobnost premoga z
nafto je tudi v tem, da zanj obsta-
ja tako fiziËni kot finanËni trg,
kar ga dela privlaËnega za banke
in druge πpekulacijske interese,
ki vkljuËujejo tako proizvajalce
premoga kot tudi konËne pora-

bnike. Dobave premoga so zane-
sljive, ni takπnih teæav s prevo-
zom oziroma prenosom, kot jih
poznamo pri prenosu elektriËne
energije, njegove cene ne doloËa-
jo arabski narodi in je dokaj sta-
bilna. V zadnjih desetih letih se je
trgovanje s premogom hitro ra-
zvijalo in se je po podatkih IEA
med letoma 1992 in 1997 poveËa-
lo za 31 odstotkov, z 236 Mt na
311 Mt, od leta 1997 do 2001 pa
se je ta odstotek poveËal πe za 11
odstotkov, in sicer na 42 odstot-
kov.
Zgodovinsko gledano je trgova-
nje s premogom temeljilo na dol-
goroËnih pogodbah, za obdobje
tri do pet let. Vendar pa je tudi
na tem podroËju priπlo do po-
membnih preobratov, saj se po-
godbe sedaj sklepajo za leto ali
manj. Tako se sËasoma razvija
tudi nekakπen trenutni trg s pre-
mogom. Tako bi lahko rekli, da
postaja trgovanje s premogom
nekakπen trend in nekateri celo
ocenjujejo, da se bo razvijalo po-
dobno kot trgovanje s surovo
nafto in naftnimi derivati. Vedno
bolj naraπËa tudi πtevilo trgovcev,
ki bi æeleli trgovati s premogom,
privlaËnost tega trga pa seveda
raste z veËanjem dobiËkov. Æe od
sredine leta 2002 cenovna inde-
ksa TFS API 2 in TFS API 4, ki
odraæata cene premoga, stalno
naraπËata. Glede na pomemben
prispevek premoga k proizvodnji
elektrike, ni presenetljiv poda-
tek, da je trgovanje s premogom
povezano tudi z liberalizacijo tr-
ga z elektriËno energijo. V ZDA

je kar veË kakor 50 odstotkov
proizvodnje povezane s premo-
gom, predvidevamo pa lahko tu-
di, da se odstotek premoga v pro-
izvodnji elektrike v naslednjih
petih letih ne bo zmanjπal. Grad-
nja novih plinskih in nuklearnih
elektrarn bo v naslednjih petih
letih relativno poËasna, πe pose-
bej Ëe bodo cene plina ostale tako
visoke.
»e so dokazane rezerve in zane-
sljivost pozitivne plati premoga
kot dobrine, s katero se trguje,
potem so velike emisije toplogre-
dnih plinov iz proizvodnje pre-
mogova njegova slabost. V za-
dnjih nekaj letih je okolje postalo
sinonim za energijo, prav tako pa
je zahodni svet razvil nekakπno
okoljevarstveno vest.

Prihodnost premoga
»e na premog pogledamo kot na
globalno industrijo, imajo mnogi
geografski trgi razliËne poglede.
V Evropi, kjer se je razvil najveË-
ji mednarodni trg s premogom, 
je oËitno primaren cilj obdræati
moËno rast trgovanja ter razviti
trgovanje s premogom kot kon-
kurenta trgovanju z nafto. Vpra-
πanje ali se bo trgovanje s premo-
gom na koncu razvilo v nekaj po-
dobnega, kot je trgovanje z naf-
to, ima oËitno manj opraviti z
navduπenjem trgovcev in veË s
politiËno æeljo. »e bo politiËni
pritisk zmanjπal porabo premo-
ga, se bo potreba po trgovanju s
premogom seveda zmanjπala.
Gledano kratkoroËno, πe pose-
bej, Ëe bodo cene plina ostale vi-
soke, je proizvodnja s kurjenjem
premoga videti dokaj zanesljiva.
Vendar pa bosta na obseg trgova-
nja s premogom vplivala razvoj
in deregulacija trga z elektriËno
energijo. Gledano iz te perspekti-
ve torej lahko v prihodnosti pri-
Ëakujemo nekaj negotovosti glede
vloge premoga. Morda se najveËji
potencial za trgovanje s premo-

SE BOLJ SE RAZVIJA TUDI
TRG S PREMOGOM
V

Trg s premogom se razvija in spreminja za-
radi odpiranja trgov z elektriËno energijo.
Da gre za zanimiv trg, kaæejo tudi dejavno-
sti v zvezi z nakupom premoga, ki ga razpi-
suje TE-TOL.

G
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gom nahaja na azijskem trgu. Re-
gija ima namreË nekaj najveËjih
proizvajalcev premoga na Kitaj-
skem, Indiji in Indoneziji, med-
tem ko sta Japonska in Koreja
veliki uvoznici premoga. »e
upoπtevamo πe podatek, da je de-
regulacija trga z elektriËno ener-
gijo nekakπen zagovornik trgo-
vanja s premogom, potem so mo-
ænosti za uspeh kar obetavne.
Singapur je 1. januarja letos
predstavil popolnoma konkuren-
Ëen trg z elektriko, kateri bi lah-
ko nastopil kot katalizator za de-
regulacijo πirπega trga z elektri-
Ëno energijo v JV Aziji, prav tako
pa se lahko, v bliænji prihodno-
sti, za Japonsko razvije premo-
govni indeks, podoben tistemu v
Evropi in juæni Afriki.

Slovenski premog
V Sloveniji je premog æe od nek-
daj eden od poglavitnih stebrov v
oskrbi z energijo in pomeni eno
izmed strateπkih rezerv v oskrbi
Slovenije z energijo. Danes se-
stavlja skoraj tretjino osnove za
proizvodnjo elektriËne energije.
Iz okoljevarstvenih razlogov pa
bo njegova raba tudi v prihodnje
usmerjena predvsem na termoe-
nergetske objekte, kjer je mogoËe
nadzorovati in prepreËevati emi-
sije πkodljivih produktov izgore-
vanja. Z novimi tehnologijami in
s soproizvodnjo pa obstajajo tudi
moænosti boljπe izrabe domaËih
premogov. 
Velikost proizvodnje domaËega
premoga se v naslednjih letih ne
bo bistveno spremenila. V rudni-
ku Trbovlje- Hrastnik bo ob po-
stopnem zapiranju izkopanih
jam proizvodnja potekala do leta
2007. V njem je zaposlenih pri-
bliæno 1300 ljudi, kar ga uvrπËa
med veËja slovenska podjetja. Z
rjavim premogom oskrbujejo
predvsem Termoelektrarno Tr-
bovlje ter Toplarno Ljubljana.
KoliËina premoga, ki jo vsako le-
to nakopljejo v Premogovniku
Velenje, je odvisna od slovenskih
elektroenergetskih naËrtov in se
giblje okrog πtirih milijonov ton.
VeËino tega premoga porabi πoπ-
tanjska termoelektrarna za pro-
izvodnjo elektriËne in toplotne
energije. Tako je zagotovljena
tretjina slovenskih potreb po
elektriËni energiji. Eno od mo-
ænosti za dolgoroËno oskrbo Slo-
venije z energijo pomeni tudi
uvoæeni premog. Svetovne zaloge

tega goriva so velike, kakovost je
dobra, sprejemljiv pa je tudi z
okoljevarstvenega vidika. Tudi
cene premoga na svetovnih trgih
so dokaj stabilne. Uvoæeni pre-
mog bi lahko bil v Termoelek-
trarni Trbovlje dobro nadomesti-
lo za zasavski premog po zaprtju
rudnika Trbovlje-Hrastnik.

Razpis za premog
za TE-TOL
TE-TOL je proizvajalec ogrevne
toplote, elektriËne energije in teh-
noloπke pare. Njene proizvodne
zmogljivosti so proizvodnja 430
MW ogrevne toplote, 103 MW
elektriËne energije na pragu in
100 t/h tehnoloπke pare. TE-TOL
zagotavlja za tri odstotke sloven-
skih potreb po elektriËni energiji
in veË kot 85 odstotkov potreb po
toploti v sistemu daljinskega
ogrevanja mesta Ljubljane. Ko-
nec maja se izteËe petletna po-
godba o dobavi premoga, ki jo je
imel podpisano TE-TOL, razpis
za novega dobavitelja pa poteka,
pri Ëemer naj bi novega dobavite-
lja izbrali do konca junija. Gre
za triletno pogodbo za dve vrsti
premoga, in sicer πibkejπega, z
energetsko vrednostjo do 19 me-
gajoulov na tono (865 tisoË ton),
in moËnejπega z vrednostjo do 21
megajoulov na tono (585 tisoË
ton). Med morebitnimi ponudni-
ki sta svoj interes æe izkazali Im-
pakta in Gorenje trgovina, da jih
posel naËeloma zanima, pa pravi-
jo tudi v ljubljanskem Petrolu.
Izbira prejπnjega dobavitelja
premoga se je v prejπnjih letih ra-

zvila v razvpito zgodbo, v kateri
sta glavno vlogo igrali podjetji
Impakta iz Ljubljane in Gorenje
Trgovina iz Velenja. V bitki za
dobavo dobrih dva tisoË ton pre-
moga iz indonezijskih rudnikov
je naposled zmagalo Gorenje Tr-
govina v sodelovanju z nemπko
druæbo Met Rohstoffe. Posel je
bil vreden okrog 17 milijard to-
larjev. V TE-TOL bodo iz ekolo-
πkih razlogov tudi tokrat kupova-
li premog iz tujine, saj naj bi bil
premog, ki prihaja iz Velenja,
preπibak, zanj pa bi potrebovali
tudi odævepljevalno napravo. Za
zdaj v TE-TOL πe kurijo premog
Gorenja trgovine (pogodba se iz-
teËe maja), drugaËe pa so æe zaËe-
li poskusno kuriti moËnejπi pre-
mog dobavitelja Impakte. Po-
nudbo za poskusno kurjenje naj
bi sicer poslal tudi Petrol. Vseka-
kor bi moËnejπi premog lahko
prinesel velik prihranek pri stro-
πkih. Tudi pri Petrolu zaradi iz-
gube poskusnega posla niso obu-
pali in bodo vsekakor poskuπali
pridobiti dolgoroËno pogodbo in
skrivajo karte pred konkurenti.
Oglaπajo se πe drugi ponudniki,
vendar poznavalci menijo, da bo
najbræ ostalo pri preizkuπenih,
saj bi iskanje novih (testiranje,
vpraπanje zanesljivosti dobav in
cen, logistika, ogledi rudnikov)
povzroËilo prevelike stroπke.

Mag. Klemen Podjed
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se to so vpraπanja, na
katera bo treba odgovo-
riti s konkretnimi dolo-
Ëili v vsaki pogodbi o za-

poslitvi (v nadaljevanju PZ) pose-
bej. Ni enotnega pravila in odgo-
vora na vpraπanje, kako sestaviti
pogodbo o zaposlitvi. Vsaka se
mora sestavljati za posameznega
delavca. Pomembno je, da je po-
godba o zaposlitvi sestavljena:
- jasno, nedvoumno, kar pomeni,

da so pravice in obveznosti po-
godbenih strank doloËene in ne
samo doloËljive,

- da je izraæena prava volja po-
godbenih strank in da pogodbe-
ni stranki enako razumeta nje-
na doloËila,

- Ëe se pogodba o zaposlitvi skli-
cuje na druge akte, morajo biti
ti natanËno opredeljeni.

Obvezne sestavine pogodbe
o zaposlitvi
DoloËene so v 29. Ëlenu Zakona o
delovnih razmerjih (v nadaljeva-
nju ZDR), zato je prav, da so v
uvodu PZ sklicujemo na to dolo-
Ëilo ZDR. Ker pa se po 9. Ëlenu
ZDR s PZ sklene delovno razmer-
je, je prav, da se sklicujemo tudi
na ta Ëlen. Z natanËnim naslovom
in datumom je treba navesti πe
kolektivno pogodbo, ki velja za
delodajalca in sploπne akte.

Podatki o pogodbenih strankah
z navedbo njunega prebivaliπËa
oziroma sedeæa
Po 17. Ëlenu ZDR sta stranki PZ
delodajalec in delavec. Delavec je
vedno fiziËna oseba, ki mora 
osebno opravljati delo. Osebno
opravljanje dela je eden od bi-

stvenih elementov delovnega ra-
zmerja. Oseba mora biti stara
najmanj 15 let. Delodajalec pa je
lahko fiziËna ali pravna oseba ali
drug subjekt (dræavni organ, lo-
kalna skupnost ...5. Ëlen ZDR).
»e je delodajalec pravna oseba,
PZ sklene njen zastopnik ali poo-
blaπËenec. Zastopanje gospodar-
skih druæb se presoja po Zakonu
o gospodarskih druæbah. Prebi-
valiπËe je kraj, v katerem delavec
prebiva v Ëasu delovnega razmer-
ja. Lahko je stalno ali zaËasno
prebivaliπËe. Kraj bivanja delav-
ca je pomemben zaradi uveljav-
ljanja doloËenih pravic (prevoz
na delo, sluæbeno potovanje ...).
Sedeæ delodajalca je pomemben
zaradi doloËitve kraja opravlja-
nja dela. »e se v PZ ne opredeli
kraj opravljanja dela, se πteje, da
delavec opravlja delo v kraju,
kjer je sedeæ delodajalca. Poleg
imena in priimka delavca je do-
bro, da se v PZ zapiπe πe EM©O,
davËna πtevilka, podatek o dr-
æavljanstvu. To sicer niso obve-
zne sestavine, je pa smiselno, da
se zapiπejo, ker se veËkrat upora-
bljajo in so tako zbrane na enem
mestu. Gre za tajne podatke, ki
se morajo varovati.

Datum nastopa dela
V PZ je treba toËno navesti da-
tum nastopa dela delavca, torej,
dan, mesec in leto. Datum nasto-
pa dela je lahko enak datumu
podpisa PZ. Praviloma bosta da-
tum nastopa in podpisa razliËna
v tistih primerih, ko je v Ëasu
sklepanja pogodbe oseba æe zapo-
slena in preden odpove PZ pri
dosedanjem delodajalcu, æeli

imeti æe sklenjeno novo PZ, da se
izogne tveganjem.

Naziv delovnega mesta
oziroma podatki o vrsti dela
Poleg naziva delovnega mesta je v
pogodbi treba na kratko opisati
delo, ki ga mora delavec oprav-
ljati. Opis del je lahko πirπi od
del, ki jih delavec opravlja. To
ZDR dovoljuje, ker gre za dela,
ki jih delavec mora opravljati in
ne za opredelitev del, ki jih dela-
vec opravlja. »e se v PZ zapiπe,
da je delavec dolæan opravljati
tudi drugo delo, ki ga bo odredil
delodajalec, gre le za moænost
odreditve drugega dela delavcu,
ki pa mora biti izjemna in ne sme
trajno spreminjati dogovorjenih
sestavin pogodbe. Gre sicer za
sploπno zakonsko obveznost de-
lavca, vendar je prav, da je dela-
vec s to obveznostjo æe seznanjen
pri sklepanju PZ. »as trajanja
delovnega razmerja in doloËilo o
naËinu izrabe letnega dopusta, Ëe
je sklenjena PZ za doloËen Ëas.
Pogodba o zaposlitvi se pravilo-
ma sklepa za nedoloËen Ëas, zato,
tudi Ëe Ëas trajanja ni doloËen, ali
Ëe pogodba ni sestavljena v pisni
obliki, velja domneva, da je skle-
njena za nedoloËen Ëas (10. Ëlen
ZDR). Izjeme, v katerih je mogo-
Ëe skleniti PZ za doloËen Ëas, so
doloËene v 52. Ëlenu ZDR. V pri-
meru nezakonito sklenjene PZ za
doloËen Ëas pa pride do transfor-
macije pogodbe v nedoloËen Ëas. 

NaËin izrabe letnega dopusta
»e je sklenjena PZ za doloËen
Ëas, je naËin izrabe letnega dopu-
sta posebej doloËen kot sestavina
PZ. Razlog je v tem, ker je po
ZDR doloËen minimalni dopust
πtiri tedne v koledarskem letu,
pravica do izrabe letnega dopu-
sta pa je vezana na doloËeno ob-
dobje dela v koledarskem letu.
Delodajalec mora v PZ doloËiti,
kolikπen sorazmerni del dopusta

AJ JE TREBA UPO©TEVATI PRI 
VSEBINI POGODBE O ZAPOSLITVI?
K

Odgovor na naslovno vpraπanje bi bil lahko zelo enosta-
ven. V pogodbi o zaposlitvi morajo biti opredeljene vse ti-
ste sestavine, ki jih doloËa 29. Ëlen Zakona o delovnih ra-
zmerjih. Toda ali so zadostne in kako jih opredeliti, da
bodo razumljive, da bodo izraæale pravo voljo pogodbenih
strank, da ne bodo sporne in podobno? 

V
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bo pripadal delavcu, ki ima skle-
njeno pogodbo za doloËen Ëas.

DoloËilo, ali gre za delovno
razmerje s polnim ali krajπim
delovnim Ëasom
Delavec je lahko pri delodajalcu
zaposlen s polnim ali krajπim de-
lovnim Ëasom, pri Ëemer spodnja
meja zaposlitve s krajπim delov-
nim Ëasom ni doloËena. Deloda-
jalci, v primerjavi z zaposlova-
njem v dræavah EU, redkokdaj
zaposlujejo delavce s krajπim de-
lovnim Ëasom. PriËakovati je, da
bodo v prihodnje sklepali veË po-
godb s krajπim delovnim Ëasom,
ker bodo nadomestili pogodbe o
delu po starem ZDR, ki jih novi
ZDR veË ne doloËa. Ker se dela-
vec lahko zaposli pri veË deloda-
jalcih, da doseæe polni delovni
Ëas, je v teh primerih potrebno,
da se delodajalci in delavec dogo-
vorijo ne le o trajanju delovnega
Ëasa, temveË tudi o naËinu izrabe
letnega dopusta in drugih odsot-
nosti z dela, povraËilu stroπkov v
zvezi z delom ipd. 

DoloËilo o dnevnem ali
tedenskem rednem delovnem Ëasu
in razporeditvi delovnega Ëasa
Polni delovni Ëas traja 40 ur na
teden, s tem da se lahko enako-
merno razporedi tako, da delavci
delajo samo πtiri dni v tednu. Ko-
lektivne pogodbe pa lahko doloËi-
jo krajπi, vendar ne manj kot 36-
urni delovni Ëas na teden. Delov-
ni Ëas pa se lahko razliËno razpo-
redi, vendar mora biti delavec,
ker gre za pomemben element de-
lovnega razmerja, seznanjen z
njegovo razporeditvijo. Pravilna
razporeditev delovnega Ëasa lah-
ko pomembno vpliva na stroπke.
Delodajalci πe vedno premalo do-
loËajo institut prerazporeditve
delovnega Ëasa v PZ in v mnogih
primerih uvajajo nadurno delo,
deæurstvo ali delo v nedeljo, Ëe-
prav bi se lahko s prerazporedi-
tvijo delovnega Ëasa temu izognili.

DoloËilo o znesku osnovne
plaËe delavca ter o morebitnih
drugih plaËilih
V PZ je treba doloËiti osnovno
plaËo v bruto znesku, v tolarjih.
Ta je pomembna zaradi razvrsti-
tve del v tarifni razred. Na
osnovno plaËo se obraËunavajo
druge sestavine plaËe: dodatki,
delovna in poslovna uspeπnost.
Morebitna druga plaËila so lahko

tudi v naravi, kot na primer: de-
lovna obleka, uporaba sluæbene-
ga avtomobila za zasebne name-
ne, raËunalnik, telefon ipd., ki se
prav tako navedejo v pogodbi. »e
se med trajanjem delovnega ra-
zmerja delavcu odredi drugo de-
lo, ki bo ocenjeno drugaËe kot
osnovno delo, mora biti v pogod-
bi napovedano, da bo delavec
prejemal plaËo za delo, kamor bo
odrejen in, Ëe ob sklepanju PZ ne
bo mogoËe doloËiti, kolikπna bo
osnovna plaËa po odreditvi, bo
treba z delavcem, ko bo odrejen
na drugo delo, skleniti aneks k
pogodbi, v katerem se doloËi dru-
gaËna osnovna plaËa. Zaradi po-
polne informacije je prav, da se v
PZ tudi zapiπe, da je delavec
upraviËen do povraËil stroπkov v
zvezi z delom in prehrano. Med
druga plaËila lahko πtejemo tudi
regres za letni dopust in odprav-
nino, zato se v PZ lahko oprede-
lita tudi ti dve plaËili. 

DoloËilo o drugih sestavinah
plaËe delavca, o plaËilnem
obdobju, plaËilnem dnevu
in naËinu izplaËevanja plaËe
Zakon doloËa dodatke za posebne
delovne razmere, ki izhajajo iz
razporeditve delovnega Ëasa, in
so naslednje: za noËno delo, na-
durno delo, delo v nedeljo, delo
na praznike in dela proste dneve.
Viπina teh dodatkov se lahko do-
loËi v kolektivni pogodbi na ravni
dejavnosti, zato se v teh primerih
PZ lahko sklicuje na to kolektiv-
no pogodbo. Za plaËilno obdobje,
plaËilni dan in naËin izplaËevanja
plaËe je v PZ smotrno navesti na-
tanËni datum izplaËila plaËe, ker
se s tem delodajalec izogne pisne-
mu predhodnemu obvestilu o
plaËilnem dnevu, kot to zahteva
4. odstavek 134. Ëlena ZDR. Pla-
Ëilno obdobje ne sme biti daljπe
od enega meseca. 

DoloËilo o letnem dopustu 
V PZ je treba navesti πtevilo dni
dopusta in naËin njegovega dolo-
Ëanja. Zakonodajalec je iz dnev-
nega oznaËevanja trajanja dopu-
sta preπel na tedensko oznaËeva-
nje ter doloËil minimalno πtiri te-
dne letnega dopusta. Tako bo za
delavce, ki delajo pet dni v te-
dnu, dopust trajal 20 dni, za ti-
ste, ki delajo πest dni v tednu pa
24 dni. Starejπi delavci, invalidi,
delavci z najmanj 60-odstotno te-
lesno okvaro in delavci, ki varu-

jejo in negujejo otroka s telesno
ali duπevno prizadetostjo, imajo
pravico do dodatnih, najmanj,
treh dni dopusta ter enega dodat-
nega dneva za vsakega otroka, 
ki πe ni dopolnil 15 let starosti. »e
sta oba starπa zaposlena pri istem
delodajalcu, pravica pripada
obema. Gre za minimalne dni do-
pusta, doloËene z zakonom, s KP
ali PZ pa se lahko doloËi daljπe
trajanje dopusta. 

Dolæina odpovednih rokov
ZDR doloËa minimalne odpoved-
ne roke za delavca in delodajal-
ca pri odpovedi PZ v 92. Ëlenu.
Dolæina odpovednih rokov je
odvisna od delovne dobe pri delo-
dajalcu in delovne dobe pri nje-
govih prednikih. Odpovedni rok
zaËne teËi naslednji dan po odpo-
vedi. Delodajalec in delavec se
lahko dogovorita za odπkodnino
namesto odpovednega roka. Tak
dogovor mora biti v pisni obliki.
»e pogodbo odpove delodajalec,
ima delavec pravico v Ëasu odpo-
vednega roka do plaËane odsot-
nosti z dela najmanj dve uri na
teden, zaradi iskanja zaposlitve.

Druge pravice in
obveznosti v primerih, doloËenih
s tem zakonom
Med take sestavine je smotrno
vkljuËiti:
- obveznosti delavca, 
- razloge za odpoved pogodbe o

zaposlitvi, 
- konkurenËno klavzulo, 
- arbitraæni naËin reπevanja spo-

rov idr. 
SKPgd doloËa πe druge sestavine
(poskusno delo, pripravniπtvo,
ukrepe za posebno varstvo delav-
cev, izobraæevanje), ki se prav ta-
ko opredelijo v PZ.
Z veljavnostjo ZDR niso prene-
hale veljati kolektivne pogodbe.
Sploπni akti delodajalca, ki ure-
jajo vpraπanja, ki se bodo v pri-
hodnje morala urejati s KP, pa
bodo po 232. Ëlenu ZDR nehali
veljati 1. oktobra 2003. Delavec
mora vedeti, katere KP in sploπni
akti delodajalca veljajo, v kate-
rih so doloËene pravice in obve-
znosti, da jih lahko uveljavlja in
izvrπuje. Obveznost delodajalca
pa je, da pred podpisom PZ omo-
goËi delavcu seznanitev z vsebino
KP in sploπnih aktov, ki doloËajo
njegove pravice in obveznosti.
Tadeja Arbi
Vir: Dobri zgledi vleËejo 2003
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trokovnjaki, tokrat iz Bel-
gije, Bolgarije, Danske,
Estonije, Finske, Latvije,
Portugalske in Velike Bri-

tanije, so se priπli v Slovenijo
med drugim seznaniti tudi s siste-
mom izobraæevanja v Sloveniji,
njegovo organiziranostjo in delo-
vanjem na razliËnih ravneh (na-
cionalna, regionalna, lokalna),
predvsem pa prouËiti izobraæe-
vanje v ustanovah, ki predstav-
ljajo v slovenskem okolju primer
dobre prakse, tradicije in inte-
gracije izobraæevanja z delovnim
okoljem in tehnoloπkimi pridobi-
tvami. Ugledne predstavnike sta
v imenu ICES-a sprejela Matej
Strahovnik in Robi Okorn. Matej
Strahovnik je uvodoma predsta-
vil delovanje ICES-a, njegovo
vpetost v elektroenergetsko oko-
lje in poudaril prednosti tovrstne
organiziranosti. Opozoril pa je
tudi na vplive uvajanja energet-
skega trga in s tem na obËutljivost
aktualnih razmer za izobraæeva-
nje, v katerih mora zlasti ICES
kot panoæno pomembna izobra-
æevalna ustanova na novo obliko-
vati svoj prostor v organizacijsko
spreminjajoËem se elektroener-

getskem okolju. Ugledni gostje so
v nadaljevanju z velikim zanima-
njem prisluhnili izkuπnjam z do-
sedanjim uvajanjem in izvaja-
njem certifikatnega sistema in
nacionalnih poklicnih kvalifika-
cij v ICES-u in s tem v elektrogos-
podarstvu nasploh. Zlasti z vidi-
ka vseæivljenjskega izobraæeva-
nja jih je zanimalo, kako se po-
djetja elektrogospodarstva in tu-
di druge zunanje ustanove vklju-
Ëujejo v sistem ICES-ovih izobra-
æevanj, kako je le-to organizira-
no in kako v ICES-u v prihodnje
naËrtujemo povezovanje rednega
πolskega izobraæevanja z drugimi
programi, ki jih izvajamo. Matej
Strahovnik se je v svojih odgovo-
rih osredotoËil na povezljivost
vsebin rednega πolskega izobra-
æevanja z vsebinami drugih pro-
gramov, ki omogoËa prehodnost
na podlagi certificiranja vsebin
in priznavanja poklicnih kvalifi-
kacij. Poudaril je, da predstavlja
ta usmeritev izobraæevanja za
ICES in tudi za uporabnike nje-
govih izobraæevalnih storitev po-
dlago πe uËinkovitejπega izobra-
æevanja v prihodnosti, saj omo-
goËa pridobivanje in preverjanje

znanj v krajπem Ëasu, z manjπimi
stroπki in z veËjo uËinkovitostjo.
Obenem je v tako zastavljenem
konceptu izobraæevanja druga-
Ëen tudi naËin organiziranja in
izvajanja le-tega. Tako zastavlje-
no izobraæevanje je veliko bolj
odprto, manj Ëasovno in prostor-
sko vezano, v kar najveËji moæni
meri pa ga je, kot je opozoril Ro-
bi Okorn, moË podpreti tudi z do-
seæki informacijske tehnologije
ter povezati z zahtevami delovne-
ga mesta v kateri koli ustanovi ali
podjetju. 

Zanimanje za domaËe
izkuπnje
Na proπnjo udeleæencev je Matej
Strahovnik zatem podrobneje
predstavil pred leti izdelan model
izobraæevanja, poimenovanega
tudi ≈K-IND« ali udeleæencem
prijazno, ≈Kombinirano Izobra-
æevanje Na Daljavo« (v svetu ga
danes poznajo tudi kot model
≈blended learning«). Med ele-
menti tega izobraæevanja - kon-
ceptualno izdelanega je prviË
predstavil udeleæencem v Can-
karjevem domu æe leta 1998, na
Dnevih slovenskega izobraæeva-
nja, kot za elektrogospodarstvo
tosmerno zanimiv model - je na
proπnjo Rite Lacombe in Akija
Ojakangasa, zlasti podrobneje
obrazloæil umeπËenost in pojavne
oblike samostojnega uËenja, pa
tudi dejavnosti, ki te oblike pod-
pirajo in povezujejo z rednim πol-
skim izobraæevanjem in delovni-
mi procesi v industriji. V æivahni
razpravi, ki se je na to temo ra-
zvila, je Finec Aki Ojakangas po-
udaril, da zlasti konceptualna
umestitev samostojnega uËenja v
njem predstavlja edinstven in po-
snemanja vreden pristop, ki bo
na Finskem zagotovo deleæen πe
velike pozornosti. Podobnega
mnenja je bil tudi Danec Flem-
ming Gjede. Tudi on je priznal,
da predstavlja navedeni naËin

CESOVE IZKU©NJE MEDNA-
RODNO VSE BOLJ ZANIMIVE
I

Izobraæevalni center elektrogospodarstva Slo-
venije je v zadnjem obdobju znova gostil
ugledne strokovnjake na izobraæevalnem po-
droËju. Aprila so nas pod okriljem European
Training Foundatiton tako obiskali strokov-
njaki in za izobraæevanje pristojni visoki dr-
æavni uradniki iz dræav JV Evrope, sredi ma-
ja pa smo v okviru mednarodnega projekta
Arion v organizaciji Andragoπkega centra Re-
publike Slovenije spet gostili osem strokov-
njakov za izobraæevanje iz razliËnih evrops-
kih dræav in organizacij.

S
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izobraæevanja prihodnji izziv tu-
di za podobne ustanove na Dan-
skem. Kot vse pozornosti vredno
je pri tem poudaril tudi predstav-
ljeno sedanje zgledno sodelova-
nje elektroenergetskih podjetij in
ICES-a. Kot je navedel, se mu zdi
takπno sodelovanje pomemben in
posnemanja vreden zgled tudi za
druge. NaslanjajoË se na danske
izkuπnje pa je hkrati tudi opozo-
ril, da bi se v novih organizacij-
skih razmerah, ki Ëakajo ICES v
prihodnje, znalo vzdræevanje do-
slej vzpostavljenih vezi zrahljati,
kar bi bilo πkoda tako za ICES
kakor ne nazadnje tudi za samo
panogo. Na to je z vidika povezo-
vanja uËnih in delovnih izkuπenj
opozorilo kar nekaj razpravljal-
cev. Na primeru britanske voja-
πke industrije ostaja po Michaelu
Plattenu odprto vpraπanje, ali je
v trænih razmerah v drugaËni
obliki od dosedanje v ICES-u πe
moË od zunaj zagotavljati tako
kakovostno in s teorijo tesno po-
vezljivo praktiËno izobraæevanje,
ki sega vse do ravni delovnih
mest, saj tega ni uspelo v enaki
meri veË zadræati niti drugim ve-
Ëjim izobraæevalnim ustanovam
(npr. univerze), ki so se kot nek-

daj izobraæevalni sektorji veËjih
podjetij (npr. multinacionalk)
osamosvojile. Tudi bolgarske iz-
kuπnje propadlih velikih gospo-
darskih sistemov kaæejo, kot je
povzela Margarita Ivanova, sve-
tovalka ministra za πolstvo in
znanost, da je bila v njih zasno-
vanost tesnejπe povezave izobra-
æevanja z industrijo uniËena in
navkljub poskusom nikdar veË
do te mere obnovljena. Z izloËi-
tvami se namreË izgublja tesen
stik med dotlej organizacijsko
povezanima proizvodnim in izo-
braæevalnim sektorjem, s Ëimer
na fleksibilnosti in uËinkovitosti
predvsem izgublja izobraæeva-
nje, z njo pa izobraæevalci in cele
panoge, izgubljenega stika pa
marsikdaj ni veË mogoËe vzposta-
viti nazaj v vsaj podobni meri.
Vsi navzoËi v tej nenaËrtovani
smeri debate smo se strinjali gle-
de nevarnosti, da je takπno za-
snovanost izobraæevanja in njeno
uËinkovitost, kot jo danes izraæa
in zajema ICES, sicer dokaj lah-
ko podreti, podrto pa na novo ni
moË na hitro vzpostaviti v zado-
voljivem obsegu, Ëe sploh kdaj.
Prav vsi so nam zato zaæeleli, da
bi bil ICES tudi v novih organiza-

cijskih oblikah in razmerah vsaj
enako uspeπen kakor doslej. Por-
tugalec Antonio Maria Raposo
Laranjo je ob tem celo dejal, da
na Portugalskem nimajo institu-
cije s tako bogato tradicijo v elek-
troenergetskem izobraæevanju,
bi jo pa na podobnih temeljih kot
ICES zelo radi postavili. 

SreËanje s prakso
»asovno strnjen urnik obiska v
ICES-u se je konËal z ogledom
poteka izobraæevanja, ki je ta Ëas
potekalo v prostorih Elesove
stavbe na Hajdrihovi. Ugledni
gostje so se v predavalnicah za
nekaj trenutkov sreËali s preda-
vatelji in πtudenti. Medtem, ko so
bili πtudentje prvega letnika elek-
troenergetike zaradi jezikovnih
razlik in nenadnega obiska πe ra-
zumljivo zadræani, so bili udele-
æenci usposabljanja za projektne
menedæerje precej bolj zgovorni.
Orisali so, kaj poËnejo in zakaj se
udeleæujejo usposabljanja ter kaj
bodo z njim pridobili. Podobno
so se odprli za vpraπanja tudi πtu-
dentje drugega letnika elektroni-
ke in opisali, kako se kot udele-
æenci izobraæevanja poËutijo in
kako usklajujejo svoje sicerπnje
πtudijske obveznosti z delovnimi
in druæinskimi, kakπno imajo za
πtudij podporo doma, v delovnih
okoljih, pa tudi v samem ICES-u. 
Nadvse spodbudno preseneËen
nad predstavljenim je Priit Laa-
noja, inπpektor na estonskem πol-
skem ministrstvu, izjavil, da to-
vrstne ICES-ove izkuπnje in nje-
govo kakovostno delo ne bi smele
ostati neopaæene, ne samo v me-
dnarodnem, paË pa zlasti v slo-
venskem, predvsem elektroener-
getskem prostoru. Tudi pri njih,
kot pravi, dobiπ potrditev doma
πele takrat, ko jo sprva priznajo
v tujini. To pa ne bi smel biti ra-
zlog, da ICES s svojim delom ne
nadaljuje v zastavljeni smeri.
≈Kdor hoËe, se lahko veliko nau-
Ëi od vas,« nam je ob koncu sme-
je zaupala sicer med razpravo
malo zgovorna Latvijka Aija Le-
jas-Sausa. Upam, da takπni ob-
stajajo tudi v Sloveniji, sva se
strinjala z Robijem Okornom, ko
sva πe pozno popoldne premleva-
la vtise. 

Matej Strahovnik
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PROF. DR.
MARJAN PLAPER
(1918-2003)

V Ljubljani je 19. aprila umrl vrhunski strokov-
njak, ugledni znanstvenik, doktor znanosti in za-
sluæni univerzitetni profesor elektrotehnike prof.
dr. Marjan Plaper. Rodil se je 25. avgusta 1918 v
Novem mestu. Po konËani gimnaziji leta 1938 je v
sebi æe Ëutil zanimanje za skrivnostno elektriko.
Zaradi boljπih moænosti poznejπe zaposlitve se je v
nadaljevanju univerzitetnega πtudija najprej odlo-
Ëil za strojniπtvo, potem pa se v drugem letu πtudi-
ja preusmeril v elektrotehniπko stroko. Vojno je
doËakal sredi πtudija, leta 1942 so ga skupaj s πtu-
denti in profesorji italijanski okupatorji odpeljali
v internacijo. Po vrnitvi se je odpravil domov v
Novo mesto, sodeloval s partizani, konec leta 1943
pa se je zaposlil pri obËinskem elektro podjetju
Novo mesto kot inkasant in tako teoretiËno delo
preizkusil v praksi. Kot πtudent se je dejavno
vkljuËil v obnovo poruπenih naprav in gradnjo
omreæja za industrijo. Diplomiral je leta 1947 na
takratnem elektro oddelku Tehniπke fakultete v
Ljubljani, smer jaki tok, in sicer pri profesorju
BenjaniËu. Na tehniËni fakulteti v Ljubljani je od
vsega zaËetka sodeloval z naπim legendarnim prof.
dr. Milanom Vidmarjem in bil tudi njegov dolgole-
tni asistent in sodelavec. Doktorat tehniπnih zna-
nosti je opravil leta 1953 na Slovenski akademiji
znanosti in umetnosti, na temo principi in naravne
moËi. Leta 1959 je bil izvoljen za docenta, po Vi-
dmarjevi smrti leta 1962 pa je postal izredni pro-
fesor. Od leta 1964 do leta 1965 je bil dekan Fa-
kultete za elektrotehniko, ki je v tem obdobju do-
bila tudi novo zgradbo. Leta 1967 je postal redni
profesor na Fakulteti za elektrotehniko v Ljublja-
ni. Predaval in raziskoval je na podroËju elektro-

energetskih omreæij vseh napetostnih nivojev. Bil
je profesor za elektroenergetska omreæja, prenos
in razdeljevanje elektriËne energije ter stabilnost
elektroenergetskih sistemov na Fakulteti za elek-
trotehniko v Ljubljani. Ukvarjal se je s prenosom
elektriËne energije po visokonapetostnih omreæjih,
optimalnimi parametri elektroenergetskega siste-
ma. Predaval je na ljubljanski in od leta 1976 tudi
na mariborski univerzi in vzgojil veË generacij in-
æenirjev, ki so se s svojim solidnim znanjem uve-
ljavili na podroËju elektroenergetike v Sloveniji in
tudi v svetu. 
Kot neverjetno skromen, zavzet in skrben peda-
gog in izjemno delaven znanstvenik raziskovalec,
pa tudi Ëlovek, je izkazoval neprecenljiv zgled hu-
manosti πolajoËim se rodovom elektroenergetike.
V petindvajsetletnem profesorskem delu je pustil
neizbrisen peËat na Fakulteti za elektrotehniko,
kjer se je upokojil leta 1984, zasluæni profesor pa
je postal leta 1989. Prof. dr. Marjan Plaper je bil
sodelavec Elektroinπtituta Milan Vidmar. S to
ustanovo sodeloval æe od njene ustanovitve.
Ustvaril je vrsto pomembnih strokovnih del. V bo-
gatem opusu razvojno-raziskovalnega, pogloblje-
nega strokovnega in pedagoπkega dela je vedno
iskal odgovore na bistvena vpraπanja v æivljenju
slovenskega in celotnega elektroenergetskega siste-
ma nekdanje Jugoslavije, z vidika proizvodnje,
prenosa ali distribucije elektriËne energije. 
PosveËal se je raziskavam elementov sistema,
osnovam optimalne izbire vodnikov in praktiËnega
oblikovanja daljnovodov, njihovim optimalnim
parametrom, raziskavam o problemih naravne
prenosne moËi, problematiki jalovih moËi in njeni
kompenzaciji, optimalnemu stopnjevanju napeto-
sti v razdelilnih in prenosnih omreæjih, osnovam
optimizacij, πirπim ekonomskim in drugim proble-
mom. IzraËuni omreæij so mu bili πe poseben izziv,
ker sta se povezovala uporabna matematika in te-
hnika, ki ju je uporabil z inæenirsko logiko za pra-
kso, ki je πe danes teoretiËna podlaga za nadaljnji
πtudijski razvoj. Za napetostni nivo 220 in 400 kV
je dokazal prerez vodnikov Al-Fe 490/65 mm2, ki
se πe danes uporablja. S πtudijem in raziskavami
je priπel do primernega razmerja med aluminijem
in jekleno duπo, s 7:1. V Sloveniji so bili vsi 220
kV daljnovodi zgrajeni s tem tipiËnim, Plaperje-
vim prerezom vodnika. Na strokovnih forumih so
bili tudi standardizirani za napetostni nivo 220 in
400 kV. Plaper je bil kreator in gonilna sila pri
snovanju in praktiËnem oblikovanju slovenskega
in jugoslovanskega omreæja vseh napetostnih nivo-
jev. Njegova pomembna vloga se je izrazila v stra-
teπki izbiri prenosnih napetosti 400 kV, ki je bila
imenovana po elektrotehniËnemu velikanu Nikoli
Tesli. 
Prof. dr. Marjan Plaper je postavil koncept pove-
zovanja elektroenergetskih sistemov Balkana in
septembra 1974 sodeloval pri priklopu takratne
dræave v paralelno obratovanje z zahodno inter-
konekcijo UCPTE. Vodil je πtudijski komite za
nadzemne vode pri nekdanjem Jugoslovanskem
komiteju Juko Cigre in postavil koncept povezo-
vanja elektroenergetskih sistemov Balkana ter de-
set let bil tudi predsednik Elektrotehniπke zveze
Slovenije.
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V dolgoletnem ustvarjalnem delu je objavil 155
del: deset samostojnih publikacij, znanstvene in
strokovne sestavke, Ëlanke, razprave, raziskave in
elaborate v razliËnih domaËih in tujih revijah,
najveË v ElektrotehniËnem vestniku in Elektro
Privredi. Prvo skripto Vodenje elektriËne energije
je napisal leta 1961. UËbeniki so si kar sledili:
Osnove razdeljevanja elektriËne energije leta
1964, Razdelilna omreæja leta 1966 in ElektriËni
izraËun razdelilnih omreæij leta 1967. Osrednje
mesto zavzemajo tri knjige: Elektroenergetska om-
reæja I. II. in III. del (1974 - 1977). Slednje so bile
uËbenik ne le πtudentom, temveË kar elektroener-
getikom v Sloveniji, pa tudi zunaj nje.Tretji, naj-
obπirnejπi uËbenik je bil preveden tudi v srbohr-
vaπËino pod naslovom Principi optimalnosti u
mreæama za prenos i distribuciju elektriËne ener-
gije (1980). Prof. dr. Marjan Plaper je prejel vr-
sto odlikovanj in drugih priznanj ter pohval za
strokovno in raziskovalno delo. Njegovo uspeπnost
dokazujejo tudi πtevilna javna priznanja, kot so
Red dela z zlatim vencem (1965), plaketa Dr. Mi-
lana Vidmarja EIMV in druge, ter priznanje za
æivljenjsko delo Slovenskega komiteja Mednaro-
dnega sveta za velike elektriËne sisteme - Sloko Ci-
gre (2001).
ZnaËilna podoba prof. dr. Marjana Plaperja s pi-
po je dajala vtis prepriËljivega razgledanega uËe-
njaka. Ob njegovi skromnosti je bilo manj znano,
da so ga ob poklicni moËnostni elektrotehniki
privlaËili in vznemirjali notranji impulzi sveta
umetnosti. Blizu sta mu bila glasba, ki jo je izva-
bljal iz milih zvenov citer, in slikarstvo. Od leta
1968 se je iz ljubljanskega mestnega vrveæa umikal
na Loπko, na vikend na Breznico pod Lubnikom.
Tam so se mu kar sami od sebe ponujali motivi za
slikanje, nasploh pa je tam uæil dober zrak, ki mu
je dajal sveæih moËi. Te so zastale 19. aprila, ko je
umrl v 85. letu starosti. 
Plaperjevo poslanstvo novim generacijam ostaja:
Treba je delati, delati in vztrajati v delu. To ga je
nauËil æe akademik dr. Milan Vidmar, po katerem
je nadaljeval poslanstvo na podroËju slovenskega
elektroprenosa. Pred dvema letoma mi je ob za-
dnjem sreËanju v pogovoru dejal, da je imel vedno
cilj ustvariti uporabne izsledke. Za sabo je pustil
bogato delo inæenirja, raziskovalca in uËitelja. De-
lo je bilo polno vztrajnega inæenirskega truda, ne-
ugnanega, ustvarjalnega iskanja novih poti, novih
metod, novih izsledkov in njihovega dostikrat v te-
danjem obdobju teækega prenaπanja v dnevno
prakso. 

Drago Papler
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iha KaË je bil rojen
24. oktobra 1942 v
Preserjah pri Ra-
domljah. Osnovno πo-

lo je obiskoval na Homcu in v Ka-
mniku. Veliko se je ukvarjal z
modelarstvom in nihal med ume-
tnostjo in tehniko. ©olanje je na-
daljeval v tehniËni smeri in se
izuËil za finomehanika in se leta
1957 zaposlil v Iskri Teli. Izdelo-
vali so Ëasovne releje, ki so zahte-
vali spretnega in potrpeæljivega
delavca. Miha KaË se je æe pri
modelarstvu navzel inovativnega
razmiπljanja ter teoretiËna spo-
znanja prenaπal v praktiËno izde-
lavo. ©e danes hrani model letala
iz leta 1960, s katerim je dvakrat
postal republiπki prvak, leta
1970 je med prvimi v Kamniku
izdelal leteËi model, ki ga je da-
ljinsko upravljal. ≈Na delovnem
mestu sem deloval na podroËju
zaπËite in stikal, kjer je bilo po-
djetje Iskra Tela vodilno in se ta-
ko posredno sreËal z elektrogos-
podarstvom. Delal sem montaæne
priprave za izdelke, ki so πli v
proizvodnjo. Ukvarjal sem se z
vibratorji in pnevmatiko. To je
bil Ëas avtomatizacije,« pravi Mi-
ha KaË, ki se je izkazal kot stro-
kovnjak in izumitelj. 
Leta 1988 je dobil priznanje Ino-
vator leta v Iskri Teli. Æivljenje
se mu je popolnoma spremenilo,
ko je z likvidacijo Iskre Tele
spomladi leta 1991 nenadoma os-
tal brez zaposlitve. Lotil se je do-
konËanja gradnje hiπe ter si v ra-

zmiπljanjih dopovedoval, kako bi
se lotil dela, da bi zadovoljil æiv-
ljenjske eksistenËne potrebe. Na
plan je priπla umetniπka æilica in
nadarjenost, kateri zaradi pokli-
cnih obveznosti in uresniËevanja
inovatorskih zamisli pri gradnji
male hidroelektrarne z moËjo 4,3
kW, ob domaËi hiπi, ni mogel po-
sveËati potrebnega Ëasa. ≈V Ëasu
osebne poklicne krize sem se vse
bolj zaËel posveËati kiparski de-
javnosti, ki je iz konjiËka postala
s Ëasom neodvisni poklic, eksi-
stenËna reπitev, ustvarjalna po-
treba in izziv. Æe kot trinajstleten
fantiË sem leta 1955 izdelal prvo
doprsno podobo pesnika dr.
Franceta Preπerna, izdelal jaslice
in se uËil tehnike v kiparskih ko-

lonijah in teËajih. Uveljavil sem
svoj naËin dela. V devetdesetih
letih sem zaËel izdelovati prilo-
ænostne kipe znancev in manj
znanih umetnikov in z njimi me-
njal dela. Æirovski slikar Joæe
Mauser Peternel mi je dejal, Ëe
æelim opozoriti nase v slovenskem
merilu in uspeti v pridobitvi sta-
tusa svobodnega umetnika, da bi
se moral lotiti izdelave portretov
bolj znanih, markantnih osebno-
sti. Na proπnjo se je odzval aka-
demik in pesnik Ciril Zlobec. KaË
se je zaËel intenzivno ukvarjati s
kiparstvom in ustvaril zajeten
opus kiparskih del v ciklusu po-
membnih KamniËanov in ciklusu
znanih Slovencev. Upodobil je
veË kakor sto izvirnih in dvesto
variantnih portretov najpomem-
bnejπih slovenskih zgodovinskih
osebnosti in sodobnikov najrazli-
Ënejπih podroËij in strok, od Pri-
moæa Trubarja, Jakoba Gallusa,
Jurija Vege, Antona Janπe, Petra
Pavla Glavarja, Friderika Bara-
ge, dr. Franceta Preπerna, Valen-
tina Vodnika, Antona Martina
Slomπka, Simona GregorËiËa,
Dragotina Ketteja, Ivana Can-
karja, Antona ÆniderπiËa, Fran-

IPAR MIHA KA» UPODABLJA
POMEMBNE ELEKTROENERGETIKE
K

V BistriËici pri Kamniku, na zaËetku bistriπke
soteske, na vhodu v osrËje Kamniπkih Alp, æivi
Miha KaË, kipar portretist, modelar, finome-
hanik, inovator, raziskovalec, ljubitelj sloven-
ske kulturne in naravne dediπËine. Njegovo æiv-
ljenje se prepleta med tehniko in umetniπkim
ustvarjanjem, ki se povezujeta v eno. 

M
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Od tehniËnega
modelarstva,
preko izumi-
teljskega dela
do umetniπko

oblikovalskega
kiparjenja,
je prehodil

ustvarjalno pot
Miha KaË.
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ceta BalantiËa, Antona Trstenja-
ka, Alojzija ©uπtarja, Joæeta Ti-
snikarja, Neæe Maurer do dr.
Marjana Plaperja in dr. Antona
Ogorelca. Zanimivi sta skupinski
deli: skulptura πtirih pesnikov:
Cirila Zlobca, Janeza Menarta,
Kajetana KoviËa in Toneta Pav-
Ëka ter skulptura petih osebnosti
- genijev s slovenskih tal: arhitek-
ta Joæefa PleËnika, matematika
in fizika Jurije Vege, fizika in
strokovnjaka za vesoljsko tehni-
ko Hermana PotoËnika, sklada-
telja Jakoba Gallusa, kemika in
edinega slovenskega Nobelovega
nagrajenca Friderika Preglja.
≈Ko sem πe delal v Iskri Tela, sem
izdelal kip soustanovitelja in pr-
vega direktorja podjetja v letih
1949-1959, prof. dr. Vratislava
BedjaniËa. Name se je spomnil
prof. dr. Anton Ogorelc, ko so
potrebovali BedjaniËev kip v
parku Fakultete za elektrotehni-
ko. Priπlo je do poglobljenega so-
delovanja z vodstvom Slovenske-
ga komiteja Cigre, na katerega
æeljo sem zaËel upodabljati po-
membne slovenske elektroener-
getike. Do sedaj je upodobil πest
pomembnih elektroenergetikov:
akademika prof. dr. Milana Vi-
dmarja, prof. dr. Vratislava Be-
djaniËa, prof. dr. Alberta »ebu-
lja, Vekoslava Koroπca st., prof.
dr. Marjana Plaperja in prof. dr.
Antona Ogorelca. Vsi pomembni
elektroenergetiki so bili v svojem
Ëasu dejavni in so veliko prispe-
vali k razvoju in delovanju Cigre. 
≈Portreta se lotim na podlagi æi-
vega modela ali s pomoËjo slike iz
Ëelne, frontne dræe glave in profi-
la. Podoba Ëloveka je njegov

obraz, kajti na njem odseva nje-
gova duπa. Vsak portret izraæa
znaËaj, odprtost osebe, izraz Ëlo-
veka se zrcali skozi njegove obra-
zne poteze, gube, oËi, duπo. Iz oËi
mora zasvetiti lesk luË in oæiveti
misel, skozi oËi obËutim ljubezen
in bolezen. Zato se poglabljam v
znaËajske poteze, psiholoπke po-
sebnosti in biografsko spoznava-
nje portretiranca. Ko delam po
æivem modelu, je proces opazova-
nja natanËnejπi, stik z osebo pa
æiv in neposreden. Za upodobitev
so najprimernejπa njegova ustvar-
jalna leta, ko iz njega æari naj-
veËja æivljenjska energija,« pove
Miha KaË.
Vsi njegovi kipi so izdelani zelo
natanËno in predstavljajo pravo
podobo portretiranca. Ustvarja
preteæno v patiniranem mavcu in
ægani glini. Obe tehniki suvereno
obvlada, tako kiparsko modela-
cijo kot posebne zahteve kipar-
skega materiala. Njegov umetni-
πko ustvarjalni in oblikovalski ta-
lent je skozi tridimenzionalno
umetnost naπel lastno identiteto
in ustvarjalno zadovoljstvo. Po-
stopek dela poteka od modela do
odlitka: ≈Pripravim konstrukci-
jo, nanjo nanesem glino in jo zvo-
tlim. Za veËje kipe pri livarju na-
redimo negativ in na podlagi nje-
ga kip v bronu. Kipi so razliËnih
dimenzij, manjπi se gibljejo v ve-
likosti do 26 centimetrov, srednji
40 centimetrov, najveËji pa v na-
ravni velikosti. Kipi potrebujejo
svoj prostor, svoj podstavek, da
zaæivijo v okolju.« 
Miha KaË je nekakπen dokumen-
tarist Ëasa: za svoje modele si
namreË izbira vidne osebnosti iz

preteklosti in tiste, ki zaznamuje-
jo sedanjost. V njegovem boga-
tem opusu se sreËujemo s πtevilni-
mi pomembneæi: pesniki, pisate-
lji, glasbeniki, znanstveniki, cer-
kvenimi dostojanstveniki, igralci,
likovnimi ustvarjalci. PrepriËlji-
vo nas nagovarjajo tudi njegove
svetniπke figure. Miha KaË sicer
ni akademsko πolan kipar, ven-
dar je v svojem ustvarjalnem de-
lu dosegel stopnjo, ki klasiËni
amaterizem presega in se lahko
meri z marsikatero skulpturo
znotraj akademskega realizma. 
V njegovem ateljeju, kjer ustvar-
ja, sem opazil πe veliko naËrtova-
nih projektov, saj meni, bi rad
upodobil πe nekaj pomembnih
osebnosti. Zaveda se minljivosti
Ëasa; pravi, da hitro pride Ëas,
ko se Ëloveπko æivljenje izteËe, za
njim pa ostanejo dela. Zato se jih
loteva sistematiËno, odgovorno in
zavzeto. UpodobljajoËa umetnost
mu daje moænost za sreËanja z
ljudmi, poznanstev in πiritev ob-
zorij, saj vsak Ëlovek na svoj na-
Ëin nosi v sebi svoje sporoËilo, iz-
kuπnje, pozitivne misli. Kipar
portretist Miha KaË je razstavljal
v uglednih razstaviπËih in galeri-
jah v Kamniku, Ljubljani, ©ko-
cjanu pri Domæalah, Novem me-
stu, Gornjem Gradu, Radom-
ljah, Kostanjevici, Tinjah pri Ce-
lovcu, na Generalnem konzulatu
v Celovcu in v dræavnem svetu
Republike Slovenije, æiva razsta-
va pa mu je ves Ëas dopolnjujoËa
serija portretov slovenskih elek-
troenergetikov.

Drago Papler
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Za Sloko
Cigre-Cired
je kipar Miha
KaË upodobil
πesterico
pomembnih
slovenskih
elektroenerge-
tikov: prof.
dr. Milana
Vidmarja,
prof. dr.
Vratislava
BedjaniËa,
prof. dr.
Alberta »e-
bulja,
Vekoslava
Koroπca st.,
prof. dr.
Marjana
Plaperja in
prof. dr.
Antona
Ogorelca.
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ra naju zbudi ob polno-
Ëi. Na hitro pojeva zaj-
trk, si navleËeva vso
potrebno opremo in za-

pustiva toplo zavetje πotora. Ta-
koj na zaËetku naju Ëaka dvajset-
metrski spust ob vrvi na spodnji
plato. Hitro zvijeva vrv in nada-
ljujeva mimo nemπkih πotorov,
kjer je πe vse tiho. Kako uro in
pol potrebujeva do vstopa v smer,
saj se morava najprej spustiti do-
brih 200 metrov, nato pa se zopet
povzpeti do viπine 5500 metrov.
Trda tema je πe in druæbo nama
dela polna luna, ki nama je v po-
moË, da laæje najdeva vstop v
smer. Najprej nama sicer ni niË
jasno, nato pa le razvozlava
uganko. Iz nahrbtnikov vzameva
eno od dveh πestdesetmetrskih
vrvi in se naveæeva. Najprej pre-
Ëim ledeniπko razpoko po dvom-
ljivem mostiËku. Nad mano se
sklanja ogromen serak, iz katere-
ga visijo velike ledene sveËe. Pe-
tnajst metrov bolj desno od nor-
malnega vstopa zaplezam v po-
polnoma navpiËno ledno strmino.
Nekje na sredini privijem ledni
vijak in nadaljujem proti levi. Ko
se izteka 60-metrska vrv, dose-
æem varovaliπËe. Nejcu zavpijem,
da varujem, in kmalu se mi pri-
druæi na stojiπËu. Naslednjih pet
razteæajev plezava tekoËe in ni-
mava veËjih teæav. Malo nelago-
dja povzroËa le velik serak, ki se
je z vrπnega grebena grozeËe nagi-
ba nad naju.
Z vsakim metrom pa postajava
tudi bolj utrujena. Pod sabo za-
gledava luËke vodnikov, ki nape-
njajo fiksne vrvi za svoje kliente.

To naju samo πe spodbudi, da po-
hitiva proti vrhu. Zadnji razteæaj
se spet postavi bolj pokonci in tu-
di led je slabπi, zato sem pri ple-
zanju πe posebej pazljiv. Prav za-
dnji metri so najteæji. Led se lomi
in pobere mi πe zadnje moËi, ko
skuπam Ëim boljπe zabiti ≈stro-
je«. KonËno se le potegnem na vr-
πni greben.
Z druge strani gore me pozdravi-
jo prvi sonËni æarki. Varujem πe
Nejca, ki se mi kmalu pridruæi.
Na njegovem obrazu se vidi utru-
jenost, vendar oËi mu radostno
æarijo. »aka naju le πe ozek gre-
ben proti vrhu. Ostaneva naveza-
na in preden grem naprej, mu re-
Ëem, da Ëe kateri od naju pade,
se mora drugi vreËi na nasprotno
stan grebena tako, da zaustavi
padec. NiË ne reËe, vendar vem,
da razume. Na vrhu je le malo
prostora. Prav nerodno se obja-
meva in podava roki. Ni Ëasa za
slavje, saj naju Ëaka πe sestop, ki
je ob utrujenosti lahko πe bolj
zahteven in nevaren. Na varova-
liπËu vzamem iz nahrbtnika πe
drugo vrv. Obe poveæem in pri-
pravim za prvi spust. Pri drugem
spustu sreËava perujske vodnike.
Izmenjamo nekaj besed, Ëestitajo
nama. Ko se pripravljam za tretji
spust, mi iz rok odleti osmica.
Odkotali se na stotine metrov po
steni. Vem, da bo sedaj spust bolj
zapleten, saj se mi bo vrv ob spu-
πËanju na polbiËev vozel bolj kro-
toviËila. Res se mi kmalu zavozla-
la na fiksne vrvi, ki so jih napeli
vodniki. Nejc se znajde in se pri-
pne na njihovo vrv. Imam πe rav-
no toliko Ëasa, da ga opozorim,

naj bo pazljiv, in æe se spuπËa
proti dolini. Sam se muËim z ra-
zvozlavanjem vrvi. KonËno mi
uspe. Ogovorim enega od vodni-
kov in ga zaprosim, Ëe lahko upo-
rabiva njihove vrvi za spust.
Pravi, da ni problema, in æe dr-
vim proti dolini. Pred zadnjim
spustom vidim Nejca, ki je na
varnem, na poti, ki vodi do sme-
ri. Drsim Ëez zadnji serak in
utrujene roke teæko dræijo pole-
denelo vrv. Zapeljem se mimo
mostiËka nad globoko ledeniπko
razpoko. Hitro odreagiram. Ma-
lo zaniham in se skuπam s prosto
roko prijeti za veliko ledeno sve-
Ëo, ki visi iz seraka. Ko æe mislim,
da mi je uspelo, se ta odlomi in
zgrmi v globoko praznino. Gra-
bim naprej in tudi druge sveËe se
lomijo. Dobim neko Ëudeæno moË
in s skrajnimi napori mi uspe ne-
kako doseËi rob razpoke in se

OBJEMU BELE LEPOTICE -
ALPAMAYO
V

Pravega obËutka veselja in zmagoslavja ob prema-
ganem vrhu in izpolnjenem cilju se lahko zavedajo
le tisti, ki so kdaj tudi sami imeli priloænost spopa-
sti se s kakπnim vrπacem. »e pa se na koncu vse
sreËno izteËe, je veselje πe toliko veËje.

U

56 NoËno plezanje v Ferrarijivi smeri
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povleËi iz praznine pod sabo. Kar
nekaj minut potrebujem, da pri-
dem do zraka in si naberem moËi
za nadaljevanje. PreËim πe za-
dnji majavi mostiËek in zagledam
Nejca, ki se mi pribliæuje. Ustra-
πil se je za atija in ko pridem do
njega, se objameva in padeva v
sneg. Po licih nama teËejo solze.
Veva, da nama je uspelo, da sva
zunaj nevarnosti. Misli poletijo
daleË k tistim, ki jih imava najra-
je in ki doma stiskajo pesti za na-
ju. Spomniva pa se tudi obeh
NejËevih dedijev, ki sta toliko-
krat uæivala z nami ob diapoziti-
vih, ko smo jima prikazovali vse
naπe hribovske avanture.

V varnem
objemu tabora
Pot do πotora hitro mine in priËa-
kajo naju najini ameriπki prijate-
lji. »estitajo nama in postreæejo
nama pijaËo. Kar hudo mi je za-
nje, da se niso odloËili za vzpon.
Saj je res, da naju je z Nejcem ob
spuπËanju zadelo nekaj kosov le-
du, ki so jih sproæili drugi alpini-
sti, vendar brez nevarnosti se
takπen vzpon paË ne da izpeljati.
Ko malo pojeva, si opomoreva,
hitro pospraviva πotor in opre-
mo, AmeriËanom πe zaæeliva sre-
Ëo in æe hitiva proti dolini. Prvi
del je spet nevaren, zato sva zelo
previdna in le poËasi napreduje-

va s teækimi nahrbtniki. Ko ne-
varnosti ni veË, gre laæje, le noge
noËejo veË ubogati. V bazi spet
postaviva πotor in kmalu zaspiva
kot ubita. PonoËi naju zbudi ne-
urje, ki se razvije nad dolino.
Treska, piha veter, ki upogiba πo-
tor in zaliva naju voda. Proti ju-
tru neurje pojenja in ob dnevu
tudi deæ poneha. Ko pokukava iz
πotora, vidiva, da je viπje na gori
zapadel nov sneg. Sneæna meja je
le nekaj metrov nad bazo. V ve-
tru malo posuπiva opremo, poi-
πËeva πe arierota, ki naloæi najine
teæke nahrbtnike na osla, in od-
praviva se proti civilizaciji. 
Ob sestopanju pogovor steËe tudi
o vzponu Sandre in Mojce, ki ob
istem Ëasu kot midva plezata v
steni Ranrapalke. Æe med naji-
nim plezanjem sva sicer veËkrat
pomislila, kako jima gre, in jima
æelela dobre razmere in sreËo,
vendar πele sedaj o njunem vzpo-
nu tudi na glas spregovoriva. Ve-
va, da sta vrhunski alpinistki in
za tak vzpon vsekakor sposobni,
vendar naju je vseeno malo
strah. Po popoldanskem prihodu
v Huaraz povpraπava zanju, ven-
dar se πe nista vrnili. Ko ravno
obeπava mokro opremo po ogra-
jah hostla, pa zasliπiva v pred-
dverju znane glasove. Sedaj je
res konec vseh skrbi. Objamemo
se in trepljamo po ramenih. Tudi

veËerja in slavje sta bila nepoza-
bna.

Proti domu
Naslednje dni smo si πe malo
obnovili moËi in æe je priπel dan
slovesa. Z Nejcem sva se vraËala
prva. Po noËni avtobusni voænji
do Lime je sledil πe dolg let v Ev-
ropo. Malo skrbi so nama naredi-
li le usluæbenci letalske druæbe
Iberija, ki so nama povedali, da
se je nekje izgubil del najine pr-
tljage. Vendar je bilo tudi v tem
nekaj dobrega, ker sva tako laæje
tovorila najine bisage po vlaku
od Münchna do Ljubljane. Iz-
gubljeno prtljago pa sva dobila
nato Ëez nekaj dni na dom.

Gorazd Pozvek

57

AlpinistiËne odprave Posavskega
alpinistiËnega kluba v juænoa-
meriπke Ande se je udeleæilo se-
dem alpinistov: Sandra Voglar,
Mojca Æerjav (AO Matica),
Tjaπa Zakπek, Martin BedraË,
Tadej Bernik, Nejc in Gorazd
Pozvek. Dosegli smo vse cilje, ki
smo si jih zadali, in sicer, da si
najmlajπi Ëlani naberejo Ëim veË
izkuπenj v visokih gorah in
osvojijo vrh kakega pet- in πest-
tisoËaka ter dve izkuπenejπi na-
vezi splezata vsaka svojo smer,
ki smo si jih æe prej izbrali.
Æenska naveza Sandra Voglar
in Mojca Æerjav je tako opravi-
la v severovzhodni steni Ranra-
palce (6162 m) ponovitev smeri
Nord Spur z oceno TD, 900
metrov, kar je vsekakor eden
najboljπih vzponov naπih æen-
skih navez v Andih. Gorazd in
Nejc Pozvek pa sva preplezala
v jugozahodni steni Alpamaya
(5947 m) Ferrarijevo smer z
oceno D, 400 metrov.

Foto Gorazd Pozvek

Sanje so
dosanjane.
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z Poljan se je druæina leta
1861 preselila v ©kofjo Lo-
ko, kjer je Ivan ©ubic med
letoma 1863 in 1867 obisko-

val ljudsko πolo. ©olanje je nada-
ljeval na gimnaziji v Ljubljani,
od leta 1867 do leta 1875, ko je
maturiral z odliko. Po opravljeni
maturi je odπel na dunajsko uni-
verzo πtudirat filozofijo, in sicer
naravoslovje, fiziko in matemati-
ko. Na dunajskem vseuËiliπËu je
napravil leta 1881 izpit iz priro-
dopisja za viπje, iz matematike in
prirodoslovja za niæje razrede z
nemπkim in leta 1883 tudi s slo-
venskim uËnim jezikom. Leta
1881 je nastopil sluæbo kot uËitelj
in vzgojitelj na trgovski πoli Fer-
dinanda Mahra v Ljubljani. V
πolskih letih 1882/83 do 1887/88
je sluæboval kot suplent na lju-
bljanski viπji realki in v drugem
semestru leta 1883/84 na lju-
bljanski gimnaziji. Kot gimnazij-
ski suplent je dobil 23. marca le-
ta 1888 dopust za πtudijsko izpo-
polnitev na Tehnoloπkem obr-
tnem muzeju na Dunaju. Tam je
tudi obiskoval Umetnostno aka-
demijo.

Od zaËetka zapisan πolstvu
Po vrnitvi z Dunaja je Ivan ©ubic
31. avgusta leta 1888 postal z
odlokom nauËnega ministrstva
uËitelj in vodja na novo ustanov-
ljeni strokovni πoli za lesno indu-
strijo in na strokovni πoli za ume-
tno vezenje in πivanje Ëipk v Lju-
bljani. Z odlokom nauËnega mi-

nistrstva sta bili obe strokovni πo-
li 1. januarja leta 1901 zdruæeni v
en zavod z imenom Cesarsko kra-
ljeva umetno-obrtna strokovna
πola. Leta 1908 je postal obrtno-
πolski direktor, po zdruæitvi πol
leta 1911 v Dræavno obrtno πolo
pa njen direktor. Zasluæen je bil
za zgraditev njenega mogoËnega
poslopja z delavnicami ob Aπker-
Ëevi cesti leta 1911 in za uvedbo
razliËnih programov za umetnoo-
brtne poklice. Leta 1917 sta bila
ustanovljena na πoli dva viπja od-
delka: Stavbna strokovna πola in
Viπja obrtna πola mehansko te-
hniπke smeri. Po ustanovitvi Kra-
ljevine SHS se je πola preimeno-
vala v Dræavno obrtno πolo. V πo-
li je gostovala tudi Tehniπka fa-
kulteta ljubljanske univerze. ©ti-
rinajstega decembra 1920 je bil
ugodno reπen predlog Ivana ©u-
bica, da se Dræavna obrtna πola
preimenuje v TehniËno srednjo
πolo z moπko in æensko obrtno πo-
lo. Kot najzasluænejπi za obrtno
in umetno-obrtno πolstvo je bil za
direktorja imenovan Ivan ©ubic.
Kulturno poslanstvo in prosvetno
pedagoπko delo Ivana ©ubica je v
razvoju obrtnega in umetno-obr-
tnega πolstva na Slovenskem pio-
nirsko in izredno pomembno.
Ravnatelj Ivan ©ubic se je kot za-
veden Slovenec zavzel za sloven-
ski uËni jezik. Od leta 1906 do le-
ta 1919 je bil πolski nadzornik
vseh slovenskih obrtnih nadalje-
valnih πol na Kranjskem, ©tajer-
skem in v Primorju. Leta 1919 ga

je narodna vlada imenovala za
referenta obrtnega πolstva v Slo-
veniji, leta 1922 pa je bil kot viπji
πolski nadzornik za trgovsko in
obrtno πolstvo postavljen na Ëelo
celotnemu obrtnemu pouku, ki
ga je vodil in nadziral z nesebi-
Ënostjo in uvidevnostjo 36 let. Le-
ta 1908 je bil Ivan ©ubic odliko-
van z redom Frana Josipa, malo
pred smrtjo pa z redom sv. Save.

Dejaven tudi kot obËinski
svetnik, fotograf in pisec
Leta 1890 je bil izvoljen v obËin-
ski svet mesta Ljubljane, v kate-
rem je deloval nepretrgoma 17
let. Kot ljubljanski obËinski sve-
tnik je intenzivno sodeloval pri
vseh pereËih vpraπanjih πolskega
in tehniËnega znaËaja, pri gra-
dnji mestnega vodovoda, mestne
elektrarne in mestne cestne æele-
znice. Bil je naËelnik πolskega od-
bora, predsednik direktorija me-
stnega vodovoda, mestne elek-
trarne in Ëlan kuratorija mestne-
ga dekliπkega liceja. Kot obËinski
odbornik je bil tudi Ëlan mestne-
ga πolskega sveta, Ëlan direktori-
ja Mestne hranilnice in zastopnik
mestne obËine v odboru za izsuπe-
vanje ljubljanskega barja. 17 let
je bil konzervator pri Osrednji
komisiji za varstvo umetnostnih
in zgodovinskih spomenikov.
Ivan ©ubic je bil tudi ustanovi-
telj, preroditelj in voditelj obr-
tnega πolstva, bil je vesten vodi-
telj in nadzornik tudi vsega dru-
gega strokovnega πolstva, pred
njim ni bilo niË. Ustvaril je πole,
vzgajal obrtno mladeæ v dobre
delovodje in obrtnike, dijake v
tehniËno kvalificirane poslovodje
in vodje. NajveË je storil za gos-
podarsko osamosvojitev naπega
naroda, je Ivana ©ubica oznaËil
ob slovesu dvorni svetnik dr.
Marn, πef oddelka ministrstva tr-
govine in industrije. Bil je usta-
novitelj slovenske moderne indu-
strije. Iz malega, pravzaprav iz
niË - v hudih bojih in naporih je
ustvaril naπo umetno obrt in naπ
industrialni znaËaj, je dejal dr.
Valentin RoæiË v imenu uËitelj-
skega zbora Tehniπke srednje πo-
le. V koledarju za leto 1925
Druæbe Sv. Cirila in Metoda je
zapisano, da je Ivan ©ubic v hu-
dih Ëasih dosegel osamosvojitev
strokovnega πolstva in ga reπil
nemπke nadvlade, zasluga mu gre
za odprtje obrtne πole s teoreti-
Ënimi in praktiËnimi vsebinami.

PISEC PRVE SLOVENSKE
KNJIGE O ELEKTRIKI

I
Ivan ©ubic se je rodil 12. oktobra 1856 v Poljanah
nad ©kofjo Loko kot edinec podobarju in slikarju Ja-
nezu ©ubicu starejπemu, bratrancu naπih znamenitih
slikarjev Jurija in Janeza ©ubica. Njegov oËe je imel
podobarsko delavnico v ©kofji Loki, Studenec, hiπna
πt. 7. Ivan ©ubic je umrl 11. marca 1924 v Ljubljani
in je pokopan v ©kofji Loki. Bil je naravoslovec in or-
ganizator obrtnega πolstva, viπji πolski nadzornik, vla-
dni svetnik in prvi pisec slovenske knjige o elektriki. 

I
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Leta 1884 je pisal Ëlanke za Lju-
bljanski list, med drugim tudi o
suhih fotografskih ploπËah in o
zarji amaterske fotografije. Bil je
pobudnik in prvi predsednik
Kluba amaterjev fotografov v
Ljubljani (1889). Po pripovedi
njegovega sina Mirka ©ubica si je
v ©kofji Loki preuredil del slikar-
skega ateljeja v fotografski labo-
ratorij. ©tevilna potovanja in
izredna zaposlenost so ga ovirali
pri intenzivnejπem fotografskem
udejstvovanju. ©ubic si je posta-
vil spomenik s klubom in s foto-
grafskim priroËnikom, s katerim
smo se Slovenci uvrstili v soËasno
evropsko dogajanje.
Na podroËju strokovne literature
je opravil pionirsko delo z obja-
vami mnogih Ëlankov in tehniπkih
in naravoslovnih razprav v stro-
kovnih listih in dnevnikih organi-
zacij ter o pomenu in razvoju
obrtnega πolstva. Zorka ©ubic,
vnukinja Ivana ©ubica, mi je iz
zapuπËine svojega oËeta in pisate-
ljevega sina Mirka ©ubica poka-
zala risbe in slike, ki dokazujejo
njegovo nadarjenost. Zanimivo
je tudi pismo, datirano 15. maja
1911, ki ga je ravnatelju Ivanu
©ubicu pisal dr. Milan Vidmar in
prosil za razgovor glede elektro-
tehniËne sluæbe.
Ivan ©ubic je spisal samostojne
publikacije: Ljubljansko barje
(1886), Voda, s posebnim ozirom
na ljubljanske razmere (1887),
priroËnik Fotografija (1889),
Barve in njih uporaba v orna-
mentiki (1891), Gorenjska kotli-
na in ljubljanski vodovod (1893).

Prva knjiga o elektriki
Ivan ©ubic je bil 30 let (1887-
1914 in 1917-1920) delaven od-
bornik ≈Slovenske Matice«, kate-
ri je poleg drugih spisov in izra-
zja poklonil epohalno knjigo
≈Elektrika, nje proizvajanje in
uporaba«, izdano v dveh zvezkih
leta 1897 in leta 1898. ≈Izmed
vseh prirodnih sil, katere sluæijo
danes Ëloveπtvu, sta paË najva-
ænejπi para in elektrika. Ko je
priËetkom stoletja parna maπina
nastopila svojo triumfalno pot po
πirnem svetu, hipoma izpremi-
njajoËa vse dotedanje odnoπaje,
πege in navade, ter tvoreËa silne
izpremembe v dejanju in neha-
nju Ëloveπkega roda, tedaj so str-
meËi zemljani jeli sedanje stoletje
nazivati stoletje pare, meneËi, da
se kaj silovitejπega, epohalnejπe-

ga ne more veË pojaviti, kakor je
parna sila ...
In vendar so se motili! Na toriπËe
je nepriËakovano stopila nova si-
la - elektrika, ki je skoraj æe zate-
mnila oblast pare in stoletju svoj
peËat vtisnila,« je napisal Ivan
©ubic, profesor fizike in ravna-
telj dræavne obrtne πole, predho-
dnice sedanjih ljubljanskih sre-
dnjih πol, v uvodu k svoji knjigi
Elektrika, nje proizvajanje in
uporaba. Naklada dveh snopiËev
je bila 3100 izvodov, kar je bila
za tisti Ëas dokaj velika naklada
za knjige tehniπke vsebine. Tiska-
na na 354 straneh, je bila oprem-
ljena s 253 ilustracijami in skica-
mi in je veliko pomenila za mali
slovenski narod. V prvem, 64
strani obsegajoËem delu poja-
snjuje pisatelj temelje pojavov
elektrike, nato pa v drugem delu
probleme proizvodnje (6 pogla-
vij) in glavna podroËja uporabe
elektriËne energije (10 poglavij).
Potrebo po izdaji take knjige so
prinaπala nova odkritja in izumi
v elektroenergetiki, ki so prodi-
rali tudi na Slovensko. »utila se
je potreba, da se v domaËem jezi-
ku z njimi seznani Ëim πirπi krog
naπih ljudi. Knjigo je pisal Ivan
©ubic v Ëasu, ko so πele polagali
temelje ljubljanski termoelek-
trarni, medtem ko so nekatera
podjetja in posamezni kraji æe
uæivali blagodati elektrike. V
uvodni besedi je Ivan ©ubic med
drugim zapisal tudi to, da priha-
ja na Slovensko nova doba, ko

elektrika od skromnih zaËetkov z
bliskovito naglico prodira k no-
vim pridobitvam, ki naglo spre-
minjajo Ëlovekovo okolje. Ne sa-
mo za razsvetljavo, uporabnost
elektrike se πiri na vsa podroËja
proizvodnje, znanstvenih razi-
skav, zdravstva in kemije do vseh
komunikacij. Elektrika ustvarja
nov svet in preoblikuje naËin æiv-
ljenja in dela. Z elektriko se odpi-
rajo nove moænosti gospodarske-
ga in kulturnega razvoja, zaposli-
tve in zasluæka.
Ko je Ivan ©ubic pisal prvo slo-
vensko knjigo o elektriki, se je le-
ta v svetu æe krepko uveljavljala
v vsakdanji rabi. Zato najdemo v
njej poleg teoretiËnih osnov pred-
vsem njene praktiËne doseæke,
kar le πe poveËuje njeno vrednost
za sploπno izobrazbo potroπni-
kov. Posebno vrednost knjigi da-
jejo slovenski strokovni izrazi za
nove pojme, predmete, naprave
v zvezi z elektrotehniko, ki jih je
izoblikoval v duhu domaËe govo-
rice in izraæanja. ©ubiËevi izrazi
so se ohranili πe desetletja, mnogi
celo do danaπnjih dni. Kar 34 let
je bila ©ubiËeva knjiga Elektrika
edina pouËna literatura med Slo-
venci, namreË πele leta 1931 je Ti-
skovna zadruga v Ljubljani izda-
la drobno knjiæico Zanimivosti
elektrotehnike in njenega gospo-
darstva izpod peresa dr. ing. Mi-
lana Vidmarja. Ob stoletnici izi-
da knjige Elektrika Ivana ©ubica
je Druπtvo slovenskih elektroe-
nergetikov Cigre marca 1999 iz-
dalo faksimile te knjige. Prof. dr.
Anton Ogorelec je zapisal, da je
knjiga izπla leta 1897, ko so pri
nas zaËeli uvajati elektroenerge-
tiko. Takrat je zagorela prva æar-
nica, napajana iz omreæja mestne
elektrarne v Ljubljani, postav-
ljen je bil prvi 3 kV trifazni vod v
Sloveniji. Knjiga obravnava vse
pomembnejπe elemente elektroe-
nergetskih sistemov - generator-
je, transformatorje, nadzemne in
kabelske vode - ter pomembnejπe
elemente komunikacij. Knjiga je
zanimiva tudi s staliπËa termino-
logije, opremljena je s πtevilnimi
slikami. Na ovojnici je ilustracija
luËi z zaËetnicami I. ©. v spo-
dnjem levem kotu, ki jo je vnuki-
nja avtorja knjige, Zorka ©ubic,
odstopila za ponatis z izvirnih iz-
daj v dveh zaporednih letih.

Drago Papler
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krbno in vestno vzdræeva-
nje RTP Labore je zago-
tavljalo solidno in zaneslji-
vo napajanje veË desetletij,

njegova amortizacijska doba je
bila izredno visoka. Po ekonom-
skih utemeljitvah πtudij se je na
vsej Gorenjski zaËela 10 kV na-
petost zamenjevati z 20 kV. Spre-
membe napetostnega nivoja sre-
dnjenapetostne mreæe z 10 na 20
kV, dotrajanost 10 kV in 110 kV
stikaliπËa, zastarelost naprav za
daljinsko vodenje in zaπËito, so
narekovale obnovo celotne raz-
delilne transformatorske postaje.
Ker postaja krije veË kot tretjino
kranjskih potreb po elektriËni
energiji, je morala biti obnova iz-
peljana s Ëim manjπimi motnjami
v preskrbi. S πtudijami in idejni-
mi projekti so bile obdelane ra-
zne razliËice obnove in strokov-
njaki so na tem objektu predvi-
deli novo modernizacijo, ki je po-
menila pravo revolucijo s tehno-
loπkega, ekoloπko-varstvenega in
prostorskega vidika. 

2002: RTP Labore
s tehnologijo SF6
Sredi devetdesetih let je bila
sprejeta odloËitev za postavitev s
plinom izoliranega 110 kV stikali-
πËa (GIS), 20 kV stikaliπËa v
izvlaËljivi izvedbi z vakuumskimi
odklopniki in distribuiranega si-

stema vodenja in zaπËite. Celotna
obnova razdelilne transforma-
torske postaje je tako zajela veË
tehnoloπkih sprememb hkrati.
Vendar pa jo je pred dvema leto-
ma prehitela podobna RTP Zlato
polje na severnem delu Kranja,
Ëeprav je bila RTP Labore tista,
kjer je bila predvidena prva upo-
raba tehnologije SF6. Leta 2002
je bila konËana gradnja kovinsko
oklopljenega in s plinom izolira-
nega 110 kV stikaliπËa. Tehnolo-
gija SF6 pomeni majhne vzdræe-
valne stroπke, velik prihranek
prostora, popolno varnost pred
dotikom in veliko obratovalno
zmogljivost. Prednost nove te-
hnologije pred klasiËno je v pri-
hranku prostora, varnosti in ve-
Ëji obratovalni zmogljivosti.
≈Nesporno je elektroenergetski
sistem najpomembnejπi podsi-
stem gospodarskega sistema, res
pa je, da je elektriËna energija
postala Ëisto navadno træno bla-
go, vendar moramo seveda takoj
poudariti, da gre za posebni trg,
ki je tehnoloπko izjemno zahte-
ven, zanimiv, zapleten in tudi ze-
lo drag, zato je popolnoma nor-
malno, Ëe je vlada sprejela pripo-
roËila za delovanje tega sistema.
Slovenija ima v prehodnem ob-
dobju poseben poloæaj in normal-
no je, da naj bo sistem kakovo-
sten, zanesljiv in tako uravnote-

æen, da bomo iz njega dobili Ëim
ugodnejπi optimalni produkt.
Prav gotovo je ta objekt, ki ga
odpiramo, zgled odgovorne pri-
hodnosti in pravilne naravnano-
sti naπe delniπke druæbe,« je de-
jal direktor Elektra Gorenjska,
d.d., mag. Drago ©tefe ob odpr-
tju RTP 110/20 kV Labore. ≈Na-
πa razvojna naravnanost pred-
vsem teæi k dobro opremljenim
teæiπËnim toËkam, to je kakovo-
stnim RTP. Treba pa bo πe inve-
stirati v vse vrste povezovalnih
daljnovodov in v informacijski si-
stem, da bomo lahko polno trgo-
vali z elektriËno energijo. Naπa
prva in edina skrb pa ostaja do-
bava kakovostne elektriËne ener-
gije naπim kupcem in njena dol-
goroËno sprejemljiva cena. Kot
vemo, je energetski zakon prine-
sel πtevilne novosti, in prav goto-
vo si jih bomo prizadevali udeja-
niti v praksi. Ta izziv smo v naπi
delniπki druæbi sprejeli in si bo-
mo s popolno odgovornostjo pri-
zadevali uresniËiti vse zastavlje-
ne naloge,« je povedal mag. Dra-
go ©tefe. 

Strokovno tehniËni
pomen investicije
Odprtje pomembne investicije, s
plinom SF6 zaprto stikaliπËe
RTP Labore, pomeni velik te-
hnoloπki doseæek, drugi v sloven-
ski distribuciji in na Gorenjskem
(prva je bila RTP Zlato polje v
Kranju). ≈Na tem obmoËju se
elektrika distribuira æe dolgo, vse
od zaËetka πestdesetih let, ves Ëas
se je v te objekte veliko vlagalo,
se jih dobro vzdræevalo. Kljub te-
mu pa so danaπnje potrebe in bli-
ænja kranjska industrija zahteva-
le ta korenitejπi poseg, ki ga pred-
stavlja novi mali objekt, ki je na-
domestil prejπnji velik postroj s
4.000 kvadratnimi metri povrπi-
ne. Brez tovrstnih investicij elek-
trika ne more postati kakovostno
blago.

RUGA ETAPA RAZ©IRITVE
RTP LABORE
D

Leta 1978 je RTP 110/10 kV Labore z razπiritvijo
s tretjim transformatorjem moËi 20 MVA sledila
zahtevam razvoja industrije in s tem poveËanju
elektriËne energije na desnem bregu Save v Kra-
nju. V osemdesetih letih se je izgrajeval sistem da-
ljinskega upravljanja, v devetdesetih letih pa infor-
macijski sistem razdelilnih transformatorskih po-
staj, tudi RTP Labore, ki je omogoËil dober pre-
gled nad dogajanji v mreæi in hitro ukrepanje v
primeru okvar.

S
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Slovenija je 1. januarja letos, kot
je bilo napovedano v energet-
skem zakonu, odprla trg elektri-
Ëne energije, Ëeprav so nekateri
dvomili, da smo za to sploh spo-
sobni. To se je zgodilo v Ëasu kon-
kurence, ki eno leto æe vlada zno-
traj slovenskih meja. Posamezna
elektrodistribucijska podjetja si
namreË med sabo konkurirajo na
posameznih obmoËjih Slovenije,
s to novo - tujo konkurenco - pa
se bo v slovenski energetiki mar-
sikaj spremenilo. Zagotovo se bo
treba za kupce πe bolj potruditi,
Ëaka nas tudi veliko ≈organizacij-
skih investicij«, ≈je povedal mag.
Janez KopaË, minister za okolje,
prostor in energijo. ≈Smo priËa
pomembni tehnoloπki pridobitvi,
tudi vse organizacijske investicije
nam ne bodo niË pomagale, Ëe
nam ne bo sluæila moderna te-
hnologija. Na obmoËju Elektra
Gorenjska je bila zastavljena op-
timistiËna poslovna pot s pravil-
no razvojno investicijsko odloËi-
tvijo, in je obrodila sadove. Zato
z veseljem odpiramo RTP Labo-
re kot nov sodobni tehnoloπki ob-
jekt. Slednji pomeni pomembno
tehnoloπko prelomnico v ponudbi
elektriËne energije na Gorenj-
skem,« je ob odprtju dejal mini-
ster mag. Janez KopaË in v druæ-
bi direktorja Elektra Gorenjska
mag. Draga ©tefeta in Mohorja

Bogataja, æupana Mestne obËine
Kranj, prerezal slavnostni trak.
Kovinsko oklopljeno in s plinom
SF6 izolirano 110 kV stikaliπËe
zagotavlja popolno varnost pred
dotikom in niæje stroπke vzdræe-
vanja. Ni korozije, ni onesnaæe-
nja naprav s prahom pod napeto-
stjo, ni utrujanja materiala s
spremembami temperature in iz-
postavljanjem vlagi. Vsi aktivni
deli postroja stikala (odklopniki,
loËilniki, ozemljilniki), merilni
transformatorji, zbiralnice in po-
vezave med aparati so v plinu
SF6, ki je izolacijski in gasilni
medij obenem, kjer ni oksidira-
nja kontaktov, oblok pa v plinu
SF6 ugasne. Stroπki vzdræevanja
so manjπi tudi zaradi montaæe v
zaprtem prostoru - slednja nam-
reË ni odvisna od vremena - , po-
tem zaradi neodvisnosti izolacij-
skega medija od okolice, daljπih
Ëasovnih presledkov med vzdræe-
vanjem ter zaradi vzdræevanja,
ki je omejeno zgolj na rutinske
preglede pogonskih mehani-
zmov.Posebne prednosti pa so tu-
di z vidika vpliva na okolje, saj se
stikaliπËe nahaja v objektu in je
kot takπno manj moteËe. Poleg
tega ima πe vrsto drugih predno-
sti, med drugim tudi razmeroma
majhen vpliv elektromagnetnih
polj na okolico. Bistveno je, da ta
objekt pomeni veliko pridobitev

za boljπo energetsko oskrbo me-
sta Kranja in njegove oæje indu-
strijske okolice in πirπega obmo-
Ëja, ki ga z rezervo zagotavlja
RTP 110/20/10 kV Labore v 110
kV obroËu mesta drugima dvema
viroma: RTP 110/20/10 kV Prim-
skovo in RTP 110/20 kV Zlato
polje.
UresniËena so bila prizadevanja
strokovnjakov, ki so kljub zah-
tevnemu posegu, izvedli moder-
nizacijo z etapno gradnjo sre-
dnjenapetostnega dela s πtirimi
sektorji in 50 odvodi do odjemal-
cev, in sicer od leta 1998 do leta
2000, ter gradnjo 110 kV stikali-
πËa lani in letos. Na RTP
110/20/10 kV Labore so se po
vstavitvi v obratovanje novem-
bra 2001 zaËeli zagonski in funk-
cionalni preizkusi, maja letos je
bilo demontirano zunanje 110 kV
stikaliπËe, poleti dokonËana ure-
ditvena in vzdræevalna dela, ko-
nec oktobra 2002 pa opravljen
tehniËni pregled objekta. Pri tem
je bila ves Ëas zagotovljena nemo-
tena in zanesljiva dobava elektri-
Ëne energije vsem odjemalcem.
Vrednost naloæbe je 1,2 milijarde
tolarjev.

Drago Papler
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Inæenirka
Mira Piber-
nik ter inæe-

nirja Alojz
Bobnar in

Gregor ©tern
pri nadzoru
montaænih
del novega

oklopljenega
in s SF6

izoliranega
110 kV sti-
kaliπËa RTP

Labore, okto-
bra 2001.

Foto Drago Papler
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stma se najpogosteje
pojavi æe v zgodnji mla-
dosti - veËina namreË
doæivi prvi napad æe

pred petim letom, a kljub temu
lahko doleti tudi starejπe. Bron-
hialno astmo delimo v dve glavni
skupini: ekstrinziËno, ki jo po-
vzroËajo zunanji dejavniki, kar
pomeni, da jo sproæi alergija, po
navadi vdihavanje kakih snovi,
in intrinziËno, pri kateri zuna-
njih dejavnikov ni mogoËe ugoto-
viti. Najpogostejπi alergeni, ki
privedejo do prve vrste, so pelo-
di, ki pogosto povzroËajo tudi
alergiËni rinitis ali seneni nahod,
hiπni prah, prπice, æivalske dlake
in perje ter prhljaj. EkstrinziËno
astmo lahko sproæijo tudi virusne
ali bakterijske okuæbe dihal, na-
pori - πe zlasti v mrzlem zraku -,
tobaËni dim, drugi onesnaæevalci
zraka ali pa alergija na doloËeno
hrano in zdravila.
IntrinziËna astma se po navadi
razvije pozneje kot omenjena,
prvi napad pa se pojavi najpogo-
steje po okuæbi dihal. Slednjega
lahko sproæijo poleg omenjenega
vzroka tudi stres ali anksioznost.

Poleg opisane bronhialne astme
poznamo πe srËno, po navadi pa
nastane zaradi zmanjπane sposo-
bnost leve strani srca, kar prive-
de v konËni fazi do nabiranja te-
koËine v prsih. Kljub temu imata
obe vrsti podobne simptome, to-
da v primeru srËne astme se
zdravi predvsem srËno popuπËa-
nje, poleg tega pa lahko oboleli
dobi πe obiËajna zdravila - bron-
hodilatatorje.

Simptomi in prepreËevanje
Glavni simptomi astme so sope-
nje, piskanje v prsih, vËasih suh
kaπelj pri naporu in obËutek te-
snobe v prsnem koπu. Zlasti med
hujπim napadom astme oboleli
zelo teæko in hitro diha, se poti,
njegov srËni utrip je pospeπen,
prevzema ga anksioznost, ne mo-
re leæati ali zaspati, ne more go-
voriti ... Pri zelo hudem napadu
lahko nizka vrednost kisika v kr-
vi povzroËi celo cianozo oziroma
pomodrelost obraza, koæa poble-
di in je lepljiva. Takπni primeri
so lahko tako hudi, da oboleli na
koncu umre.
Za astmo sicer ni zdravila, je pa
mogoËe napade dokaj uspeπno
prepreËevati. Za tiste, ki trpijo
zaradi ekstrinziËne astme, so na
voljo testi, s katerimi je mogoËe
ugotoviti, kateri alergen je kriv
za napad. »e je testiranje uspe-
πno, se lahko oboleli kajpak izo-
giba temu vzroku - Ëe je to, deni-
mo, hiπni prah, je treba æimnice,
blazine in preπite odeje prekriti z
neproduπnimi plastiËnimi prevle-
kami ter poskrbeti, da je v stano-
vanju Ëim manj prahu. Ponekod

uporabljajo kot zdravilo tako
imenovano hiposenzibilizacijo
(kura injekcij alergena), vendar
so natanËnejπi poizkusi pokazali,
da je le malo uspeπna ali pa sploh
ni. Astmo veliko bolj uspeπno
prepreËimo s profilaktiËnimi
zdravili, kot so natrijev kromo-
glikat in inhalacije kortikostero-
idnih zdravil. Oboleli jih mora
jemati veËkrat na dan, obiËajno z
inhalatorjem.
Toda ko se je napad æe zaËel, je
profilaktiËno zdravilo le malo
uËinkovito, zato mora bolnik za
sprostitev in razπiritev dihalnih
poti uporabiti tako imenovane
bronhodilatatorje, ki jih vdihava
z majhnimi kovinskimi inhalator-
ji.

Najhujπi primeri
VeËina napadov mine sama od se-
be ali pa jih je mogoËe obvladati z
uporabo omenjenih sredstev, to-
da v nekaterih primerih so tako
hudi, da zdravila v obiËajni koli-
Ëini ne pomagajo. Takrat je treba
odmerek ponoviti, Ëe pa tudi to
ne deluje, se mora oboleli posve-
tovati z zdravnikom ali se napoti-
ti celo v bolnico. Dobiti mora
namreË kisik in vsa ustrezna
zdravila ali pa ga je treba celo
prikljuËiti na respirator, ki pod
pritiskom Ërpa zrak v pljuËa.
A na sreËo so taki primeri bolj
redki, πe zlasti Ëe oboleli pozna
vzroke, ki privedejo do napada.
Bolezen se tako, kot smo æe pou-
darili, le da prepreËiti. Veliko-
krat so napadi le sezonski, zlasti
v Ëasu, ko se narava razcveta. V
tem primeru je vzrok zagotovo
alergija na pelode in trose. Neko-
liko bolj zapleteno je prepreËeva-
nje, Ëe je vzrok hiπni prah, ki se
mu je le teæko izogniti, ali celo ka-
ko drugo sredstvo, ki ga ne more-
mo ugotoviti.

Simona Bandur
Povzeto po Druæinski zdravstveni enciklopediji

ELOD POGOST VZROK
ZA ASTMO
P

Seneni nahod, ki v v teh dneh muËi marsikoga,
je eden izmed najpogostejπih vzrokov za astmo.
Pelodi so namreË alergeni, ki privedejo do tako
imenovane bronhialne astme. Poleg slednje po-
znamo πe srËno razliËico bolezni, ki pa jo po-
vzroËa srËno popuπËanje.

A

l
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Pribliæno ena oseba
med dvajsetimi je
astmatik, vendar je po-
gostost pri otrocih bi-
stveno veËja, saj jo ima
pribliæno eden malËek
od desetih. Pri veË kot
polovici se napadi ne-
hajo do 21. leta.
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reben Zeleniπkih πpic
deli dolini Kamniπke
Bele in Repovega kota
(Kamniπko-Savinjske

Alpe). Na zemljevidu je dolg dva
kilometra, v resnici pa gre gor in
dol in se tako raztegne, da ga ni
ne konca ne kraja. Dolga gorska
pregrada se zaËne nad Domom v
Kamniπki Bistrici, prvi vidni vrh
nad gozdnimi poboËji pa je izra-
zita skalnata glava Kamniπkega
Dedca (1583 m). Tu se preËenje
sicer zaËne, vendar zaradi obilice
ruπevja obiËajno ta del izpusti-
mo. Naslednji je StaniËev vrh
(1805 m, ime po alpinistu Valenti-
nu StaniËu). Tu se zaËne nazob-
Ëan skalnat greben, poln πtevil-
nih πkrbin, rogljev, stolpov in vr-
hov. Do zadnjega Najviπjega roba
(2127 m) ima ime samo πe eden,
to je NajveËji πpic (1937 m). Pre-
Ëenje konËamo na Srebrnem se-
dlu (2115 m), kjer se gorski hrbet
spaja k masivu Planjave. Okoli-
πka ‘praznina’ na obeh straneh
ponuja lepe razglede. PreËenje
Zeleniπkih πpic je eno najlepπih
grebenskih plezanj ne samo v
Grintovcih, paË v vseh slovenskih

gorah. Gibanje po ostrem in na-
zobËanem razu s stolpa na stolp,
v izredni izpostavljenosti, a v tr-
dni skali, daje Ëudovite plezalne
uæitke. Prvi je vrhove Zeleniπkih
πpic obiskoval legendarni lovec
Valentin Slatnar - Bos s svojimi
lovci, poleti 1911 leta pa so v
dveh delih izvedli preËenje Dre-
novci1.
Pa pojdimo! Po cesti se zapelje-
mo do Jermance (Ëe gre). Po lov-
ski poti pridemo do markirane
poti in do Klina. Od tu naprej je
veË razliËic. Na desni stopimo na
neoznaËeno stezo, ki pripelje do
struge SedelπËka. Prestopimo po-
tok in se mimo spominske ploπËe
vzpnemo po gozdnem poboËju,
viπje pa ponovno preËimo v levo
nazaj Ëez strugo. Nad njo vodi
stezica v Repov kot. Ko stopimo
iz gozda, se odkrije pogled na
ostenje Planjave in Zeleniπke πpi-
ce na desni strani. ©e enkrat pre-
Ëimo gruπËnato grapo in doseæe-
mo znamenite tolmune (niæje je
slap). Nad njimi najdemo na de-
sni slabo stezico, ki pripelje
(spet) v strugo. Iz nje zavijemo v
gruπËnato grapo, ki vodi v smeri

StaniËevega vrha (zahtevno).
Kmalu stopimo na glavni greben
(desno spodaj so ostanki planine
Zelenica). Sledi predhodnikov
nas vodijo do skalnega grebena,
po njem pa doseæemo razgledni
vrh (plezanje I-II).
Sestop s StaniËevega vrha je prvi
zahtevnejπi del smeri. Po greben-
Ëku sestopimo proti desni, dokler
ne najdemo razËlemb, po katerih
preËimo levo pod strmo zajedo.
Po njej splezamo do πkrbine (40
m, II). Sledi laæji svet, ki mesto-
ma zaradi drobljive skale ni pri-
jeten. VeËinoma hodimo kar po
grebenu. Pred visokim stolpom
(NajveËji πpic), sestopimo v glo-
boko πkrbino. Tu nas Ëaka Ëudo-
vito plezanje po odliËnih oprim-
kih (‘Nebeπka lojtra’, 100 m, II).
Na drugi strani sledi ‘naπpiËeni’
greben. Spet plezamo gor in dol
Ëez izpostavljene roglje. Za za-
dnjim se svet razπiri. Naprej lah-
ko naredimo obhod po levi, Ëe pa
nadaljujemo po grebenu, se bo-
mo morali na koncu spustiti po
vrvi! Po gladki grapi na levi stra-
ni se vzpnemo na πkrbinico ob
navpiËnem stolpu. Po skrotastem
svetu priplezamo na zadnje se-
delce. Na zadnji Najviπji rob je
plezanje prijetno. Kaj je nagra-
da? Prostran travnat vrh, prime-
ren za dolg poËitek! Do Srebrne-
ga sedla sestopimo mimo velikega
okna. V dolino pridemo po zah-
tevni neoznaËeni poti. ZaËetni del
je orientacijsko zahteven, niæje
pa poti brez teæav sledimo. Te-
æavnost preËenja: 300 m (zaradi
vmesnih sestopov πe veË) plezanja
II. stopnje (morda celo kje veË).
Izpostavljenost je mestoma veli-
ka, orientacija je zelo zahtevna.
Za nevajenega je spremstvo vo-
dnika nujno. Na pot se odpravi-
mo spomladi ali jeseni, poleti je
prevroËe. »asi: dostop do Stani-
Ëa: 1.30-2 h, preËenje 3-5 h, se-
stop 2-3 h. Vodniki: Manj znane
poti slovenskih gora (Sidarta),
Kamniπke in Savinjske Alpe, Re-
pov kot, Kamniπka Bela (Planin-
ska zaloæba), Slovenske stene,
Sto najlepπih plezalnih vzponov
(Cankarjeva zaloæba), zemljevid:
Grintovci, 1:25.000. Veliko ple-
zalnih uæitkov vam æeli 
Vladimir Habjan
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V naπi rubriki smo se doslej le redko kdaj po-
dali na plezalno turo. VeËinoma je πlo za laæje
ture. Tudi tokrat bo tako. Skupaj bomo preËili
najlepπi greben Grintovcev - Zeleniπke πpice.

G

1 Drenovci - Ëlani planinske druæbe ≈Dren« -
so se ukvarjali z jamarstvom, zimsko alpini-
stiko in planinsko fotografijo. Njeni Ëlani so
bili: Bogumil Brinπek, Rudolf Badjura, Pavel
Kunaver, dr. Joæe Cerk, Joæe Kunaver, Ivan
Michler, Ivan TavËar, KovaË idr.

Foto Vladimir habjan
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Reπitev nagradne kriæanke
Pravilna reπitev se glasi: DG, »RNOOKA, ADAMSIT, REZ, PROT, O»A, OKLE©»EK,
BARED, IRVING, NAJGA, MILA, OLE, REDOSEJA, SG, SONET, SM, TAT, TKON,
PTA, LAVA, EOLIT, SIENA, ARSENE, ELSA, LEGATAR, SEK, DIDITI, TA, TRZAJ,
LIK, ANHOVO, ALKAR, VADNAL, RAN». NajveË sreËe pri ærebanju so tokrat imeli
Peter Skrbiπ iz Zgornje Polskave, DragiÊ ParamentiÊ iz Ljubljane in Irena Fabjan iz
Celja. Nagrajenci bodo nagrade prejeli po poπti.
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2 Emisije bo treba πe zmanjπati
Slovenija je sicer v minulih letih æe sprejela vrsto ukrepov za
zmanjπanje emisij toplogrednih plinov, vendar pa jo glavnina
dela πe Ëaka. Za zdaj smo πe najveË storili na energetskem
podroËju, kjer so bile pri glavnih onesnaæevalcih zgrajene
Ëistilne naprave oziroma smo zaËeli domaË premog zamenjevati
z do okolja prijaznejπim uvoæenim. Obeta se tudi moænost
trgovanja z emisijami.

14 Potrjen dolgoroËni razvojni naËrt DEM
Nadzorni svet Dravskih elektrarn je potrdil dolgoroËni
razvojni naËrt podjetja, ki napoveduje vrsto zanimivih
projektov. Med energetsko zanimivejπimi sta zagotovo obuditev
starih naËrtov o gradnji verige elektrarn na Muri in zgraditev
Ërpalne elektrarne Kozjak. V Mariboru poudarjajo, da z
zagotavljanjem potrebnih investicijskih sredstev ne bi smelo
biti teæav, saj gre dolgoroËno za donosne projekte.

20 Vsako leto krajπi remonti NEK
V jedrski elektrarni Krπko bodo do 6. junija potekala redna
letna vzdræevalna dela, v okviru katerih bodo izvedli tudi
menjavo goriva oziroma zamenjali pribliæno tretjino vseh
gorivnih elementov. Sicer pa si v NE Krπko prizadevajo, da bi v
prihodnje Ëase med nujnimi vzdræevalnimi deli postopoma
podaljπevali in s tem dosegali πe veËjo storilnost elektrarne.

24 ©est desetletij TE Brestanica
Termoelektrarna Brestanica bo junija praznovala 60-letnico
svojega delovanja, saj so se prve turbine na tej lokaciji zavrtele
æe davnega leta 1943. Ob tej priloænosti so v Brestanici
pripravili vrsto zanimivih prireditev, visoki jubilej pa bodo
zaznamovali tudi z uradnim odprtjem novih plinskih enot, ki
sta po manjπih zaËetnih teæavah v poskusnem obdobju, uspeπno
prevzele vlogo rezervnih zmogljivosti v sistemu.

40 Prof. dr. Ferdinand Gubina - oËe Sloko Cigre
Konec maja se bodo v Portoroæu æe πestiË zbrali slovenski
elektroenergetiki, ki strokovne izkuπnje redno izmenjujejo v
okviru slovenskega nacionalnega komiteja mednarodne Cigre.
Med njegove ustanovitelje nedvomno sodi tudi prof. dr.
Ferdinand Gubina, ki je bil po osamosvojitvi Slovenije med
glavnimi pobudniki za ustanovitev samostojne strokovne
organizacije in jo je dolga leta tudi vodil.

46 Vse bolj se razvija tudi trg s premogom
Glede na podatke International Energy Agency (IEA) iz leta
2002, premog ostaja najpomembnejπi svetovni vir za
proizvodnjo elektriËne energije. Ob sedanji ravni porabe naj bi
dokazane rezerve premoga namreË zadoπËale πe za veË kot 200
let, medtem ko naj bi zaloge nafte in plina zadoπËale le πe za
40 do 60 let. Skladno s temi ugotovitvami pa se vse bolj veËa
tudi zanimanje za trgovanje s premogom.24
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EMISIJE BO
TREBA ©E ZNIÆATI
©EST DESETLETIJ

TE BRESTANICA
VSE BOLJ

SE RAZVIJA
TUDI TRG

S PREMOGOM

Zmaga
ne pride
sama
od sebe - 
priti
ji morate
naproti.
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